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Delo in položaj Jugoslovenskega 
učiteljskega udruženja, 

sekcije za dravsko banovino v Ljubljani 
Poročilo talnika sekcije na banovinski 
skupiiinl 10. in 11. julija 1936. v Ljubljani 

-V pričujočem poročilu podajam pregled 
o delu sekcije v preteklem upravnem letu. 
Omejujem se le na važnejša načelna vpraša-
nja. Poleg teh je obravnavala sekcija številne 
osebne zadeve. Točnega števila teh mi ni mo-
goče navesti. Po približni presoji pa je iskalo 
pismenim potom informacij, nasvetov, inter-
veencij in pomoči pri sekciji tekom leta okrog 
800 članov JUU, ostali v opravilnem zapisni-
ku zabeleženi dopisi pa kažejo načelno delo 
sekcije, delo odsekov ter izvajanje stikov 
med banovinsko organizacijo in sreskimi učit. 
društvi ter med sekcijo in centralo JUU in 
obratno. Sreskim društvom je razposlala sek-
cija med letom 110 okrožnic. Opravilni za-
pisnik izkazuje 2928 opravilnih številk, v ka-
terem številu pa niso vsebovani številni do-
pisi, ki jih je sekcija v različnih oblikah a v 
isti zadevi odpošiljala na različne naslove. 
Nešteto tovarišev in tovarišic je med letom 
tudi osebno iskalo na sekciji nasveta in po-
moči. 

Spričo neprestano se menjajočih zakon-
skih določb, normativnih in drugih odlokov 
in navodil in zaradi čestih kompliciranih prav-
nih primerov je postalo članstvo desorientira-
no in stavlja vedno več vprašanj in zahtev na 
organizacijo. Vodstvo je v polni meri izpol-
njevalo svoje dolžnosti. Na vsa vprašanja je 
točno in pravočasno odgovarjalo, dajalo prav-
ne nasvete, izdelovalo v kompliciranejših pri-
merih čistopise pritožb proti odločbam ter iz-
vrševalo pismene in ustne intervencije. Po-
sebno pozornost je posvečalo vsem pravnim 
in materialnim vprašanjem in zaščiti članstva. 
Točen vpogled v delo organizacije v pretek-
lem letu kaže njen arhiv. 

Upravni in nadzorni odbor. 

V proračunu so bile predvidene za uprav-
ni odbor le štiri seje. Potreba pa je zahteva-
la, da se je sestal petkrat. Prva seja se je vr-
šila pred zadnjo banovinsko skupščino in je 
uredila vse priprave za skupščino. Druga je 
bila sklicana za 22. september in je sklepala 
o delu sekcije za ukinitev uredb. Sklepi te se-
je so prišli do izraza v znanem komunikeju 
in navodilih. Zaradi napadov, ki so se vršili v 
tisku na našo akcijo proti uredbi in ki se ji 
je podtikalo politično obeležje ter zaradi po-
javov, ki bi lahko ogrožali organizacijo sa-
mo, je bilo vodstvo prisiljeno sklicati tretjo 
sejo že 13. oktobra 1935., torej komaj tri 
tedne po drugi seji. Situacija je zahtevala me-
seca februarja sklicanje predsedniškega zbo-
ra, pred tem pa je bila zopet nujna seja 
upravnega odbora. Peta seja se je vršila 6. ju-
nija v Rogaški Slatini. O sejah in njihovih 
zaključkih je prinašal informativna poročila 
»Učit. tovariš«. 

Nadzorni odbor je imel samostojno sejo 
9. in 10. julija 1935. ter je ob tej priliki izvr-
šil pregled računov in blagajne, ter pregledal 
tudi delo sekcije. Svoje poročilo je podal na 
skupščini. Skupno z upravnim odborom je so-
deloval na štirih sejah, in sicer dne 10. julija 
in 13. oktobra 1935. in dne 8. februarja ter 
6. junija 1936. 

Zborovanja društvenih predsednikov. 

V naši sekciji se vrše ta zborovanja red-
no vsako leto dvakrat. V razdobju od skup-
ščine do skupščine se vsako leto pojavijo za-
deve, v katerih je treba zaslišati mnenje član-
stva. V tej dobi sklicuje vodstvo sekcije pred-
sedniške zbore. Predsedniki, ki najbolje po-
znajo mnenje in razpoloženje članov, imajo 
na predsedniških zborih možnost, da poobla-
ščeni od članstva tudi med letom neposredno 
vplivajo na smer in način dela organizacije. 
Prvič je sekcija v preteklem letu povabila 
predsednike na sejo upravnega odbora dne 
22. septembra 1935. v Ljubljano. Nastopali so 
kot tolmači položaja, v katerega je zašlo uči-
teljstvo z uredbo o znižanju drag. doklad z 
dne 19. septembra 1935. Rezultati te seje, ki 
so dali obliko akciji za ukinitev uredbe, so 
delegaciji znani. Napadi na učiteljski stan in 
učiteljsko organizacijo, posledica teh napa-
dov in pa nujnost obrambe so narekovali, da 
je sklicala sekcija dne 9. februarja 1936. v 
Mariboru prvi predsedniški zbor. Zbor pred-
sednikov je obravnaval vsa važna vprašanja 
in je z ozirom na napade sprejel spomenico, 

ki jo članstvo pozna. Spomenico je v prevo-
du prinesla tudi »Narodna Prosveta«. Drugi 
predsedniški zbor se je vršil meseca junija 
1936. v Rogaški Slatini. O obeh zborovanjih 
društvenih predsednikov je poročal »Učit. 
tovariš«. 

Sreska učiteljska društva. 

V preteklem poslovnem letu je imela sek-
cija 34 sreska društva. Včlanjenih je bilo 3360 
učiteljev in učiteljic. Med letom sta pristo-
pila 82 člana, izstopil pa je 241 član. Število 
članstva je v primeru z lanskim letom padlo 
za 159. Delen razlog temu je gotovo to, da se 
vsi premeščeni člani niso vpisali po svoji pre-
mestitvi pri društvu, kamor teritorialno spa-
da njihov novi službeni kraj. Kateri razlogi 
so narekovali izstop drugim članom, sreska 
društva niso javila sekciji, skoraj gotovo pa 
je izstopilo več članov iz organizacije zaradi 
znižanja prejemkov, izvršenega meseca 
septembra. Poleg rednih članov ima sekcija 
1 podpornega člana, 1 ustanovnika ter 5 čast-
nih članov, ki so bili vsi izvoljeni še po do-
ločilih prejšnjih pravil. Iz razpredelnice II. je 
razvidno, da eno sresko društvo ni poslalo 
podatkov. 33 sreska društva so imela l50 zbo-
rovanj, na • katerih je bilo 146 predavanj. 
Povprečen obisk zborovanj je znašal 63%. 
Največji obisk izkazuje sresko društvo Šo-
štanj z 85%, najmanjšega pa sresko društvo 
Krško s 41%. Pri tem je treba upoštevati, da 
je ravno teritorij sreskega društva Krško zelo 
razsežen in je obisk zborovanj zvezan z veli-
kimi stroški. 

V teku aprila so prejela naša sreska dru-
štva poziv, naj predlože sreskim načelstvom 
sezname včlanjenega učiteljstva. Šlo • je za 
ugotovitev, dali so v organizaciji včlanjeni tu-
di učitelji, ki bi po čl. 6. v zvezi s čl. 15. pra-
vil JUU ne mogli biti člani JUU. Nekateri 
predsedniki so bili pri sreskih načelstvih tudi 
osebno zaslišani. Ravno tako je bil osebno 
zaslišan v Ljubljani meseca junija v isti za-
devi tudi predsednik sekcije. Ker poslujejo 
vsa naša društva točno po pravilih JUU, ni 
včlanjen pri nas noben učitelj, za katerega bi 
bila ovira za članstvo v pravilih JUU. 

Društvenim zborovanjem prisostvujejo 
od meseca aprila 1936. dalje poleg sreskih šol. 
nadzornikov kot zastopnikov prosvetne upra-
ve tudi zastopniki politične uprave, 

(K temu poglavju sta priloženi tabeli.) 

Razpredelnica I. 

Sresko Članov Članov + d 
N učiteljsko društvo 1 1935. 1 1936. 

+ 

1 112 117 5 
2 Celje . . . 211 196 15 

3. Črnomelj-Metlika . 102 94 8 
4 Dolnja Lendava . . 99 95 4 
5. Dravograd . . . 97 99 2 

10 6. Gornji grad . . . 52 42 10 
7. Kamnik . . . . 137 129 8 
8 Kočevje . . . . 139 121 18 
9 Konjice . . . . 68 66 2 

,10. 53 53 
11. Kranj 101 85 16 
12. Krško 142 129 13 
13 Laško 139 140 1 
14 Litija 117 120 3 
15 Ljubljana - mesto . 199 254 55 
16 Ljubljana - okolica, 

vzhodni del . . 126 93 33 
17. Ljubljana - okolica, 

zahodni del . . 137 95 42 
18 Ljutomer . . . . 129 127 2 
19. Logatec . . . . 111 105 6 
20 Maribor - mesto . . 68 73 5 
21 Maribor - desni breg 110 106 4 
22. Maribor - levi breg 93 94 1 
23. Murska Sobota . . 146 123 23 
24 Novo mesto . . . 96 89 7 
25. 63 60 3 
26. Ptuj 151 153 2 
27. Radovljica . . • 123 115 8 

1 28. Slovenjgradec . . 47 46 
8 
1 

29. Slovenska Bistrica 62 63 1 
30. Sv. Lenart. . . • 50 57 7 
31 Skofja Loka . . . 70 63 7 

32. Šmarje - Rogatec 78 73 5 

33 Šoštanj 57 52 5 
34 Žužemberk . . . 34 33 1 

Skupaj . . . 3519 3360 82 241 

Neorganizirano učiteljstvo. 

Točne podatke o neorganiziranem uči-
teljstvu z navedbo vzrokov je poslalo sekciji 
le 6 sreskih društev. Zaradi tega naši podatki 
niso popolni in moremo ugotoviti število ne-
organiziranih učiteljev šele na osnovi uradne-
ga poročila, ki je bilo ob priliki zasedanja 
banskega sveta podano o številu učiteljstva 
v dravski banovini. To število znaša 4113. Ce 
odštejemo od tega število včlanjenih učite-
ljev, vidimo, da so 753 učitelji in učiteljice 
izven naših vrst. Od lanskega leta je število 
neorganiziranih učiteljev naraslo za 145. 

Delo sekcije. 

Kakor vsa leta je tudi v tekočem letu 
posvečala sekcija vso skrb in pažnjo temu, 
da ostane organizacija na znotraj močna in 
da razvije čim večjo aktivnost na zunaj. Za-
radi potrebe popolne homogenosti dela vseh 
sreskih društev njenega teritorija je bila v 
stalnih stikih z vsemi društvi, ki jih je obve-
ščala z okrožnicami o obstoječem položaju, 
jih sproti obveščala o stanju poedinih za ves 
stan perečih vprašanj in dajala navodila za 
potrebno skupno in enotno delo na poedinih 
vprašanjih. Da bi imelo tudi med letom vse 
članstvo priliko potom svojih izvoljenih za-
stopnikov odločati o načinu in obsegu dela 
stanovske banovinske centrale, je sekcija o 
važnejših zadevah sklicevala predsedniške 
zbore. Potreba tega neposrednega in osebne-
ga kontakta med vodstvom sekcije in sreski-
mi učiteljskimi društvi je bila ietos spričo 
razmer, ki jih bo prikazalo to poročilo v svo-
jem nadaljevanju, potrebno bolj kakor kdaj-
koli doslej. Trikrat je med letom sklicala sek-
cija predsednike k posvetovanju. Na vseh 
teh posvetovanjih so se obravnavale nujne, za 
ves stan aktualne zadeve. Izvršeni so 'bili nad-
vse važni sklepi, po katerih je organizacija 
usmerjala svoje delo, upoštevajoč in izvršu-
joč težnje in zahteve članstva. Število sej 
upravnega in nadzornega odbora, o čemer 
poroča to poročilo spredaj, prikazuje resnost 
časa, v katerem je potekalo delo stanovske 
organizacije v preteklem upravnem letu. 

Upoštevajoč, da more organizacija le te-
daj uspešno vršiti svojo veliko in težko na-
logo, kadar je na znotraj enotna, je stremelo 
vodstvo organizacije za tem, da odstrani vse, 
kar bi moglo kakorkoli slabiti organizacijo in 

Razpredelnica II. 

£ e N 

Sresko 
učiteljsko društvo 

Štev. 
članov 

Zbor. 
udelež. 

v % 

Število 
zbo-

rovanj 

Število 
pre-

davanj 

1. 117 ni pos lalo poc atkov 

2. 196 78 5 5 
3. Črnomelj-Metlika . 94 65 5 8 
4. Dolnja Lendava . . 95 62 5 5 

5. Dravograd . . . 99 53 5 5 
6. Gornji grad . . 42 68 4 2 
7 Kamnik . . . . 129 59 5 4 

8. Kočevje . . . . 121 45 3 2 

9. Konjice . . . . 66 65 5 4 

10. 53 46 5 5 

11 85 71 5 5 

12 129 41 3 2 
13 140 56 4 4 
14. Litija 120 61 4 4 

15. Ljubljana - mesto . 254 49 5 5 
16. Ljubljana - okolica, 

vzhodni del . . 93 68 4 4 

17. Ljubljana - okolica, 
zahodni del . . 95 80 4 4 

18 Ljutomer . . . . 127 51 5 5 

19. Logatec . . . . 105 50 3 3 

120. Maribor - mesto 73 67 6 4 

,21 Maribor - desni breg 106 68 5 3 

B 2. Maribor - levi breg 94 72 4 6 

23. Murska Sobota . . 123 59 4 3 

24. Novo mesto . . . 89 49 4 4 
25 60 60 5 7 
26 Ptuj 153 57 6 6 

27. Radovljica . . . 115 49 6 4 
28. Slovenjgradec . . 46 72 4 5 

29. Slovenska Bistrica 63 79 5 3 
30. Sv. L e n a r t . . . . 57 68 4 4 
31 Skofja Loka . . . 63 44 4 5 
32 Šmarje - Rogatec 73 57 4 4 
33 Šoštanj 52 85 5 6 

34 Žužemberk . . . 33 83 5 6 

Skupaj . . . 3360 63 150 146 

VSEBINA: 
Delo in položaj Jugoslovenskega učiteljske-

ga udruženja — sekcije za dravsko ba-
novino v Ljubljani. 

Potek banovinske skupščine. 
Navodila za letni razpis mest na narodnih 

šolah in za vlaganje prošenj. 
Seznam razpisanih mest. 
Resolucija brezposelnih abiturientov in mla-

dih učiteljev. 
Dva jubileja v službi gluhonemih. 
Navodila za udeležence glavne skupščine v 

Novem Sadu. 
Edino uspešna vzgoja našega naroda proti 

alkoholizmu. 
Račun JUU. 
Splošne vesti. Listi o učiteljstvu, šoli, pro-

sveti in JUU. — Naša gospodarska orga-
nizacija. — Stanovska organizacija JUU. 

zavirati njeno delo. Z vso taktnostjo je iz-
ravnavala stvari, ki bi mogle ustvarjati ka-
kršnokoli napetost med njo in poedinimi dru-
štvi. Prijetna je zato ugotovitev, ki jo mo-
rem ob koncu upravnega leta naglasiti, da je 
vladala vse leto med vodstvom banovinske 
sekcije in sreskimi učit. društvi največja po-
vezanost in notranja harmonija, za kar gre 
brez dvoma največja zasluga zavednosti 
članstva, ki ni dopustilo da bi se zanašala v 
organizacijo nesoglasja in nezdravi vplivi od 
zunaj. 

Docela nepričakovano došla situacija lan-
sko jesen, da je morala sekcija vse svoje sile 
za dolgo dobo posvetiti delu za materialen do-
brobit članstva, dalje napadi na stan in or-
ganizacijo, obramba proti tem napadom, šte-
vilne neprijetnosti, ki jih je imelo vodstvo 
sekcije in poedini njegovi člani ter kopico 
osebnih zadev, s katerimi se je Obračalo član-
stvo tekom leta na sekcijo, vse to je nalagalo 
obilo težkega in odgovornega dela, ki ga je 
zmagovala sekcija Ie z največjim fizičnim na-
porom. Kljub temu pa je posvečala vso paž-
njo rešitvi načelnih, za ves stan perečih vpra-
šanj, ki zadevajo tako pravne, moralne kakor 
materialne interese članstva. Isto pozornost 
in isto intenzivnost pa je posvetila ostalim 
sklepom in načelom banovinske skupščine in 
dosledno tem sklepom delovala in se zavze-
mala za ureditev nujnih šolski in prosvetnih 
vprašanj. O vsem tem delu bo prikazalo taj-
niško poročilo podrobnejšo sliko. 

Delovno področje organizacije je po svo-
jem obsegu tako raznolilco, da je nemogoče, 
da bi vsega opravljalo tajništvo sekcije. Pri 
sekciji je zato izvedena delitev dela, ki se od 
lanskega upravnega leta v bistvu ni izpreme-
nila in poročilo o tem opuščam, ker sem ga 
podal na zadnji banovinski skupščini. Ome-
nim naj le, da je izyedena delitev dela po 
odsekih, ki so pomožni in posvetovalni orga-
ni sekcije. Odbori odsekov so sestavljeni iz 
učiteljev članov JUU, ki imajo sposobnosti 
in interes za obravnavo in reševanje vpra-
šanj, ki sodijo v delokrog v poštev prihajajo-
čega odseka. Docela napačno je zato nazira-
nje, ki še vedno vlada tu in tam med član-
stvom, da odseki obremenjujejo sekcijo in je 
res ravno nasprotno, da razbremenjujejo taj-
ništvo in značijo zato delitev dela in razbre-
menitev tajništva. Poudarim naj zlasti tudi, 
da sodeluje pri reševanju Specialnih vprašanj 
z delitvijo dela po odsekih vedno večje šte-
vilo članov JUU, od katerih gleda na kon-
kretne vprašanje vsak s svojimi očmi in pred-
stavlja zato končna rešitev nekako sintezo 
mnenj, pri čemer je bilo vsako subjektivno 
mnenje predmet kritike ostalih članov odbo-
ra. Odseki nam dajejo zato jamstvo za čim 
boljše delo. Kateri odseki delujejo pri sekciji, 
je navedeno v tajniškem poročilu zadaj, v 
koliko pa poedini materialno obremenjujejo 
sekcijo, smo navedli sreskim društvom v 
okrožnici štev. 849 z dne 29. oktobra 1935. 
Poudarim pa naj tudi na tem mestu, da pri-
speva članstvo pri članarini edino za odsek 
UPZ in za odsek za učiteljski naraščaj, do-
čim ostali odseki razen prepotrebnega sta-
novsko političnega ne nalagajo sekciji in član-
stvu prav nobenih materialnih žrtev. 

Vse leto je bila sekcija v najožjem kon-
taktu z izvršnim odborom centralne organi-
zacije, ki mu je predlagala izdelane in uteme-
ljene predloge za dosego vseh važnih načel-
nih stanovskih in šolskih vprašanj, predvsem 
vseh onih zadev, ki jih je moči doseči, le z 
izpremembo ali dopolnitvijo obstoječih zako-
nov. Ravno tako j^ predlagala organizačnemu 
centralnemu odboru v izvršitev in posredo-
vanje vse zadeve personalnega značaja, čijih 
ureditev sodi v delokrog ministrstva. Izvršni 
odbor je pokazal vso dobro voljo in polno in-
tenzivnost in ekspeditivnost ter je o izvršenih 
intervencijah ter o uspehih svojega dela tako 
v načelnih kakor osebnih vprašanjih sproti 
obveščala sekcijo. 

O vseh važnejših pravnih in materialnih 
zahtevah in težnjah učiteljskega stanu je sek-
cija v svojem delokrogu obveščala tudi obla-
stva in uradne organe ter osebe, ki bi mogle 
po svojem položaju kakorkoli pripomoči k 
rešitvi teh zahtev. Predvsem je predlagala 
pismene predstavke slovenskima ministroma, 
narodnim poslancem in senatorjem iz dravske 

* * v 
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banovine. Z ozirom na to, da ravno najvaž-
nejša vprašanja, na čijih rešitev si prizadeva 
učiteljska organizacija, ne zadevajo zgolj uči-
teljskega stanu, marveč celoten stan javnih 
nameščencev, so funkcionarji vodstva sekcije 
zdrževali ves čas s predstavniki drugih urad-
niških organizacij ozke in 'prijateljske stike, 
ki so potrebni radi enotnosti gledanja in dela 
na vse skupne zadeve. Zlasti prijateljski so 
odnošaji naše sekcije do sekcije profesor-
skega in meščanskošolskega udruženja. So-
rodnost strok narekuje potrebo čim ožjega 
stalnega kontakta, zato je želeti, da se čim 
prej ustvarijo pogoji za osnovanje učiteljske 
unije, ki bi služila delu za dosego naših skup-
nih ciljev. 

Po teh splošnih pogledih na delo sekcije, 
naj preidem direktno k obravnavi poedinih 
vprašanj. 

Finančni zakon za leto 1936./37. 

Nad vse važen mejnik za delo organiza-
cije je vsakoleten finančni zakon. Pri nas je 
že od nekdaj uvedena praksa, da finančni 
zakon ne vsebuje zgolj določb, ki se nana-
šajo na državni proračun, marveč prinaša leto 
za letom številne druge določbe, s katerimi se 
ukinjajo, izpreminjajo in dopolnjujejo že ob-
stoječi zakoni in zakonske določbe. Zato je 
osredotočeno v najvažnejših načelnih tako 
pravnih kakor materialnih vprašanjih delo or-
ganizacije vsega leta baš na finančni zakon, 
potom katerega skuša uveljaviti organizacija 
najvažnejše načelne zahteve za stan in šolo. 
V finančni zakon stavlja zato organizacija 
vsako leto vse upanje, istočasno pa je spričo 
dbstoječe prakse jasno, da obstoja v vseh 
strokah javnih nameščencev bojazen, da se 
uzakonijo s finančnim zakonom določbe, ki 
značijo za uradniški stan nove izgube tako v 
pravnem kakor materialnem pogledu. Ob 
sprejemanju finačnega zakona se zato v urad-
niških vrstah menjavata upanje in bojazen. 

Katere določbe je skušala sekcija potom 
centralne uprave uveljaviti v novem finan-
čnem zakonu, kažejo spodnja poglavja. 

Disciplinski predpisi. 

Največja in najvažnejša zahteva učitelj-
skega stanu, ki jo je skušala organizacija uve-
ljaviti potom finančnega zakona, in ki ji je 
posvečala v zadnjih letih vso pozornost, je 
moderni disciplinski postopek. Naša stalna 
zahteva vsa zadnja leta je bila, naj se tudi 
za učiteljstvo uveljavijo disciplinski predpisi 
uradniškega zakona in se tudi v tem pogledu 
učiteljstvo izenači z ostalimi strokami držav-
nih nameščencev. Zakon o narodnih šolah ima 
v poglavju disciplinskih predpisov le 5 čle-
nov, ki so predstavljali po svojem bistvu de-
jansko komaj skromen osnutek, na katerem 
bi bilo šele mogoče zgraditi detajlne disciplin-
ske predpise, ki bi urejali disciplinski posto-
pek učteljstva. Spričo pomanjkljivosti teh 
predpisov so se vršile naše disciplinske pre-
iskave v preteklosti tako, da učitelj ni vedel, 
kdo ga toži in česa je obtožen. Dohil ni vpo-
gleda v ovadbo, obtožba mu ni bila priobče-
na, ni imel pravice do razprave in ne do za-
govornika in tudi ni bilo urejeno vprašanje 
pritožnih instanc. Največkrat je bil do skraj-
nosti omejevan pri zagovoru ter so znani pri-
meri, v katerih je smel odgovarjati na stav-
ljena vprašanja zgolj z odgovorom »Da« ali 
»Ne«. Zato je jasno, da se je čutilo učiteljstvo 
zaradi skrajno pomanjkljivih disciplinskih 
predpisov močno ogrožano in si je prizade-
valo potom svoje organizacije doseči mode-
ren disciplinski postopek. Organizaciji se je že 
lansko leto posrečilo prepričati merodajne či-
nitelje o nujnosti rešitve tega vprašanja. Za 
finančni zakon predlagani amandman mini-
strstva prosvete pa zaradi razpusta narodne 
skupščine ni mogel biti uzakonjen. Letos nam 
je končno uspelo doseči nove disciplinske 
predpise, ki jih je napovedal gospod minister 
prosvete že v svojem ekspozeju v narodni 
skupščini pred uveljavljenjem novega finan-
čnega zakona, ki je bil tedai baš v razpravi. 
S čl. 40. tega zakona se razveljavljajo doseda-
nji predpisi po zakonu o narodnih šolah ra-
zen poslednjega § 92., ki govori o brisanju 
kazni in o ponovnem sprejemu po disciplin-
ski preiskavi odpuščenega učitelja. Za učitelj-
stvo narodnih šol in za sreske šolske nad-
zornike se uvajajo predpisi po zakonu o no-
tranji upravi s tem, da se pooblašča minister 
prosvete, izdati na osnovi teh disciplinskih 
predpisov uredbo z zakonsko močjo, ki bo 
prikrojila disciplinske predpise po zakonu o 
notran ji upravi razmeram in organizaciji pro-
svetnega resorta. Popolnoma nova je v tem 
členu finančnega zakona določba, da dobi svo-
jega člana v disciplinskem sodišču L in II. 
stopnje, t. j. pri banski upravi in ministrstvu 
prosvete tudi učiteljstvo. Ta član se imenuje 
v disciplinsko sodišče, kjer fungira kot sod-
nik, na predlog učiteljskega udruženja, in si-
cer: v banovinsko sodišče na predlog uprave 
sekcije, v sodišče pri ministrstvu pa na pred-
log centralne uprave. Takoj, ko je izšel finan-
čni zakon je pričelo delati udruženje na pro-
jektu uredbe, ki ga je ministrstvu že predlo 
žilo. Pri tem projektu je bilo z ozirom na do-
ločbe finančnega zakona vezano na določbo 
disciplinskih predpisov po zakonu o notranji 
upravi, zaradi česar je jasno, da ni moglo iz-
preminjati bistvenih določb, ki so v nekaterih 
ozirih ostrejše od določb v disciplinskih 
predpisih za ostale stroke drž. uradnikov po 
uradniškem zakonu. 

Četudi so ti disciplinski predpisi strožji 
od onih po zakonu o uradnikih, vendar zna-
čijo za nas, ki smo imeli doslej v tem pogle-
du položaj docela neurejen, korak naprej. 
Naše glavne zahteve, vpogled v ovadbo, raz-
prava, možnost svobodnega zagovora, pravi-
ca do branilca in možnost pritožbe so v teh 
disciplinskih predpisih vsebovani. 

Ob tej priliki naj navedem še to, da je 
po informacijah, ki smo jih prejeli, smatrati 
te disciplinske predpise za provizorij in da 
moremo upati, da bomo ob nadaljevanju svo-

jega dela v tem pravcu dosegli, da dobimo 
učitelji docela nove disciplinske predpise, ki 
bodo bolj ustrezali našemu delu in položaju. 

Vzdrževanje narodnih šol. 

Druga, tudi važna zadeva, s katero smo 
uspeli v novem finančnem zakonu, je uredi-
tev vzdrževanja narodnih šol. Položaj je v 
tem pogledu postajal leto za letom težji. Vse 
prizadevanje organizacije in ravno tako pro-
svetnih oblasti, da bi se vprašanje vzdrževa-
nja narodnih šol vršilo v takih mejah, da bi 
bili dani vsi pogoji za napredek učencev in 
za razvoj narodne šole kot najvažnejše pro-
svetne institucije, spričo težkega položaja, v 
katerem so se nahajali v finančnem pogledu 
naši krajevni šolski odbori, ni moglo roditi 
zaželenega uspeha. V siromašnih krajih kra-
jevni šolski odbori niso dobivali zadostnih 
sredstev, da bi mogli zadostiti svojim obvei 

zam do šole. Trpela je zato šola, trpel je po-
uk, v težak in mučen položaj pa je prihajalo 
zaradi stanarin in kuriva tudi učiteljstvo. V 
tem pogledu je bil v drugih banovinah polo-
žaj še mnogo slabši in je moralo učiteljstvo 
iz lastnih sredstev kupovati celo najnujnejše 
potrebščine za šolo, da se je pouk lahko vr-
šil. V tem položaju je bilo jasno, da se more 
vršiti vzdrževanje narodnih šol zadovoljivo le 
tedaj, ako se prenese s krajevnih šol. odbo-
rov na banovine. To sta sekcija pa tudi izvršni 
odbor predlagala za amandman za finančni za-
kon. Ta je s S 41. resnično prenesel dolžnost 
zadoščati vsem stvarnim potrebam za vzdr-
ževanje narodnih šol in plačevanje slug in 
učit. stanarine z upravnih oziroma šolskih 
občin na banske uprave. 

Upravnim občinam pa je ostala še nada-
lje dolžnost, zidati šolska poslopja, dajati po-
trebno zemljišče za šolo, šolsko dvorišče, igri-
šče, zemljišče za kmetijski pouk in učiteljski 
vrt. Dalje je ostala za občine obvezna skrb za 
preskrbo pitne vode in za dober dohod do 
šole. Ta določba se ne nanaša na avtonomna 
mesta, ki obdržijo še nadalje vse obveze za 
vzdrževanje šol. 

Po objavi finančnega zakona je sklicala 
sekcija takoj posebno anketo, ki je z ozirom 
na to določbo sestavila projekt uredbe in pra-
vilnika. V tej anketi so delovali učitelji prak-
tiki, ki imajo popoln vpogled v vprašanje 
vzdrževanja narodnih šol in čijih poznanje 
tega vprašanja je dalo polno jamstvo za čim 
boljšo ureditev tega vprašanja. Projekt ured-
be in pravilnika je bil predložen ministrstvu. 
En član ankete pa je bil pozvan celo v Beo-
grad, kjer je sodeloval pri sestavi projekta 
ministrske uredbe. Ker ima pri tej uredbi po-
leg ministra za prosveto soodločati tudi fi-
nančni minister in jo končno odobruje šele 
ministrski svet, je točna stilizacija danes še 
neznana. 

Projekt uredbe in pravilnika je poslala 
sekcija po sklepu zadnjega predsedniškega 
zbora tudi v obravnavo sreskim društvom. 
Kolikor smo prejeli izpreminjevalnih predlo-
gov k projektu, Smo jih upoštevali in infor-
mirali potom centralne organizacije merodaj-
na mesta s prošnjo, da se upoštevajo pri 
končni stilizaciji. 

Stanarina dodeljenim učiteljem. 

Finančni zakon sam ureja tudi vprašanje 
prideljenih učiteljev. Določa, da ee plačuje 
stanarina učiteljem pri min. prosvete iz dr-
žavnega proračuna tega ministrstva, pri bano-
vinah pa iz banovinskih proračunov v breme 
prihrankov za osebne prejemke. S to določbo 
je vprašanje stanarin učiteljev pri ministrstvu 
docela rešeno, rešitev za učitelje pri banskih 
upravah pa je zgolj teoretična in^ navidezna, 
ker je v banovinskih proračunih nemogoče 
doseči tolike prihranke iz partije za osebne 
izdatke. Zato se pojavlja tu za organizacijo 
naloga, delati na to, da se vprašanje stanarin 
tudi za banskim upravam dodeljene učitelje 
uredi tako, da ne bodo oškodovani in da ne 
bodo imeli razloga, čutiti se zapostavljene. 

Zakon nikjer ne omenja, kako se plačuje 
stanarina učiteljem, dodeljenim v sreske pro-
svetne pisarne. To znači, da smatra zakono-
davec samo ob sebi umevno, da imajo ti uči-
telji pravico do stanarine ravno tako in iz 
istega vira, kakor učitelji, ki poučujejo v 
istem kraju na narodnih šolah, t. j. iz bano-
vinskega, oziroma v avtonomnih mestih iz 
občinskega proračuna. 

Ob tej priliki naj omenim položaj teh 
učiteljev z ozirom na stanarine v pretekli do-
bi. Krajevni šolski odbori so tem učiteljem 
osporavali pravico do stanarine z utemeljitvi-
jo, da so po zakonu dolžni plačevati stanari-
no le onim učiteljem, ki delujejo na šoli. Ker 
pa pripada po § 84- zakona o narodnih šolah 
stanarina prav vsem učiteljem narodnih šol, 
razen poročenim učiteljicam (§ 30. fin. zakona 
za 1932./33.) in so učitelji v sreskih prosv. 
pisarnah tudi učitelji narodnih šol, je bilo 
potrebno doseči konkretno rešitev tudi v tem 
primeru. Državni svet je na obči seji rešil, da 
pripada stanarina iz proračunov krajevnih 
šolskih odborov le onim učiteljem, ki deluje-
jo na šolah. Izven šole dodeljenim učiteljem 
sicer ne osporava stanarine, a ne določa, kdo 
bi jo moral plačevati. Zato ti učitelji doslej 
niso mogli izposlovati izplačila stanarin. 

Stanarina se je osporavala v pretekli do-
bi tudi učiteljem narodnih šol, ki so dodelje-
ni meščanskim šolam. Svoječasno je bila v 
konkretnem primeru proti osporitvi do stana-
rine vložena pritožba tako na upravno sodi-
šče kakor na državni svet. Končna razsodba 
je negirala učitelju, dodeljenemu meščanski 
šoli, pravico do stanarine iz proračuna krajev, 
šol. odbora. Četudi je zakon o narodnih šo-
lah kakor vsem učiteljem narodnih šol tudi 
tem dajal v § 84. pravico do stanarine, ni 'bilo 
nikjer jasno navedeno, kdo naj to stanarino 
plača in je drž. svet kot vrhovna instanca za 
avtoritativno tolmačenje zakona odločil, da 
njihova stanarina proračuna krajevnega šol. 
odbora ne more obremenjevati. S to razsodbo 
je ostalo vprašanje na mrtvi točki, dokler ni 

izšel letos finančni zakon. Ta določa v § 40. 
dobesedno sledeče: »Učitelji narodriih šol, 
prideljeni na delo meščanskim šolam, obdrže 
pravico do stanarine iz občinskega proraču-
na.« Merodajen je tukaj izraz »obdrže«, ker 
je s tem zakonodavec sam kot najbolj avto-
ritativen interpretiral dosedanjo odločbo za-
kona tako, da je ugotovil, da so imeli učitelji, 
dodeljeni meščanskim šolam, že sedaj pravico 
do stanarine iz občinskega proračuna, čigar 
sestavni del je proračun krajevnega šol. od-
bora in zato torej iz tega proračuna. Učitelji, 
ki so na tem vprašanju prizadeti, naj zato 
vlože prošnjo na krajevni šolski odbor, da se 
vnese njihova stanarina za nazaj v bodoči 
proračun. V primeru odklonitve naj zahte-
vajo formalno rešitev in nadaljujejo posto-
pek pritožbe po izdanih uradnih navodilih. 

Stanarina poročenih učiteljic. 

S finančnim zakonom za leto 1932./33. so 
izgubile poročene učiteljice pravico do stana-
rine. S tem je bila ustvarjena razlika med po-
ročenimi in neporočenimi učiteljicami. V smi-
slu sprejetih sklepov je skušala organizacija 
tudi letos uveljaviti stališče, naj se ta razlika 
odpravi in se tudi poročenim učiteljicam pri-
zna j>ravica do stanarine. Za dosego tega bi 
bilo treba uveljaviti prvotno besedilo § 84. 
zakona o narodnih šolah, po katerem je pre-
jemalo članarino vse učiteljstvo narodnih šol. 
Sekcija je stavila potreben predlog za glavno 
skupščino in pozneje za finančni zakon. 
Uspeh je ostal negativen in ostane tudi v bo-
dočem letu naloga or«anizacije delati na tem, 
da se s § 30. fin. zakona za leto 1932./33. 
ustvarjena razlika med poročenimi in neporo-
čenimi učiteljicami ukine. 

Stanarina učiteljev pripravnikov. 

Omenim naj še stanarino učiteljev pri-
pravnikov v letu 1931. od 1. aprila do zadnjega 
septembra. V tem času je bila pripravnikom 
stanarina nepravilno odtegovana. Že leta 1932. 
so poslali ministrstvu prosvete priznanice za 
izplačilo nepravilno odtegnjenih zneskov. Ta 
denar pa je zapadel med obveznosti države 
iz prejšnjih let. Organizacija se je trudila po-
spešiti tako administrativno rešitev kakor iz-
plačilo. V administrativnem pogledu ji je re-
šitev uspela, izplačila pa iz razumljivih raz-
logov kljub vsemu prizadevanju dolgo časa ni 
bilo mogoče doseči. Sedaj je končno stvar re-
šena. Ministrstvo prosvete je že izdalo fi-
nančnim direkcijam nalog za izplačilo teh 
zneskov, ki jih je večina bivših pripravnikov 
že prejela. V kolikor poedinci denarja do da-
nes še niso preieli, ga prejmejo v kratkem. 

Stalnost učiteljstva na službenem mestu. 

Poleg zahteve o izpremembi in ureditvi 
disciplinskega postopka za učiteljstvo je bila 
uzakonitev učiteljske stalnosti naša najvaž-
nejša zahteva. Stalnost učiteljstva na mestu 
je naš cilj, od katerega ne moremo odstopiti 
ne samo radi našega osebnega položaja, mar-
več ravno tako radi našega dela, ki more ro-
diti trajen uspeh le tedaj, ako se vrši po do-
ločenem načrtu, zasnovanem na daljši čas. Od 
stalnosti na mestu zavisi uspeh našega dela 
v šoli in izven nje. Ker pa smo izgubili stal-
nost z ustavo, je nemogoče, da bi se nam ta 
vrnila s finančnim zakonom pod nazivom stal-
nosti. Vendar pa bi dosegli isti cilj lahko z 
izpremembo § 79. zakona o narodnih šolah, za 
katerega je bil predlagan tudi poseben pred-
log. Po tem predlogu, naj bi se ta § zakona o 
narodnih šolah izmenjal in naj bi vseboval 
sledeče določbe: Premestitve se vršijo samo 
ob koncu šolskega leta. Med šolskim letom se 
ne morejo vršiti premestitve po prošnji, iz-
vzemši na šole, ki so ostale brez učitelja, da-
lje Primerov, kjer zahtevajo premestitev 
zdravstveni razlogi in pa kjer gre za preme-
stitev učiteljev zakoncev na isto mesto. Po 
potrebi služhe naj bi se vršile premestitve le 
tedaj, ako se zapre šola ali razred zaradi pre-
majhnega števila otrok, ako dobi učitelj sla-
bo oceno, ako je disciplinsko obsojen in v 
primeru zamenjave mest. Z uzakonitvijo tega 
predloga bi dosegli dejansko stalnost učitelj-
stva na mestu. 

Razpis in oddaja službenih mest. 

Vsa leta od uzakonitve zakona o narod-
nih šolah se trudi učiteljska organizacija do-
seči izpremembo določb o razpisu in oddaji 
službenih mest. Neštetokrat in ob vseh mož-
nih prilikah smo opozarjali odločujoče kro-
ge na hibe sedanjih določb, ki se zlasti kaže-
jo v praksi, in predočevali nujno potrebo- po 
izpremembi predpisov o razpisu in oddaji uči-
teljskih služb. Vso intenzivnost je polagala 
organizacija v svoje delo za rešitev tega poleg 
disciplinskih predpisov in učiteljske stalnosti 
za stan in šolo najvažnejšega vprašanja vsa-
ko leto ob sprejemanju finančnega zakona. 

Enkratni letni razpis prostih učiteljskih 
mest, kakor ga določa § 93. zakona o narod-
nih šolah, je pokazal v praksi vse svoje senčne 
strani. Najtežje občuti učiteljstvo zlasti to, 
da se vsa boljša mesta, ki se izpraznijo med 
letom, takoj oddajajo in se razpisujejo po 
pretežni večini le slabša mesta. Tako je Po-
teklo že 12 let, odkar je bilo razpisano v Ljub-
ljani zadnje mesto. Oddaja boljših mest se 
vrši brez konkurence, v kateri naj bi odločale 
v prvi vrsti kvalifikacija in socialne razmere 
prosilca. Ta mesta so se oddajala po čisto 
drugih in osebnih vidikih. Zato se dogaja, da 
učitelji z najboljšo kvalifikacijo in s števil-
nimi družinami ne morejo nikamor in vlaga-
jo brez vsakega uspeha "rošnje za premesti-
tev v kraj, kjer bi jim bilo mogoče izšolati 
svoje otroke. Umevno je, da vzbuja tak na-
čin oddaje mest pri učiteljstvu zagrenjen od-
por in je upravičena njegova zahteva, naj se 
razpisujejo vsa mesta. Na težke posledice na-
vedene prakse, radi katere trpe zlasti učitelji 
družinski očetje in matere in vsi starejši uči-
telji sploh, je sekcija opetovano ustno in pis-
meno opozarjala merodajne činitelje, in ob 

vsaki priliki prikazovala nujnost, naj se me-
sta med šolskim letom ne oddajajo, marveč 
naj čakajo na razpis. 

Enkratni letni razpis pa ima še druge hi-
be. Po določbi zakona bi moral biti razpored 
gotov do 15. avgusta vsakega leta, premešče-
ni učitelji pa bi morali biti na svojih mestih 
do 25. avgusta. Izkušnja pa je pokazala, da 
tega ni mogoče izvesti in da učitelj v začetku 
leta ne ve, ali bo ostal na starem mestu, ali 
bo postavljen na mesto, za katero je prosil. 
Doslej se je še vsako leto izvrševal razpored 
učiteljstva z velikimi zakasnitvami. Tako je 
v začetku in prve mesece šolskega leta na 
nekaterih šolah preveč učiteljstva, dočim ga 
na drugih šolah primanjkuje. Zaradi tega trpi 
predvsem pouk, trpi pa tudi učiteljstvo, ki 
se čezmerno izčrpuje. V samem interesu šo-
le in šolskega dela je zato, da se čim prej 
izpremenijo določbe o razpisu in oddaji služ-
benih mest v smislu in po predlogu učitelj-
skega udruženja, ki ne gleda na to vprašanje 
le s stanovskega, marveč ravno tako s šolske-
ga vidika. Zato smo prepričani, da bomo na-
šli pri merodajnih osebah slednjič po tolikih 
letih dela in predočevanja teh hib vendar le 
razumevanje za naše težnje. 

Naš predlog, ki smo ga stavili za finančni 
zakon, predvideva izpremembo §§ 93., 97., 98. 
in 99. zakona o narodnih šolah. Na kratko 
naj navedem smiselno vsebino predloga. Praz-
na učiteljska mesta naj objavlja ministrstvo 
prosvete sproti vsak mesec. Prošnie za pre-
mestitev naj se rešujejo takoj, premestitve pa 
naj se izvedejo šele ob koncu šolskega leta. 
Med šolskim letom se premestitve no prošnji 
ne morejo izvesti. V katerih primerih bi se 
izvršila izjema v premestitvah po prošnji, ka-
kor tudi kdaj in kako naj se izvajajo preme-
stitve po službeni potrebi, je razvidno iz ob-
razložitve, navedene v tem poročilu pod točko 
»Stalnost učiteljstva na službenem mestu.« 
Predlog za razpored učiteljev dostavlja ban-
ska uprava ministrstvu prosvete ob koncu 
vsakega meseca, in sicer za mesta, ki jih je 
ministrstvo razpisalo prejšnji mesec. Razpored 
za učit. mesta, razpisana v juniju in juliju, 
mora biti gotov najkasneje do 15. avgusta vsa-
kega leta, a premeščeni učitelji morajo biti 
na novih krajih najkasneje do 25. avgusta. 
Ker bi prišel v poštev le razpored za mesta, 
razpisana v teku dveh mesecev, bi bilo število 
učiteljstva, ki naj bi se premestilo, neznatno 
in bi ne bilo tehnične ovire za izvršitev raz-
poreda in za izvedbo premestitev do stavlje-
nega roka. Učitelji, za katere je bil izvršen 
razpored v teku šolskega leta, bi morali biti 
na svojih mestih do 10. julija vsakega leta. 

Z uveljavljenjem našega predloga bi vsi 
težki nedostatki, ki se pojavljajo sedaj radi 
samo enkratnega letnega razpisa, izostali in 
bi bil v začetku šolskega leta lahko vsak uči-
telj že na svojem službenem mestu. 

Še ena določba bi bila potrebna v oddel-
ku zakona, ki govori o postavitvah in preme-
stitvah učiteljstva. Učiteljstvo je po svoji or-
ganizaciji že opetovano povedalo svojo zahte-
vo, naj se učiteljska mesta oddajajo komisio-
nelno. Posebne komisije naj bi se ustanovile 
pri banskih upravah in pri min. prosvete ter 
naj bi bilo v njih tudi učiteljstvo zastopano 
z dvema članoma. 

Mnogo učiteljev in učiteljic, ki so potreb-
ni premestitve iz družinskih ali drugih tehtnih 
razlogov, čaka vsako leto težko na razpis. 
Tudi letos je prejemala sekcija številna vpra-
šanja glede termina objave razpisa in števila 
ter krajev razpisanih služb. Na odločujočih 
mestih je organizacija v Beogradu posredova-
la in prikazala nujnost, da se razpisi čimprej 
objavijo in da se razpišejo vsa prosta mesta. 
Prvotno je po zatrdilu, ki je bilo dano zastop-
niku centralne organizacije, obstojala name-
ra izvršiti razpis v treh etapah: mesta s sred-
njo šolo, sreska mesta, drugi kraji. Pozneje 
je bil ta načrt izpremenjen v toliko, da se iz-
vrši razpis le v dveh etapah, od katerih bi 
prva obsegala mesta s srednjo šolo in druga 
ostale kraje. Razpis pa je iz neznanih razlo-
gov izostal. Sekcija je čakala do skrajnega ro-
ka in ker ni bilo objave, je v pismeni pred-
stavki zaprosila bansko upravo, naj z inter-
nim okrožnim razpisom na vse šole dravske 
banovine objavi učiteljska prosta mesta, ka-
kor se je to zgodilo lansko leto, ko se je šte-
vilo prostih mest zaradi nastavitve velikega 
števila učit. abiturientov znižalo tako, da je 
oficielen razpis izostal. Do danes se okrožna 
interna objava prostih mest še ni izvršila in je 
z ozirom na pozni rok dvomljivo, ako se bo. 

Tako je letos torej poteklo že drugo leto 
brez razpisa učiteljskih mest. Položaj učitelj-
stva, ki stavlja v vsakoletni razpis polno upov 
in nad in pričakuje od njega često ne samo 
izpremembe službenega kraja, marveč tudi iz-
boljšanja socialnih prilik in ki je bilo že za-
radi samo enkratnega letnega razpisa dosti-
krat v težkem položaju, je postal zaradi tega 
še težji. Učiteljstvo ie izgubilo vsako eviden-
co o prostih učiteljskih mestih in mu je ne-
mogoče vlagati prošnje za premestitev. Naj-
težje občutijo izostanek razpisov baš oni uči-
telji in učiteljice, ki se zaradi težkih družin-
skih razmer in šolanja že leta in leta brez-
uspešno prizadevajo, da bi dosegli boljša me-
sta. Zlasti tem je jako težko, ko vidijo, da 
se opuščajo razpisi, ki morejo edini nekako 
naravnim potom regulirati dotok starejšega 
in zaradi šolanja otrok in drugih tehtnih dru-
žinskih razlogov potrebnejšega učiteljstva v 
mesta ali v njihovo neposredno bližino. Naša 
dolžnost je zato, da prikažemo na merodajnih 
mestih potrebo, da se učiteljstvo obrani raz-
očaranj, ki tudi na delo v šoli ne vplivajo 
pospešujoče ter se zato redno izvršujejo raz-
pisi po določbah zakona. 

Število učencev v razredu 

je bilo s § 51. zakona o narod, šolah maksi-
mirano v oddelku z enim razredom na 50, z 
večimi razredi pa z 40. Ob povečanju tega 
števila se je oddelek lahko delil. V § 30. fi-
nančnega zakona za leto 1933./34. je prejel 
prosvetni minister pooblastilo za odrejanje 
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najvišjega in najnižjega števila učencev v raz-
redu. Na osnovi tega pooblastila je izdalo 
min. prosvete določbo, da morajo imeti od-
delki z enim razredom najmanj 45, a oni z 
večirnd najmanj 40 učencev ter se more deliti 
oddelek šele tedaj, če je v njem nad 65 učen-
cev. Ker je znižanje števila učencev v raz-
redu pogoj za boljšo kvaliteto pouka, se je 
prizadevala sekcija doseči uveljavljenje pr-
votnega besedila § 51. zakona o narod, šolah, 
za kar je stavila predlog za glavno skupščino 
in pozneje za finančni zakon. 

Upravitelji narodnih šol. 

Z uveljavljenjem zakona o narod, šolah 
je prestalo zvanje »šolski upravitelj« ter zna-
či od tega časa dalje ta naziv le še specialno 
funkcijo, ki jo vrši eden od učiteljev na šoli. 
Za postavljanje upraviteljev je prinesel za-
kon o narodnih šolah v § 113. popolnoma no-
vo določbo, po kateri sodil postavljanje in s 
tem tudi razreševanje stalnih šol. upraviteljev 
izključno v osebni delokrog ministra prosve-
te. S prenehanjem zvanja so prišli- tudi svoje-
časno po razpisu in z ukazom za upravitelje 
narodnih šol postavljeni učitelji v isti polo-
žaj, kakor če bi bili postavljeni po uveljavlje-
nju novega zakona v smislu določbe § 113. Od 
leta 1929. dalje, ko je prenehalo zvanje, se 
upraviteljska mesta več ne razpisujejo, mar-
več se razpisujejo zgolj le učiteljska mesta in 
se postavljajo šol. upravitelji iz vrst učitelj-
stva na isti šoli na osnovi posebne prošnje in 
predloga banske uprave. Zaradi opustitve 
zvanja v zakonu o narodnih šolah tudi ni pri-
šlo zvanje šol. upravitelj v uradniški zakon, 
ki je v svojem § 346. navedel le ona zvanja, 
katera so obstojala v dobi sestavljanja tega 
zakona že po drugih zakonih. Izostanek oziro-
ma opustitev zvanja šol. upravitelja ni mogla 
in tudi ni doprinesla k avtoriteti upravitelj-
skega dela in njegove funkcije, po kateri ne 
prihaja zgolj v poštev delo v šoli in šol. pisar-
ni, marveč tudi delo izven šole in uradna 
funkcija v krajev, šol. odboru. Nasprotno je 
avtoriteta šol. upravitelja z opustitvijo zva-
nja padla in so se pojavile tudi druge kvarne 
posledice, ki so prišle do izraza zlasti v zad-
njem času. Z ozirom na to, da opravlja upra-
vitelj narod, šole prav iste posle kakor upra-
vitelj meščanske šole in direktor srednje šo-
le, kateri dve zvanji sta uzakonjeni, učitelj-
stvo tudi iz tega ozira ne vidi razloga za 
ustvarjeno razliko in stremi za tem. da se 
upošteva funkcija šol, upravitelja v enaki me-
ri, kakor funkcija upravitelja meščanske in 
direktorja srednie šole ter se zato zvanje 
»šolski upravitelj« naknadno uzakoni. Zadev-
ni predlog banovinske in glavne skupščine je 
skušala naša organizacija realizirati tudi v 
tem letu. 

Samo z uzakonitvijo zvanja bodo prejeli 
šol. upravitelji stalnost položaja in potrebno 
avtoriteto na zunaj. Samo na ta način se bo 
mogoče ogniti trajnemu vplivanju najožje 
okolice na vprašanje postavlianja in razreše-
vanja šol. upraviteljev. Ves naš trud, da bi 
primere razrešitev šol. upraviteljev pred do-
polnjeno službeno dobo, ki smo jih prejeli v 
zadnjem času, rešili v smislu želja prizadetih, 
ne bo mogel imeti trajnega uspeha, ako ne 
bo ustvarjena za to trdna zakonska osnova, 
ki pa daje zgolj uzakonitev zvanja. 

Položaj šol. upraviteljev tudi glede dela 
ni zavidanja vreden. Zato ni čudno, da so 
toliko učiteljev brani prevzema upraviteljskih 
poslov. Šolski upravitelj je opravljal delo v 
razredu, poleg tega pa vršijo vse šolske admi-
nistrativne posle, ki zahtevajo zlasti spričo 
današnje kompliciranosti toliko časa in truda, 
da se upravitelji ne morejo zadostno posve-
čati pedagoškim in šolskim vprašanjem. Poleg 
tega opravlja upravitelj še važne posle v kra-
jevnem šol. odboru in se udejstvuje pri vseh 
mogočih krajevnih ustanovah, kjer povsod 
vrši važno funkcijo. Administrativno in izven-
šolsko delo rasteta z velikostjo zavoda, ki ga 
vodi upravitelj, oziroma kraja, kjer se šola 
nahaja. To je upošteval tudi prvotni § 113. 
zakona o narodnih šolah, ki je določal, da se 
upravitelji na šolah z nad 12 oddelki osvo-
bode dela v razredu. Finančni zakon za leto 
1933./34. pa je to število zvišal na nad 16, 
tako so morali prevzeti razredni pouk doma-
la vsi upravitelji v banovini, ki so bili svoj 
čas oproščeni poučevanja. Sekcija si je pri-
zadevala doseči uzakonitev prvotne določbe 
§ 113. navedenega zakona, prizadevala pa si 
je istočasno, da bi se priznala vsem upravi-
teljem ne glede na število razredov iz državne 
blagajne posebna opravilna doklada, ki naj 
bi se izplačevala mesečno. 

Šolski nadzor. 

Slej ko prej zastopa udruženje stališče, da 
bodi nadzor narodne šole prepuščen učitelj-
stvu narodnih šol in naj se postavljajo tako 
sreski kakor banski šolski nadzorniki iz vrst 
tega učiteljstva. Ta zahteva je docela uteme-
ljena v tem, da more samo oni, ki pozna na-
rodno šolo do podrobnosti, delovati za njeno 
izgraditev in njen razvoj. Dalje more pravilno 
ocenjevati delo in uspehe učitelja v soli in 
izven nje samo oni sreski šolski nadzornik, 
ki je sam praktično deloval v narodni šoli in 
pozna zato vse težkoče, ki se stavljajo učite-
ljevemu delu nasproti. Zahteva, da bodita ta-
ko »Peski kakor banski šolski nadzornik iz 
vrst učiteljstva narodnih šol, zato ni nikaka 
kaprica učiteljstva in njegove organizacije, 
marveč narekuje ta način ureditve šolskega 
nadzora sam interes narodne šole. Jasno in 
samo ob sebi umevno pa je ter smo to tudi 
že opetovano poudarjali, da zahtevamo, da 
se postavljajo za sreske in banske šolske 
nadzornike ie oni učitelji narodnih šol, ki 
imajo za to polno pedagoško kvalifikacijo, 
ki mora edina odločati pri zasedanju teh 
mest. 

Vprašanje postavljanja banovinskih šol-
skih nadzornikov v smislu zgornjih naših te-
ženj je z ozirom na § 120. zakona o narodnih 

šolah še vedno nerešeno. Ta paragraf sodi 
v redne določbe zakona o narodnih šolah in 
predvideva za banovinske šolske nadzornike 
le diplomirane absolvente pedagoške pred-
metne skupine na modroslovni fakulteti in 
absolvente višjega tečaja višje pedagoške šo-
le, ki imajo profesorski izpit in najmanj 15 
let službe. Šele v splošnih določbah § 178. se 
je nudila možnost, da se postavljajo na ta 
položaj tudi učitelji narodnih šol s 15 leti 
službe in drugo predvideno kvalifikacijo. To 
pa se more goditi le toliko časa, dokler ne 
bo zadostnega števila kandidatov za banovin-
ske šolske nadzornike po določbah rednih 
členov zakona o narodnih šolah. Veljavnost 
te določbe je glavna kontrola osporavala z 
motivacijo, da so po prehodnih določbah 
uradniškega zakona prestale veljati v poedi-
nih specialnih zakonih vse določbe, ki se iz-
recno ne puščajo v veljavi. To stališče si je 
osvojil tudi državni svet in je že svoječasno 
v konkretnem primeru postavitve banovin-
skega šolskega nadzornika po § 178. ukaz o 
postavitvi razveljavil. Od tega časa dalje 
vršijo učitelji narodnih šol lahko samo funk-
cijo vršilcev dolžnosti banovinskih šolskih 
nadzornikov. Sekcija se je trudila, da bi do-
segla izpremembo § 120. zakona o narodnih 
šolah, v katerega naj bi se kot nova točka 
vnesla že zgoraj navedena določba prehod-
nega člena § 178. ter bi se s tem pravica uči-
teljstva narodnih šol do mesta banovinskeßa 
šolskega nadzornika uzakonila. Zadeven pred-
log je stavila za finančni zakon. 

Sreski šolski nadzorniki se postavljajo po 
§ 116. zakona o narodnih šolah, ki določa po-
leg 15 let efektivne državne službe in odlič-
nega dela na šolskem polju tudi izpit za sre-
skega šolskega nadzornika. Do lanskega leta 
vprašanje izpitov ni bilo rešeno in so se po-
stavljali za sreske šolske nadzornike po pre-
hodnih določbah § 178. zakona o narodnih 
šolah učitelji z najmanj 15 leti službe in dru-
go predpisano kvalifikacijo. S tem, da je bil 
lansko leto izdan pravilnik za polaganje nad-
zorniškega izpita, bo mogoče v bodoče po-
stavljati za sreske šolske nadzornike samo 
one učitelje, ki imajo poleg ostalih kvalifikacij 
tudi ta izpit. 

§ 43. finančnega zakona za leto 1936.-37. 
določa novo uredbo o višji pedagoški šoli. 
Projekt te uredbe se izdeluje. Po novi uredbi 
višja pedagoška šola ne bo služila zgolj za 
izobrazbo učiteljstva meščanskih šol, marveč 
se bo nanjo preneslo tudi izobraževanje uči-
teljev za defektne otroke in izobraževanje 
sreskih šolskih nadzornikov. Ta uredba stopi 
predvidoma v veljavo še letos. 

Z ozirom na naše stališče o reformi uči-
teljske izobrazbe moramo smatrati ureditev 
vprašanja šolskih nadzornikov z uvedenimi 
nadzorniškimi izpiti, kakor snujočo se rešitev 
izobraževanja na višji pedagoški šoli za pro-
vizorij. Z uresničenjem našega daljnega cilja 
o akademski izobrazbi, se bo rešilo vprašanje 
šolskih nadzornikov samo po sebi. 

Ločitev šolske od politične uprave. 

Letošnji finančni zakon je v svojem § 40. 
uzakonil določbo, da se v območju mest, ki 
so posebne upravne enote in kot take niso 
pod upravo sreskih načelnikov, smejo usta-
navljati posebni šolski srezi, v katere se po-
stavljajo mestni šolski nadzorniki. Mestna 
šolska nadzorništva poslujejo kot posebni 
državni uradi v smislu svoječasne odločbe 
ministrstva prosvete iz leta 1931. V avtonom-
nih mestih obstoja zato povsod možnost za 
osamosvojitev nadzorništva, kar v Ljubljani 
že obstoja. S tem je v teh mestih izvedena 
ločitev šolske od politične uprave. Naše delo 
in stremljenje pa mora iti v bodoče z večjo 
intenzivnostjo za tem, da se uprava šole 
povsod loči od politične uprave in da bodo 
sreski šolski nadzorniki sreski prosvetni šefi 
in kot taki neposredno podrejeni prosvetne-
mu oddelku banske uprave. 

Učiteljice ženskih ročnih del. 

Njihovo zvanje je izostalo že v zakonu 
o narodnih šolah. Po § 182. tega zakona je 
obstojala možnost, da bi se to zvanje, ki je 
na dan uveljavljenja zakona obstojalo, pose-
bej določilo in razporedilo. Določitvi zvanja 
so se tedaj stavljale iste ovire kakor danes 
in se zato do uzakonitve uradniškega zakona 
položaj učiteljicam ženskih ročnih del ni ure-
dil. Zaradi tega je izostalo zvanje tudi v urad-
niškem zakonu. Vsa leta se organizacija trudi, 
da bi se končno uredil položaj tem učiteljicam 
s tem, da bi se zvanje uzakonilo in razpore-
dilo po skupinah. Lansko leto se nam je to 
posrečilo doseči za veroučitelje, nismo pa 
mogli uspeti za učiteljice ženskih ročnih del. 
Tudi letos je storila organizacija vse, kar je 
bilo v njeni moči. Ni se omejila zgolj na 
predlog za glavno skupščino in za finančni 
zakon, marveč je tudi v lastnem delokrogu 
stremela za tem, da pripravi ugoden teren za 
rešitev tega vprašanja. Posebno okrožnico je 
poslala na vse narodne poslance, ki jim je 
predočila težko- stanje učiteljic ženskih ročnih 
del in jih naprosila, da se v finančnem od-
boru zavzamejo, da se zvanje uzakoni. Uspeh 
našega dela je bil zopet negativen. 

Največjo težavo za rešitev tega vpraša-
nja tvori desinteresiranost merodajnih krogov 
v ostalih banovinah. Ročna dela poučujejo 
posebne učiteljice le v naši banovini. Drugod 
vrše to literane učiteljice. Zaradi tega od-
ločujoči krogi v drugih banovinah ne kažejo 
razumevanja za ureditev položaja učiteljicam 
ženskih ročnih del in so napram rešitvi tega 
vprašanja indiferentni, če ji že naravnost ne 
nasprotujejo. 

Staroupokojene učiteljice ženskih ročnih del. 

Do oktobra leta 1935. so prejemale urad-
niško draginjsko doklado. Z oktobrom se jim 
je ta osporila in se jim od tedaj izplačuje 
zvaničniška. Ta izprememba v nakazovanju 

osebne doklade se utemeljuje s tem, da pri-
zadete niso imele uradniške kvalifikacije in 
da zato niso upravičene prejemati uradniške 
doklade. Vseh prizadetih je v banovini 23. 
Učiteljice ženskih ročnih del, ki so ostale po 
uveljavljenju uradniškega zakona leta 1923. 
še v državni službi, so bile pozneje s posebno 
uredbo prevedene za uradnice III. kategorije, 
četudi niso imele drugačne kvalifikacije, ka-
kor jo imajo staroupokojene učiteljice žen-
skih ročnih del. Ker bi bilo treba zato pre-
sojati položaj slednjih z istega vidika, kakor 
se je to zgodilo ob prevedbi njihovih aktiv-
nih tovarišic, nismo mogli smatrati izpre-
membe v nakazovanju osebne doklade za 
utemeljeno ter smo dali prizadetim tovariši-
cam navodila za pritožbo proti rešitvi finanč-
ne direkcije in jim sestavili tudi koncept. Se-
daj prihajajo že prve odklonilne rešitve mi-
nistrstva, proti katerim bo treba vložiti tožbo 
na državni svet, na kateri instanci bo zadeva 
dokončno rešena. 

Kontraktualni učitelji. 

Pogodbenim uradnikom se je po § 116. 
zakona o uradnikih štel za pokojnino čas, ki 
so ga prebili v službi države v svojstvu po-
godbenih uradnikov, ako je bil prestop iz po-
godbenega stanja v državno službo neposre-
den, brez prekinitve. S § 58. finančnega za-
kona iz leta 1932.-33. pa je bila ta določba 
izpremenjena in se odslej čas kontraktualne 
službe ne šteje več za penzijo. Sekcija se je 
trudila, da bi se z novim finančnim zakonom 
uveljavil zopet prvotni tekst. 

Ker je obstojala domneva, da nekateri 
kontraktualni učitelji ob sprejemu v državno 
službo niso bili pravilno prevedeni, ker se 
ni pravilno tolmačil § 58. uradniškega zako-
na, je pozvala sekcija v posebni okrožnici na 
sreska društva in potom »Učit. tovariša« 
kontraktualne učitelje dravske banovine, naj 
pošljejo dekret o prevedbi in druge potrebne 
podatke, na osnovi katerih bi bilo mogoče 
kontrolirati pravilnost prevedbe z ozimm na 
določitev skupine in periodičnega poviška v 
skupini ter število za pokojnino vštevnih let. 
Na ta poziv je prejela številne vloge. Doku-
menti so bili kontrolirani v šolsko upravnem 
odseku. Ta je vsak primer podrobno proučil, 
ali je uvidel, da tudi tam, kjer prevedba ni 
izvršena točno po § 58. uradniškega zakona 
in se ta zakon pri določevanju skupine ni pra-
vilno uporabil, danes ni mogoče ukreniti1 ni-
česar več, ker je rok za pritožbo zamujen. 

Med načelnimi primeri, ki jih je obrav-
navala sekcija in ki so se reševali pri držav-
nem svetu, je tudi primer kontraktualnega 
učitelja, ki je značilen tako, da nanj na tem 
mestu posebej opozorim. Iz kontraktualne 
službe je direktno prestopil v državno službo 
učitelj, ki je služboval v Italiji dve in pol 
leta in v Jugoslaviji skoraj štiri leta. Sprejet 
je bil v državno službo kot pripravnik. Za-
radi tega je vložil pritožbo na državni svet, 
češ, da mu pripada po letih službe in z ozi-
rom na že citirani § 58. uradniškega zakona 
IX. skupina. Državni svet je pritožbo zavrnil 
z motivacijo, da minister prosvete ni dolžan 
po preteku 3 let državne službe prevesti pri-
pravnika v uradniško skupino, marveč, da to 
ie more storiti in je torej odločba o tem v 
vsem prepuščena ministru prosvete. 

§ 81. zakona o proračunskih dvanajstinah 
za leto 1935.-36. je docela ustavil prevedbe 
kontraktualnih učiteljev v državno službo, 
kakor je ustavil tudi vsa napredovanja in 
nove postavitve. Ker se tudi ni izpraznilo 
nobeno kontraktualno mesto, zato tudi ni mo-
gel biti sprejet noben prosilec v kontraktual-
no službo. 

Sekciji je znano, da čaka na sprejem v 
državno službo še več kontraktualnih učite-
ljev, ne da bi imeli izpolnjene za sprejem 
določene pogoje. Na tem mestu zato opozar-
jam, da morajo vsi kontraktualni učitelji, ki 
reflektirajo na državno službo, napraviti pri 
nas zrelostni izpit in praktični učiteljski izpit. 
Brez teh izpitov se ne bo mogla rešiti njihova 
prošnja za sprejem. 

Učitelji na Ciril Metodovih šolah. 

Učiteljem, ki so svoj čas službovali na 
privatnih Ciril Metodovih šolah, še m ure-
jeno vprašanje vštetja časa službe na teh 
šolah za penzijo-. V enakem položaju, kakor 
pri nas ti učitelji, so zlasti v dunavski bano-
vini oni učitelji, ki so delovali svoj čas v šol-
ski bodisi administrativni ali učiteljski službi 
v bivših nacionalnih verskih šolah. Da bi se 
zanje položaj uredil, smo predlagali k § 270. 
uradniškega zakona nov odstavek, ki določa, 
da se šteje ta čas službe za penzijo in za od-
mero penzije. Delo organizacije letos ni uspe-
lo, vendar so merodajni činitelji v tem vpra-
šanju zainteresirani v toliki meri-, da smo 
uverjeni, da bo prihodnje leto moči doseči, 
da pride potrebni amandman v finančni 
zakon. 

Prepis šolskih premičnin. 

Pri izvajanju § 39. zakona o narodnih šo-
lah nastajajo težkoče, ker se v posameznih 
primerih branijo upravne občine kot lastnice 
šolskih nepremičnin izdati odstopno izjavo, 
na osnovi katere je edino mogoče izvesti pri 
sodišču zemljeknjižni prepis šolskih nepre-
mičnin od upravnih občin na šolske občine. 
Upravnih občin tudi upravnim potom ni mo-
goče prisiliti, da bi izdale odstopno izjavo za 
to. V teh primerih zavračajo sodišča izvršitev 
zemljeknjižnega prepisa na šolsko občino. Da 
se uredi posestno stanje šolskih občin, je nuj-
no potrebno izpopolniti § 39. citiranega za-
kona. 

Sekcija je zato predlagala, da se doda 
temu paragrafu s finančnim zakonom nov 
tekst, ki določa, da tvorijo šolsko imovino 
vse nepremičnine, ki služijo trajno šolskim 
namenom. Te postanejo last šolske občine 
ne glede na to, ali -so bile šolskim namenom 
dovedene zaradi ponovne obveze ali prosto-

voljno od javnih korporacij, ali od privatni-
kov. Cetu-di bi pomenila uzakonitev te do-
ločbe ureditev za šolo važnega vprašanja, 
uspeh ni bil dosežen. 

Napredovanja. 

S § 81. zakona o proračunskih dvanajsti-
nah za leto 1935.-36. so bila ustavljena vsa 
napredovanja, pa tudi nove postavitve, pre-
vedbe kontraktualcev v državno službo, re-
aktivacije itd. Napredovanja bi se mogla 
vršiti le na izpraznjena proračunska mesta. 
Ker takih mest ni bilo, se je v teku leta na-
bralo v ministrstvu prosvete ogromno število 
prošenj. Vseh prošenj je okrog 4500, prostih 
mest pa okoli 1500. Ker bi bilo z ozirom na 
ta položaj možno, da b-i bili pri izvajanju na-
predovanj, ako bi se ta ne vršila po dolo-
čenem sistemu, zapostavljeni starejši in upra-
vičenejši učitelji, je organizacija na merodaj-
nih mestih prikazala neobhodno potrebo, da 
se sestavijo rangne liste in se s tem ustvari 
določen sistem za izvajanje napredovanj. 
To stališče je prodrlo in so se rangne liste 
sestavile. Najprej so bile izvršene banovin-
ske liste, iz teh pa se sestavlja enotna držav-
na rangna lista. V poedinih skupinah se bodo 
vršila napredovanja tako, da bodo napredo-
vali na izpraznjena mesta v višjo skupino 
najprej najstarejši po rangu iz predhodne 
nižje skupine, in sicer bo izvršeno toliko na-
predovanj, kolikor bo v višji skupini prostih 
mest. S tem bo odpadla možnost, da bi se 
mogel kdo čutiti prikrajšanega in oškodova-
nega. V sedanje rangne liste so prišli učitelji, 
čijih prošnje so dospele v Beograd do 1. apri-
la. Za ostale se bo sestavila rangna lista 
naknadno. 

Ta rešitev napredovanj je ugodha le za-
časno. Naše prizadevanje in stremljenje mora 
iti tudi dalje za tem, da dosežemo zopet avto-
matično napredovanje. Sekcija je, kakor je 
znano iz naše okrožnice, v kateri pošiljamo 
predloge za finančni zakon, delala tudi leto-s 
na tem. Vprašanje napredovanj in čim ugod-
nejša njegova rešitev pa ne zadeva zgolj uči-
teljstva, marveč vse stroke državnih name-
ščencev, zaradi česar je naravno, da se tru-
dijo za dosego čim ugodnejše rešitve vpraša-
nja napredovanj tudi ostale organizacije drž. 
nameščencev. Informirani smo, da se priprav-
lja novela k uradniškemu zakonu. Vse urad-
niške organizacije bomo morale zato stremeti 
in delati, da dosežemo z novelizacijo zakona 
tudi avtomatično napredovanje, poleg tega pa 
uzakonitev vseh onih novih določb, ki bi bile 
potrebne v uradniškem zakonu in pa izpre-
membo tistih obstoječih, ki ,so izpremembe 
potrebne. 

V zvezi z delom za ureditev napredovanj 
se je trudila sekcija -doseči tudi ukinitev § 263. 
uradniškega zakona in § 4. zakona o naknad-
nih kreditih za 1933.-34., ki določata, da je 
treba čakati ob vsakem napredovanju v sku-
pini in periodičnem povišku na dospelost po-
višice leto dni. 

Dodeljevanje učiteljstva na meščanske šole. 

V dravski banovini, pa tudi v ostalih pre-
delih države je dodeljeno na meščanske šole 
večje število učiteljev narodnih šol. Učitelj-
stvo, kakor njegova organizacija, bi ne imelo 
proti temu dodeljevanju nobenih pomislekov, 
ako bi se ne vršijo to v breme proračuna na-
rodnih šol, torej v breme in v škodo narodne 
šole. Ker je stalež učiteljstva narodnih šol 
nepopoln — v dravski banovini manjka tre-
notno 161 učiteljev — in se z ozirom na šte-
vilčno utrjena mesta v državnem proračunu 
tudi ne more izpopolniti, vlada pomanjkanje 
učiteljstva. Zaradi tega trpe učni uspehi, trpi 
pa tudi učiteljstvo samo, ki se s poučevanjem 
prevelikega števila otrok, s poučevanjem več 
oddelkov in z nadomeščanjem fizično izčrpa-
va. Doker je narodna šola v takem položaju, 
moramo delati na to, da se prenesejo vsi 
stroški za meščansko šolo, torej tudi plače 
dodeljenih učiteljev na proračun za te šole. 
Sekcija že več let stremi za tem, doseči po-
v oljno rešitev tega stališča. Tudi letos je sta-
vila za finančni zakon predlog, naj se kreira 
v državnem proračunu za meščanske šole to-
liko mest, ko-iikor učiteljev je potrebno na teh 
šolah, tako da b-o ostal proračun za osnovne 
šole zaradi dodelitev učiteljev narodnih šol 
meščanskim šolam v bodoče neokrnjen. 

Ako bi se dodelitve vršile na račun me-
ščanske šole same, bi jih sekcija spričo velike 
brezposelnosti med učiteljskim naraščajem 
celo pozdravljala, ker bi pomagale pobijati 
brezposelnost. 

Nove postavitve. 

Že zgoraj je navedeno, zakaj ni bilo mo-
goče doseči postavitev učiteljev novincev. Po-
drobnejše poročilo o tem je na drugem me-
stu. Navedem naj le, da je skušala organizaci-
ja doseči pogoje za postavitev večjega števila 
učitelj skih abiturientin j in abiturientov z de-
lom za kreiranje večjega števila novih pri-
pravniških mest v d'ržavncm proračunu. 

Novela k uradniškemu zakonu. 

Sekcija je zaznala med letom, da se pri-
pravlja novela k uradniškemu zakonu. Kro-
žiti so jele o tem najrazličnejše vesti in so- se 
navajale celo razne podrobnosti določb. Kaj 
avtentičnega nismo mogli zvedeti niti mi niti 
druge organizacije, potrjevale pa so se vesti 
o pripravljanju nove novele. Sekcija je zato 
sestavila na osnovi sklepov skupščin in po-
treb, ki so se pokazale pri obravnavanju kon-
kretnih primerov, za izpremembo uradniškega 
zakona svoj predlog in ga je dostavila izvrš-
nemu odboru. 

Ta predlog je obsegal v glavnem sledeča 
vprašanja: Sprejem v državno službo s po-
sebnim ozirom na učitelje vojake. Prejemki. 
Pri tem je predlagala izpremembo § 30., od-
stavek 1., uradniškega zakona. Prejemki naj 
bi tekli državnemu uslužbencu od dneva 1. ali 
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ponovnega sprejema v državno službo, če je 
to službo nastopil v 15 dneh od sprejema. 
Drugače gredo taki prejemki takemu usluž-
bencu od dneva nastopa službe. Predlagala 
je izpremembo poglavja »Ocenjevanje«, kar 
se nanaša v prvi vrsti na sreske šolske nad-
zornike. V poglavju »Kretanje« je izdelan de-
tajliran predlog, ki obsega določbo za uzako-
nitev zvanja šolskih upraviteljev in učiteljic 
ženskih ročnih del ter predlog o avtomatič-
nem napredovanju. V poglavju »Službena le-
ta« je naveden predlog za izpremembo § 58. 
zakona o uradnikih, ki zadeva vštetje časa 
kontratkualne službe za penzijo in napredo-
vanje, in pa že znani predlog za vštetje časa, 
ki so ga prebili učitelji na šolah sv. Cirila in 
Metoda. V splošnih odredbah predlaga ukini-
tev § 76. in pa ureditev vprašanja dodeljevanj 
učiteljstva, kakor ga je uredil novi finančni 
zakon, kar je navedeno že spredaj. Za po-
glavje »Prestanek službe« zahteva uzakonitev 
določbe, da se noben uslužbenec ne odpusti 
iz državne službe brez predhodnega disciplin-
skega postopanja in dokazane krivdb. Dalje 
predlaga točno izvrševanje določb zakona, ki 
govore o izvrševanju upokojitev in o odmeri 
in nakazilu pokojnine. V podrobnosti se radi 
obsežnosti predloga in potrebnih objasnitev 
ne morem spuščati. Poedina vprašanja so toč-
no obrazložena na drugih mestih tega poro-
čila. Poudarim naj le to, da obsega predlog 
vse one sklepe, ki so jih sprejele naše skup-
ščino. 

Izprememba zakona o narodnih šolah. 

Sekcija je prejela v teku leta poročilo, da 
se pripravlja izprememba zakona o narodnih 
šolah. Tajništvo je skupno s šolskoupravnim 
odsekom izdelalo daljši predlog, v katerem je 
stiliziralo izpremembo v smislu sklepov naših 
skupščin. Predlog z utemeljitvami vred je do-
stavila sekcija izvršnemu odboru. Poedina 
vprašanja, ki jih predlog obravnava, so pri-
kazana v tem poročilu. 

Pravilnik k zakonu o narodnih šolah. 

Še vedno ni izšel pravilnik k zakonu o 
narodnih šolah. Ker je praksa pokazala po-
trebo novih izprememb, je solskoup ravni od-
sek že v teku leta 1934.-35. na sejah predelal 
stari osnutek pravilnika. Ta osnutek je bil le-
tos še izpopolnjen in pretipkan. Ravno tako 
je bil letos izvršen pravilnik za šolske zgrad-
be in za šolske vrtove. Vsi pravilniki so bili 
izročeni izvršnemu odboru, ki ima vse pri-
pravljeno za predložitev na merodajno mesto, 
kar se bo zgodilo, čim bo ugodna situacija 
za to. 

Zaščita članstva. 

Pri obravnavanju vprašanja zaščite član-
stva moramo ločiti načelno od konkretne za-
ščite. Pod načelno zaščito razumemo vse ono 
delo in prizadevanje na vprašanjih, ki zade-
vajo pravne, moralne in materialne dobrine 
za ves stan. Delo o tem je prikazano v glav-
nem spredaj in zadeva najvažnejše zahteve 
učiteljskega stanu, t. j. izpremembo disciplin-
skih predpisov, stalnost, izpremembo pred-
pisov o razpisu in oddaji službenih mest. V 
tem pogledu, pa tudi v ostalih vprašanjih, ki 
bi jih obravnavali lahko pod tem poglavjem, 
je sekcija v svoje delo vložila maksimum 
truda. 

Kakor vsa leta, odkar se sistematično iz-
vaja zaščita članstva, je sekcija tudi letos po-
svečala konkretni zaščiti vso svojo pozornost. 
Številni primeri, ki jih je prejela, kažejo, da 
se razmere za učiteljstvo niso obrnile na 
bolje in da obravnavanje tega vprašanja za 
sekcijo ni bilo lahko delo. Že na tem mestu 
naj ugotovim, da je delo na zaščiti članstva 
najtežje, najneprijetnejše in jemlje tudi naj-
več časa. Ravno tako naj poudarim, da je 
tudi tukaj, kakor pri vsakem drugem delu, 
treba neobhodno razlikovati med delom in 
uspehom. Za delo in prizadevanje lahko jam-
čimo, za uspeh pa jamstva ne moremo dati. 

ifrln ako izostane, ni to naša krivda, ker mi 
nismo tisti, ki o tem odločamo. To navajam 
zlasti zato, da bo članstvo moglo pravilno 
oceniti naše delo, za katerega letos doseženi 
uspehi ne značijo nikakega pravega razmer-
ja. Dočim je bil v odstotkih izračunani uspeh 
zaščitne akcije še lansko leto 72%, je letos 
tako neznaten, kakor še nobeno leto doslej, 
odkar izvaja sekcija sistematično zaščito 
članstva. 

Za ureditev vsakega konkretnega prime-
ra, ki smo ga dobili, smo storili vse, kar je 
bilo v naši moči. Še preden smo prejeli za-
ščitne podatke, smo, razbravši položaj iz ob-
jav o premestitvah v dnevnih listih, v obširni 
vlogi prikazali izvršnemu odboru neobhodno 
potrebo korektur in prosili za intervencijo na 
merodajnem mestu, napovedali pa smo isto-
časno tudi podrobne podatke v vsakem kon-
kretnem primeru. V času, ko so prihajale na 
sekcijo po sreskih društvih overovljene in iz-
polnjene zaščitne pole, smo pristopili takoj k 
zaščitnemu delu. V vsakem primeru si je pri-
zadevala sekcija doseči popolno korekturo. 
Pismene predstavke je predlagala kr. banski 
upravi, kakor ministrstvu prosvete. Na naj-
težje primere je deputacija vodstva sekcije 
dne 11. februarja 1936. osebno opozorila gosp. 
bana in prosila za korekturo teh, kakor dru-
gih primerov, za katere vse so bile predlo-
žene prosvetnemu oddelku utemeljene pisme-
ne vloge. V teh vlogah je orisala sekcija po-
ložaj prizadetega učitelja in izrazila svoj pred-
log za rešitev. Posebej je poudarjala potrebo, 
da se proti vsakemu prizadetemu učitelju 
uvede disciplinska preiskava, v kateri naj ima 
polno možnosti zagovora in dobi vpogled v 
ovadbo. Šele po izvršeni preiskavi naj se iz-
vrši ukrep, ako pokaže izsledek preiskave 
krivdo učitelja. Dokler se to ne zgodi, naj 
izostane izvedba premestilnega odloka ozi-
roma ukaza, za uvedbo disciplinske pre-
iskave je po nasvetu sekcije zaprosilo tudi 
osebno več učiteljev. Te prošnje so bile, 
v kolikor je sekciji znano, odklonjene z moti-

vacijo, da ni razloga za uvedbo disciplinske 
preiskave, ker je bila premestitev izvršena po 
službeni potrebi in je zato ni smatrati za ka-
zensko. Rešitve teh prošenj so sreskim dru-
štvom znane, ker se je vršilo dopisovanje 
med sekcijo in prizadetimi potom društev. 

Zaščito članstva je izvajala sekcija točno 
po poslovniku o zaščiti. Brez zaščitne pole in 
brez predhodne kontrole ter potrditve nave-
denih podatkov po sreskih društvih, ni spre-
jela v obravnavo nobenega primera. Sreska 
društva so se zavedala važnosti zaščitne ak-
cije, pa tudi odgovornosti in so postopala pri 
ocenjevanju podatkov strogo objektivno. Sek-
cija doslej ni zaznala za noben primer, da bi 
se osporavala verodostojnost podatkov, ki jih 
je v poedinih primerih v svojih vlogah pred-
ložila oblastvu. Popolna stvarnost sreskih dru-
štev pri potrjevanju zaščitnih podatkov je 
potrebna, ker se mora organizacija v polni 
meri zanašati na navedbe v zaščitni poli. Ne-
resnični podatki in prikrivanje stvari, ki bi 
same po sebi za zaščitenca ne bile ugodne, 
ne le da prizadetemu ne morejo koristiti, 
marveč so naravnost škodljivi za vse zaščitno 
delo organizacije sploh. 

Naše utemeljitve pri obravnavanju kon-
kretne zaščite so jasne in upravičene. Ne zah-
tevamo nič drugega kakor pravičnost. Kdor 
je kriv, tega ne ščitimo in ne zagovarjamo, 
hočemo pa, da se njegova krivda preišče in 
dokaže. Zavedamo se, da smo na pravem po-
tu in da zato ne moremo popustiti. 

Številni zaščitni primeri vsako leto nam 
kažejo, kako potrebna je uzakonitev učitelj-
ske stalnosti. Stalnost je potrebna učiteljstvu, 
da je tako zavarovano pred razračunavanjem 
krajevnih činiteljev, še bolj pa je potrebna 
učiteljska stalnost naši šoli. Ta more dosegati 
zadovoljive in trajne uspehe le tedaj, ako 
ostane učiteljevo delo vse leto neprekinjeno. 
Zlasti škodljive so za šolo premestitve učitelj-
stva med šolskim letom. Ne samo učiteljska 
organizacija in njeni funkcionarji, vsak član 
učiteljskega udruženja je dolžan na to opo-
zarjati povsod in ob vsaki priliki. Le tako 
nam bo mogoče prepričati vsa odločujoča 
mesta o nujnosti, da preneha premeščanje 
učiteljstva med šelskim letom, da se uzakoni 
stalnost in da se izpremenijo določbe o pre-
mestitvah in postavitvah učiteljstva. 

V teku leta je prejela sekcija skupaj 86 
zaščitnih primerov. Trem učiteljem priprav-
nikom, ki so prosili zaščite radi premestitve, 
je bila zaščita radi neosnovanosti prošnje od-
klonjena. Od prejetih primerov je bilo: 8 pre-
mestitev iz družinskih razlogov oziroma za-
menjav mest. S posredovanjem smo uspeli 
doslej v enem primeru. Zaradi nameravane 
premestitve smo prejeli 23 zaščitnih pol. Za-
radi izvršene premestitve je prosilo za zaščito 
47 učiteljev in učiteljic, prošnjo za uvedbo 
disciplinskega postopka so vložili 4 učitelji. 
Zaradi razrešitve se je obrnilo na sekcijo 5 
upraviteljev za posredovanje, v drugih zade-
vah je prosilo posredovanja 5 članov. Od 
onih, ki so prosili zaščite radi nameravane 
premestitve, doslej ni bil premeščen nihče. 
Ker še nismo prejeli odgovora, iz katerega 
bi bila razvidna upravičenost ali neupraviče-
nost bojazni, vodimo vse primere kot nere-
šene v evidenci. Od izvršenih premestitev je 
bil rešen ugodno en primer. Koliko korektur 
se bo izvršilo z novimi premestitvami, ni 
znano. Disciplinski postopek se je uvedel v 
enem primeru. Vsi ostali predmeti so prene-
seni kot nerešeni na novo upravno leto ter 
bo sekcija nadaljevala z delom za rešitev v 
smislu izjavljenih želja zaščitencev. 

Z ozirom na to, da je ostala pretežna ve-
čina primerov nerešenih, je sekcija v zadnjem 
času opozorila prizadete s posebno okrožni-
co, da bo skušala doseči korekturo ob priliki 
letnega razporeda. Pozvala jih je zato, naj jo 
obveste, ako so vložili, oziroma ako bodo vlo-
žili prošnjo za kako prosto učiteljsko mesto. 
To okrožnico je dostavila sekcija tudi vsem 
sreskim društvom. 

Meseca decembra je-prejelo okoli 50 uči-
teljev dravske banovine zaupne pozive, naj 
vlože prošnjo za premestitev na mesto, ki je 
bilo v pozivu navedeno. Prvi pozivi, kar pom-
nimo, so bili oni, ki jih je poslala banska 
uprava v avgustu leta 1932. na poedine uči-
telje v dravski banovini ter jim v njih stav-
ljala termin za vložitev prošnje na že dolo-
čeno in v pozivu navedeno mesto, na kate-
reda prejemniki poziva niso reflektirali. Te-
daj je poslala sekcija prejemnikom pozivov, 
čim in v kolikor je zanje zaznala, potrebna 
podrobna navodila, da se premestitev na me-
sto, kamor ne žele. ne izvrši. Dne 6. novem-
bra leta 1932. je obravnavala sekcija uradne 
pozive tudi na predsedniškem zboru v Mari-
boru ter je zavzela do njih v spomenici, ki 
je bila sprejeta na tem zboru, sledeče stališče: 
»V zadnjem času smo zaznali, da je prejelo 
učiteljstvo, ki ga je oblast želela premestiti, 
posebne uradne pozive, naj samo prosi za 
premestitev na odrejeno službeno mesto, če-
tudi je bilo postavljeno z ministrskim dekre-
tom, ki niso bili ukinjeni in je bilo za služ-
beno delo odlično ali prav dobro ocenjeno. 
To učiteljstvo se ne zaveda nobene krivde, 
zaradi katere bi moralo iz kraja in se mu ta 
ni predočila. Z odzivom na uradni poziv se 
mora odreči potnih in selitvenih stroškov, ki 
so mu z zakonom zasigurani ob službenih pre-
mestitvah. Smatramo, da manjka takim po-
zivom moralna in zakonita osnova.« 

Tem bolj moramo vztrajati pri tem sta-
lišču glede privatnih pozivov, ki so bili razpo-
slani meseca decembra. 

Pozvane učitelje lahko delimo v dve sku-
pini. Prvo, t. j. manjšo skupino tvorijo taki, 
ki bi se morali umakniti z boljših mest na 
slabša, da napravijo prostor. Druga, veliko 
večja skupina je prejela poziv na boljša me-
sta, ki po pretežni večini niso bila prosta in 
se je mogla izvršiti premestitev šele tedaj, 
ako se odstranijo drugi učitelji, ki so dotlej 
ta mesta upravičeno zasedali. Čim je sekcija 
zaznala za pozive, je, da bi zaščitila ogro-
žane, objavila v dnevn'h listih kratko no-

tico, s katero opozarja prejemnike pozivov, 
naj pozivom ne ustrežejo in naj ne vlože 
prošnje. Ker bi se dala preprečiti premestitev 
onih, na čijih mesta naj bi prišli pozvanci, je 
sekcija te slednje takoj po sestavi njihovega 
seznama z okrožnico št. 1257 z dne 12. decem-
bra 1935. opozorila na sprejete sklepe v orga-
nizaciji in na organizačna načela ter jih po-
zvala, naj z ozirom na to prekličejo svojo 
prošnjo za premestitev. Ta okrožnica in pa 
okrožnica št. 1256 z dne 12. decembra, v ka-
teri naprošamo člane, naj nam pošljejo pre-
jeti poziv, sta dali »Slovencu« povod za prvi 
napad na organizacijo. Po objavi premestitev 
so uvideli lahko tudi vsi učitelji, ki so bili 
premeščeni na osnovi prošenj, vloženih na 
poziv, da se more izvesti njihova premestitev 
le tedaj, ako se istočasno umaknejo drugi uči-
telji, ki so doslej na teh mestih službovali. 
Ti so se tudi, naravno, že obračali za zaščito 
na sekcijo. Sekcija je zato pozvala z okrož-
nico št .1524 z dne 18. januarja 1936. vse na 
osnovi na poziv vloženih prošenj premeščene 
učitelje, kjer ni šlo za vrnitev na mesto, s ka-
terega so bili svoječasno brez krivde in proti 
svoji volji premeščeni, naj vložijo na ministr-
stvo prosvete prošnjo, naj se njihova preme-
stitev ne izvede. To okrožnico kakor zgoraj 
dve omenjeni okrožnici smo poslali v zaprti 
kuverti zgolj na naslove prizadetih članov. 
Tudi ta je bila izročena v objavo v »Slo-
vencu«, ki jo je izrabil za napad proti orga-
nizaciji. Obstoja domneva, da so vse te član-
ke, v katerih se organizacija napada, pisali 
zgolj učitelji. Zaradi te okrožnice je bila dne 
30. januarja 1936. proti podpisnikoma pod-
predsednici in tajniku sekcije uvedena disci-
plinska preiskava. 

Najjačjo zaščito daje učiteljstvo lahko 
vedno samo sebi. V to pa je potrebna pred-
vsem visoka moralna vrednost, stanovska zre-
lost in solidarnost članstva. Oba naša apela 
na članstvo pa sta ostala, kakor je razvidno 
iz gornjega, brez uspeha. Na zadnji poziv 
smo prejeli le dva odgovora, en član se stav-
Ija organizaciji na razpolago za drugo mesto, 
drugi pa odgovarja s cinizmom. To dokazuje, 
da stanovska zavest in tovarištvo v naših vr-
sta še daleko nista na tisti višini, ki bi nam 
edina mogla zasigurati uspehe v takem ne-
enakem boju. Temu vprašanju bo morala po-
svetiti zato skupščina svojo posebno pozor-
nost. 

Našemu odporu proti pozivom in njego-
vim posledicam se je skušala podtakniti poli-
tična tendenca. To moramo najodločneje od-
klanjati in izjaviti, da se naše stališče ni za 
las izpremeniio od stališča v letu 1932. in da 
tudi danes ne poznamo v organizaciji nobene 
druge razen stanovske politike in varujemo 
organizacijo pred vsemi strankarsko politič-
nimi vplivi. 

Učiteljstvo in njegova organizacija se že 
leta in leta borita proti vmešavanju laikov 
v prosvetno personalna vprašanja. Umešava-
nje neodgovornih oseb v učiteljska namešča-
nja in premeščanja prizadeva zadnja leta šoli 
vedno večjo škodo. Zaradi tega je položaj 
učiteljstva trajno nesiguren. V učiteljstvu se 
pojavlja vedno jačji odpor proti temu, da si 
neodgovorne laične osebe lastijo pravico od-
ločati v personalnih vprašanjih in da v ta 
vprašanja posegajo. Učiteljstvo ima nešteto 
dokazov o poseganju laikov in neodgovornih 
ustanov v prosvetno personalno politik. Po-
polnoma nov dokaz iz zadnje dobe je okrož-
nica ljubljanskega tajnika JRZ, ki je bila 
pred kratkim s poudarkom zaupnosti razpo-
slana na razne naslove v obsegu posameznih 
župnij. V okrožnici se zahtevajo podatki o 
vsem učiteljstvu posameznih šol, in sicer v 
kulturnem, verskem, moralnem in političnem 
oziru. Poleg teh prosi okrožnica še za even-
tualne posebne podrobne informacije. S tem 
je ustvarjen pravcati sistem podtalnega ro-
varjenja in je postalo zaradi tega stanje za 
učiteljstvo nevzdržno. 

Stojimo na stališču, da bodi vplivanje in 
odločanje v personalnih vprašanjih prepušče-
no zgolj prosvetni upravi in odklanjamo vme-
šavanje laiških krogov in vseh institucij v uči-
teljska personalna vprašanja. Odklanjamo 
tudi poizvedbe, kakršne je uvedla omenjena 
okrožnica ter jih smatramo za sistematično 
podpiranje in vzgajanje denunciantstva. 

Podporni fond sekcije. 

Po sklepu lanske banovinske skupščine 
je plačeval vsak član udruženja v podporni 
fond sekcije v preteklem letu mesečno po 
50 par. Ta prispevek članarine ni zvišal, ker 
je bil postavljen v proračun namesto prispev-
ka za učit. samoizobrazbo, katera postavka je 
zato izpadla. Iz podpornega fonda so se krili 
stroški za pravnega konzulenta, čigar stro-
kovno mnenje je bilo sekciji potrebno bodisi 
v važnih osebnih, bodisi v načelnih zadevah. 
Iz podpornega fonda so se krila tudi plačila 
taks za izgubljene tožbe pri drž. svetu in 
upravnem sodišču v primerih, kjer je šlo za 
važne sicer osebne rešitve, čijih končna re-
šitev pa je bila načelne važnosti in jo je bilo 
mogoče doseči edino z razsodbo drž. sveta. 
Te rešitve je z opisom primera vred objavljal 
tudi »Učit. tovariš« v rubriki »Učiteljski prav-
nik«. Podporni fond je služil tudi za kritje 
kolkovin na vloge sekcije, naslovljene na 
oblastva v občih načelnih in osebno zaščitnih 
zadevah in za kritje vseh ostalih izdatkov, 
ki jih je povzročala zaščitna akcija. Iz tega 
fonda je krila sekcija tudi stroške predsedni-
ku in tajniku sekcije po zakonu o z a š č i t i 

države. Ta tožba je bila posledica dela za 
ukinitev uredbe z dne 19. septembra 1935, 
kar je navedeno zadaj. Poleg tega so služila 
sredstva podpornega fonda tudi za kritje iz-
datkov, nastalih z delom za ukinitev uredbe 
o znižanju draginjskih doklad z dne 19. sep-
tembra 1935. 

Sredstva podpornega fonda so se izčrpala. 
Njegove potrebe mi ni treba posebej uteme-
ljevati, saj je storila to izkušnja v večji meri, 

kakor more storiti najboljša utemeljitev. 
Članstvo je uvidelo tudi samo neobhodno po-
trebo obstoja posebne proračunske postavke 
za izvajanje zaščite članstva. Več sreskih dru-
štev je zato spontano sprejelo predlog za 
uvedbo stalnega prispevka za podporni fond. 
Ta predlog je bil na iniciativo sreskega dru-
štva v Ptuju sprejet tudi na predsedniškefn 
zboru meseca februarja v Mariboru. Po po-
sebnem sklepu tega zborovanja je poslala sek-
cija ta predlog v posebni okrožnici tudi na 
sreska društva. Iz prejetih odgovorov in iz 
obravnave zadeve na predsedniškem zboru v 
Rogaški Slatini meseca junija 1936 je bilo 
videti, da so načeloma vsa društva za uvedbo 
stalnega prispevka, večina družitev pa na-
stopa pri tem stališče, naj se radi tega ne 
zviša članarina. Ker so medtem poedina dru-
štva v zadevi še sklepala, bo pokazala pravo 
sliko banovinska skupščina, ki bo prinesla 
tudi odločitev. 

Že več let se pojavlja v organizaciji ved-
no glasnejša volja in želja ustanovitve pra-
vega podpornega fonda na širši podlagi, kot 
je naš sedanji fond. Z ozirom na to je bila 
že v mojem lanskem poročilu na skupščini 
sledeča utemeljitev: »Konkretni primeri so 
prav v zadnjem času pokazali, kako neobho-
den bi nam bil podporni fond, ki ima poleg 
gornjega še resnični podporni namen. Leta 
1933. j e bilo za občinskih volitev več uči-
teljev dravske banovine upokojenih, eden 
celo odpuščen. Od dneva razrešitve službe pa 
do dneva reaktivacije, ki se je izvršila po 
dolgotrajnem prizadevanju stanovske organi-
zacije, prizadeti niso prejemali niti penzije 
niti akontacije in so bili tako, ne da bi kaj 
zagrešili, z družinami in otroki v najmučnejši 
in najtežji situaciji. Sekcija jim pomagati ni 
mogla, ker ni imela s čim. Za take primere bi 
morala imeti organizacija kot je naša na raz-
polago fond, iz katerega bi dajala v opisani 
položaj došlim učiteljem za čas do ureditve 
položaja vsaj brezobrestna posojila.« 

Članstvo naj zato vprašanje ustanovitve 
stalnega prispevka za podporni sklad tehtno 
premisli in preudari. Zaveda naj se, da usta-
novitve tega fonda in uvedbe rednega pri-
spevka ne zahteva vodsitvo organizac;je, mar-
več ga zahtevajo razmere in organizačno delo. 
Vodstvo izvršuje, v kolikor opozarja na po-
trebo stalnih dohodkov za fond samo tisto 
dolžnost, ki mu jo narekuje odgovornost po-
ložaja, na katerega ga je v organizaciji po-
stavilo članstvo. 

Vlaganje sodnih tožb. 

Organizacija si je prizadevala, da bi za 
uradnike v resortu ministrstva prosvete pre-
nehala obveza predhodne prošnje na mini-
strstvo za dovoljenje vložitve sodne tožbe. 
Učiteljstvo smatra, da odločba, s katero je 
bila uvedena obveza predhodne prošnje za 
dovolitev sodne tožbe, ni utemeljena in da 
tudi v zakonu ni osnovana. Čuti se omejeva-
nega v svojih ustavnih državljanskih pravi-
cah. Take odločbe ni izdalo razen prosvet-
nega, nobeno drugo ministrstvo. Uradniki 
prosvetnega resorta prihajajo zaradi te od-
ločbe ministrstva često v jako težaven in 
mučen položaj. Naše dosedanje delo na raz-
veljavljenju te odločbe kaže, da bo mogoče 
skoraj gotovo doseči ugodno rešitev tega pri-
zadevanja le s pritožbo na državni svet v pri-
meru konkretne zavrnitve prošnje za dovo-
ljenje. 

Izvenšolsko delo. 

Stajišče do izvenšolskega dela, ki mu ga 
nalaga tudi zakon, je učiteljstvo naše sekcije 
že opetovano jasno povedalo. Učiteljstvo je 
delovalo na kulturnem, gospodarskem in so-
cialnem polju že pred uveljavljenjem zakona 
o narodnih šolah in je voljno delati tudi se-
daj. Zahteva pa pri tem popolno prostost 
tako z ozirom na obseg kakor način svojega 
dela in glede izbire delovnega področja. Ker 
prihaja pri delu izven šole najčešče v kon-
flikt z osebnimi koristmi in ambicijami po-
edincev, zahteva pri svojem delu polno za-
ščito. Brez te je vsako delo nemogoče, ker 
ogroža osebni položaj učitelja. Tudi interes 
učiteljevega izvenšolskega dela zahteva, da se 
čimprej uzakoni stalnost za učiteljstvo. 

Napadi na učiteljstvo in organizacijo. 

Preteklo upravno leto je bilo zaradi na-
padov, ki jih je prinašal del slovenskega tiska 
na učiteljstvo, najtežje leto, odkar obstoja 
naša organizacija. Takih napadov ne pomnijo 
niti najstarejši člani učiteljskega stanu. Ker 
so bili docela pavšalni, je bila onemočena 
vsaka obramba. 

Prve napade na učiteljstvo je prinesel 
meseca septembra v dveh številkah tednik 
»Gorenjec«. Izrabil je članek, ki je izšel v 
zagrebški »Hrvatski straži«, kateremu je pri-
ključil še svoje žaljive komentarje. Deklara-
cija naše zadnje glavne skupščine v Sarajevu 
mu je bila sredstvo za napad. V tej dekla-
raciji, ki je bila najvažnejši glavni akt naše 
drž. skupščine, je izrazila organizacija svoj 
program in svoje načelne poglede do šolskih 
in s t a n o v s k i h vprašanj, obsodila pa je isto-
časno tudi vse nezdrave in nemoralne pojave, 
ki so v preteklosti ogrožali šolo in stan. Pred- ' 
vsem je obsodila vsak Dsevdonacionalizem in 
patriotizem ter nastopila proti nacionalnemu 
sumničenju in ovajanju, zaradi katerega je 
učiteljstvo kot stan v preteklosti največ trpe-
lo. Deklaracija je bila namenjena vsej jav-
nosti in je zlasti v tej točki zadevala vse 
stanove. »Gorenjec« pa je v svojih člankih 
zlonamerno izrabil deklaracijo za napad proti 
učiteljstvu, češ da je bilo le učiteljstvo tisto, 
ki ie dejansko sumničilo in denunciralo in da 
se je to dogajalo v taki meri, da se je čutila 
celo učiteljska organizacija dolžna nastopiti 
proti temu na glavni skupščini. »Gorenjcu« 
je poslala sekcija v objavo lojalen popravek, 
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ki pa ga ni priobčil. Objavil ga je zato »Učit. 
tovariš«. 

Kot že ponovno, naj ugotovim tudi na 
tem mestu, da učiteljstvo ne zahteva zase 
nobenega izjemnega stališča. Zaveda se, da 
je tudi vse njegovo delo podvrženo javni 
kritiki in se ji ne umika. Tisku priznava vse 
pravice važnega regulatorja javnega življenja. 
Pričakuje pa upravičeno, da se oni, ki razpo-
laga s tiskom, ne zaveda le svoje moči, mar-
več tudi svoje odgovornosti. Ta odgovornost 
pa zahteva objektivnost in poštenost kritike. 
Izpadom proti učiteljstvu so manjkali vsi atri-
buti take kritike. 

V mesecu oktobru so začeli izhajati na-
padi v »Domoljubu«. Za vzbuditev nerazpo-
loženja proti učiteljstvu je izrabil »Domo-
ljub« celo otvoritev Učit. doma v Ljubljani. 
Dne 9. oktobra je prinesel kar dva članka, 
ki napadata in žalita učiteljstvo. V prvem 
obtožuje, da so učitelji v pretekli dobi obra-
čunali z očeti, ki se niso vdali njihovim poli-
tičnim zahtevam, s tem, da so v šoli slabo 
kvalificirali njihove otroke. Ta napad prikaže 
učitelja v taki luči, da se mora vzbuditi pri 
ljudstvu odpor in sovraštvo do stanu. Posle-
dice takih napadov postanejo lahko nepo-
pravljive. Tudi drugi napad v istem članku 
je napisan brez vsakega čuta odgovornosti za 
posledice. Naperjen je proti osemletni šolski 
obveznosti. V naslednjem članku »Dovolj za-
bavljanja« je naperjeno na učiteljstvo vse 
polno sumničenj. Obdolženo je rovarjenja 
proti vladi in denunciantstva. Na koncu kaže 
člankar učiteljstvu pot iz Jugoslavije. Na ta 
članek je prinesel odgovor »Glas naroda«. 
Ker tega odgovora nismo mogli ponatisniti 
v »Učit. tovarišu«, ga je ponatisnila »Narodna 
prosveta«. Meseca januarja so sledili v tem 
listu novi članki, v katerih se očitajo učitelj-
stvu goljufije, denunciacije ter protiverska 
vzgoja in kvarjenje otrok. 

Meseca decembra je pričel priobčevati 
napade »Slovenec« in v januarju je izšel na-
pad tudi v »Slovenskem domu«. V teh napa-
dih se ponavljajo v raznih oblikah najrazlič-
nejše žalitve, ki smo jih poznali že iz »Domo-
ljuba«, in se dodajajo še nove. 

Napadi na učiteljstvo so se prenesli tudi 
na politična zborovanja. Učiteljstvu se je na 
nečuven način jemal ugled ter se je ljudstvo 
sistematično ščuvalo proti njemu. Poznani so 
nam primeri, ko se je izvršil izpad proti uči-
teljstvu celo na cerkvenih tleh. 

Meseca decembra 1935 je pričel objavljati 
»Slovenec« napade tudi na učiteljsko organi-
zacijo. Dolži jo dvojne morale in ji očita 
strankarsko opredelitev. V večih člankih ji 
podtika, da ni ščitila v pretekli dobi učiteljev 
krščanskega mišljenja in da je delila po po-
litičnem prepričanju člane v dve vrsti. Člani 
prve vrste da so uživali vso zaščito organi-
zacije, člani druge vrste, tako zvani krščanski 
učitelji, pa so bili zapostavljeni in da orga-
nizacija zanje ni storila ničesar, ko so bili 
preganjani, nasprotno, da je ta preganjanja 
celo tiho odobravala. Organizacijo dolži stran-
karsko politične pobarvane hujskarije. 

Prvi napad na organizacijo je bil priob-
čen v »Slovencu« 20. decembra. Pri tem sta 
bili dobesedno objavljeni tudi že omenjeni 
dve naši okrožnici, ki smo jih poslali na ne-
katere naše člane v zvezi s privatnimi pozivi 
za vložitev prošnje za premestitev. Obe okrož-
nici sta članstvu znani iz »Slovenca« in do-
datka k »Narodni prosveti«, zato o njih ne 
bom razpravljal. 

Naša obramba. 

Proti pavšalnim napadom na stan smo 
bili brez moči in nismo imeli sredstva, da bi 
jih preprečili, niti zakonske možnost, da bi 
zahtevali priobčitev popravkov, ali da bi po-
zvali liste na odgovornost. Na napade na or-
ganizacijo smo odgovarjali s popravki po za-
konu o tisku. Še pred objavo prvega popravka 
pa je bil priobčen že nov napad, naslednji 
dan in istočasno s popravkom ter tik pod 
njim pa že tretji. Še več. Pod naslovom »Za-
morec se pere zaman« je priobčil »Slovenec« 
članek, v katerem se cinično roga našim po-
pravkom, ki da jim nihče ne verjame. Ker 
list ni pokazal volje, popraviti krivico in je 
priobčeval popravke zgolj pod silo zakonskih 
določb, smo morali pristopiti, braneč čast in 
družabni prestiž organizacije, k tožbi k za-
konu o tisku. 3. februarja t. 1. sta bili vloženi 
dve tožbi, ki pa jih je sodišče pozneje združilo 
v eno. Tožba je bila napovedana že v prilogi 
»Narodne prosvete«, v kateri smo priobčili 
tudi del svoje obrambe. Ta priloga je znana, 
ker smo jo dostavili vsem članom na osebni 
naslov. 

Po napovedi naše tožbe v »Narodni pro-
sveti« je začela sekcija kmalu prejemati od 
svojih članov razmnožene pozive, ki jih je 
na nje poslalo tajništvo ljubljanske JRZ. Taj-
ništvo JRZ ugotavlja, da obstoja upravičena 
domneva, da JUU svoje dolžnosti napram 
učiteljem krščanskega mišljenja ni izvršilo in 
poziva z jamstvom tajnosti imena, naj mu 
pošljejo prejemniki poziva svoje podatke v 
dokaz te domneve. Nič nimamo proti zbira-
nju takih podatkov, v tem primeru pa mora-
mo ugotoviti sledeča dejstva: »Slovenec« je iz-
padal proti sekciji JUU s težkimi klevetami, 
zaradi česar se je v samoobrambi morala za-
teči k sodišču. Ljubljansko tajništvo JRZ pa 
je smatralo ta korak samoobrambe, s katerim 
išče oklevetana organizacija zadoščenja, na-
perjen proti sebi. Začel je obravnavati stvar 
»Slovenca« kot svojo zadevo, kar moramo ob-
žalovati. Z vložitvijo tožbe sekcija ni nasto-
pila proti JRZ, marveč proti »Slovencu« in si 
zato ne moremo tolmačiti, zakaj je posegla v 
zadevo stranka s pozivi svojega tajništva. 

Učiteljska organizacija je docela nepoli-
tična. Ona ne vodi borbe proti nobeni stranki. 
Njeno delo je zgolj skrb za dobrobit šole in 
stanu. Ta dobrobit pa skuša doseči na docela 
nevtralni stanovski osnovi. Ako pokaže proti 
kakemu pojavu svoj odpor, stori to zgolj s 

stanovskega, ne pa strankarsko političnega 
vidika. Pri tem gre na pojav kot tak brez 
ozira na to, kdo ga je povzročil. 

»Slovenec« je začel zbirati podatke za 
utemeljitev svojih napadov šele po vložitvi 
naše tožbe. Poziv v »Slovencu« z dne 9. febru-
arja je dokaz, da so bili priobčeni napadi, 
ne da bi imel »Slovenec« kakršnokoli oporo 
in osnovo za nje. 

Tožba teče. Sekcija je prejela še več do-
kaznih predlogov tožene stranke in je na 
vse odgovorila. Do razprave še ni prišlo. 

Dne 26. marca je priobčil »Slovenec« nov 
napad na JUU, radi česar je vložila sekcija 
novo tožbo. Tudi ta je še v teku. 

Zaradi napadov na stan je postala situa-
cija za učiteljstvo taka, da se je moralo vod-
stvo sekcije odločiti za predsedniški zbor. 
Vršil se je v Mariboru dne 9. februarja 1936. 
Kratko poročilo je bilo objavljeno v »Učit. 
tovarišu«. Poseben odbor je sestavil spomeni-
co predsedniškega zbora, v kateri prihaja do 
izraza naš položaj, naše stališče do napadov 
na učiteljstvo in organizacijo ter do prosvet-
ne personalne politike. Spomenico je prinesla 
»Narodna prosveta« v prevodu in je članstvu 
znana. Ta spomenica je dala povod za discip-
linsko preiskavo in sta bila predsednik in taj-
nik zaslišana. 

Sredi februarja se je vršilo zasedanje ban-
skega sveta. Na tem zasedanju so nekateri 
govorniki ostro nastopali proti učiteljstvu ter 
ga ocenjali na način, kakor učiteljstvu po 
svojem delu ne zasluži. Kritika je bila docela 
pavšalna, padla je zopet na ves stan ter bila 
zanj žaljiva. V banskem svetu sta nastopila 
proti pavšalni kritiki banska svetnika g. dr. 
Vesenjak iz Ptuja in dr. Ravnik iz Maribora. 
Zavzela sta se za učiteljstvo in ga zagovarjala. 
Zlasti v časih po neposredno prestanih naj-
hujših napadih na učiteljstvo :smo znali ceniti 
njun nastop. Dolžnega se čutim to omeniti 
in v svojem poročilu posebej poudariti v za-
vesti, da oba imenovana banska svetnika nista 
branila zgolj učiteljstva, marveč sta storila 
več kot to, ker sta nastopala javno za objek-
tivnost in poštenost kritike. Sekcija je izrekla 
obema banskima svetnikoma pismeno zahva-
lo. Isto so storila tudi številna naša sreska 
društva. 

Obrambi učiteljstva in njegove organiza-
cije je posvečal tudi naš stanovski list vso 
skrb in pozornost ter storil, kar mu je bilo 
mogoče storiti. Ako ni povedal vselej tega, 
kar bi člani radi, ni njegova krivda. 

Dne 11. februarja 1936 se je zglasila de-
putacija vodstva sekcije pri banu dravske ba-
novine. Izročila mu je spomenico in mu pre-
dočila nevzdržno stanje, ki je nastopilo za 
učiteljstvo zaradi neprestano ponavljajočih 
se napadov ter opozorila na škodo, ki lahko 
iz tega izvira. G. ban je izjavil, da je preprečil 
vsako nadaljnje napadanje v listih in je že 
izdal potrebno odredbo. Ob tej priliki je de-
putacija tudi prosila za korekturo, izvršenih 
premestitev. Podrobneje je obrazložila neka-
tere najtežje primere in opozorila na oficielne 
predstavke sekcije na bansko upravo ter pri-
kazala potrebo, da se upravičenim željam za 
korekturo ugodi. 

Naši prejemki. 

Uredba z dne 19. septembra 1935., s ka-
tero so se znižale osebne in rodbinske dokla-
de, je povzročila v vseh uradniških vrstah in, 
razumljivo, tudi med učiteljstvom, veliko 
vznemirjenje. Sekcija je prejemala številna 
pisma, brzojavke in osebne obiske članov. Vsi 
so izražali isto zahtevo, naj ukrene organiza-
cija vse, da se nova uredba ukine. V tej si-
tuaciji se je čutilo vodstvo sekcije dolžno, 
sklicati upravni odbor tar je povabilo na sejo 
tudi predsednike sreskih društev. S sejo je 
bila odposlana brzojavka vsem trem kraljev-
skim namestnikom in predsedniku vlade s 
prošnjo, naj se uredba ukine. Na seji je bil 
sprejet tudi komunike z navodili. Oboje je 
bilo poslano na šole, zaradi česar se tu ne 
spuščam v podrobnosti. Enake ukrepe, kakor 
učiteljska organizacija, so izvedle tudi ostale 
organizacije javnih nameščencev. Komunike 
je razposlala sekcija vsem narodnim poslan-
cem in senatorjem ter socialnim, kulturnim 
in gospodarskim ustanovam s posebnim 
spremnim pismom, v katerem jih naproša, 
naj store vse, da se položaj nameščencev po-
pravi. Posebna vloga je bila predana po med-
uradniški deputaciji tudi obema vladikama v 
banovini, poslana pa je bila tudi N. S. patri-
arhu srbskemu v Beograd. Osebe in institu-
cije, na katere smo naslovili svoj apel, so se 
po pretežni večini trudile vse, da bi skupno 
z nami dosegle ukinitev uredbe. 

Čim je zbrala sekcija notrebne podatke, 
je sestavila posebno spomenico in jo s kon-
kretnimi primeri, ki so kazali znižanje pre-
jemkov, odposlala kralj, namestništvu, mini-
strskemu predsedniku, obema slovenskima 
ministroma, senatorjem, narodnim poslancem 
itd. Banu dravske banovine jo je izročila 
posebna deputacija, obstoječa iz zastopnikov 
27 organizacij javnih nameščencev. Isto spo-
menico je predala posebna medtiradniška or-
ganizacija tudi ministru pošte, ki je prišel za-
četkom oktobra službeno v Ljubljano. Dne 
11. oktobra 1935. smo jo poslali tudi na vsa 
sreska društva. 

Napovedana izprememba uredbe, ki je 
bila izdana 24. oktobra 1935., je popravila le 
največje trdote, v pretežni večini uradništva 
pa z njo položaj ni bil prav nič izboljšan. 
Sekcija je zato nadaljevala z delom za ukini-
tev te uredbe, kakor tudi viseh uredb in od-
ločb, s kateremi so bili znižani prejemki drž. 
uslužbencem leta 1934. V svojih vlogah je do-
ločno predlagala, naj se uveljavijo uredbe o 
draginjskih dokladah iz leta 1932., ki bi zado-
voljile. Iz uredbe z dne 19. septembra naj bi 
se vnesle v uredbo o draginjskih dokladah za 
upokojence iz leta 1932. le one odločbe, ki 
zvišujejo osebne doklade staroupokojencem. 

Nove predstavke so bile poslane na kraljeve 
namestnike, ministrskega predsednika, na oba 
slovenska ministra, na predsednika senata in 
predsednika skupščine ter na predsednike 
ytseh skupščinskih klubov. Z ozirom na izpre-
menjeni položaj je sestavila novo spomenico 
ter jo z novimi konkretnimi primeri vred na-
knadno poslala na iste naslove. 

Ko so meseca novembra prenehali vsi iz-
gledi, da bi dosegli korekturo, uredbe, isto-
časno pa je kazalo, da bi zaradi nadaljevanja 
izvajanja akcije med članstvom največ trpele 
ravno one ustanove, ki so nas pri delu za uki-
nitev uredbe najizdatneje podpirale, je sek-
cija izdala okrožnico na vsa sreska društva in 
članstvo. V tej ukinja začasne ukrepe, spre-
jete na seji upravnega odbora in vsebovane 
v komunikeju z dne 22. septembra 1935. Za 
članstvo je s tem prenehala obveza izvajanja 
začasnih samoobrambnih sklepov in mu je 
bilo prepuščeno, da po svojih materialnih 
možnostih obnovi članstvo v društvih in na-
ročnino listov in revij. 

Vse delo za ukinitev uredbe so vršile na 
isti način pretežno vse organizacije javnih 
nameščencev v banovini. Skupno so delale na 
rešitvi tega vprašanja tudi centralne stanov-
sko organizacije, ki so si osnovale zaradi po-
trebne enotnosti dela svoj centralni akcijski 
odbor. Ta odbor je bil v ozkih stikih s cen-
tralnimi organizacijami, ki so tudi iz lastnih 
interesov podpirale akcijo javnih nameščen-
cev. Sekcija kakor tudi centralna organizacija 
in druge stanovske organizacije niso prene-
hale z delom za dosego zastavljenega smotra. 
Izpremenile so le način dela. Pri njihovem 
stremljenju jih v centrali še danes podpira 
pretežna večina kulturnih in nacionalnih usta-
nov. 

Zaradi komunikeja in navodil z dne 22. 
septembra 1935. sta bila tožena predsednik in 
tajnik sekcije po zakonu o zaščiti države. 
Tožba je bila vložena dne 12. oktobra. Na 
tožbo sta vložila po pravnem zastopniku svoj 
odgovor. Po proučitvi vsega materiala in pred-
loženega zagovora pa se je državni tožilec 
uveril, da ini povoda za postopanje in je bila 
tožba umaknjena dne 20. novembra 1935. Do 
obtožbe in obravnave torej ni prišlo. 

Ista zadeva se obravnava sedaj disciplin-
sko proti celotnemu upravnemu odboru in 
drugemu tajniku sekcije. Svoj zagovor oziro-
ma ugovor proti uvedbi disciplinske preiskave 
smo vložili meseca februarja t. 1. Zadeva še 
teče. 

Naše zadolžitve. 

Danes se govori povsod le o zadolžitvah 
kmetskega stanu, popolnoma pa se pozablja 
na nameščenski stan. Zadnja leta prihajamo 
vedno pogosteje v položaj obrambe svojih 
prejemkov. Ti so od leta 1932. dalje daleč 
pod eksistenčnim minimumom. Naše zadol-
žitve se pojavljajo od tedaj v vedno večjih 
vsotah. S temi vsotami bo treba prepričati 
odločujoče kroge, da maši dohodki ne zado-
stujejo in ne prenesejo nobenih okrnitev več, 
nasprotno da jih bo treba povečati, čim bodo 
v drž. gospodarstvu za to dani pogoji. Ker 
pri delu za materialne dobrine ne zadostuje-
jo zgolj konstatacije o teži našega material-
nega položaja in je izkušnja pokazala, da po-
trebujemo tudi točne številke, ki bodo kon-
kretneje pokazale ta položaj, je sekcija raz-
poslala na društva in šole poseben formular, 
v katerega naj bi vpisali člani višino in vsoto 
svojih dolgov in višino posojil, za katere so 
poroki. Ta formular je bil sestavljen v naglici 
in zato ni popoln. Sekcija ie zato v sporazu-
mu z drugimi organizacijami založila nov for-
mular za zbiranje takih podatkov, zbirale pa 
bodo te podatke tudi druge organizacije na 
isti način. Formular z navodili je dotiskan in 
bo drugo leto razposlan na društva. Naše de-
lo bo moglo uspeti v danem primeru edino 
tedaj, ako bomo imeli točne in sveže podatke 
o materialnem položaju učiteljstva. 

Na naš prvi formular nam je odgovorilo 
le 24 društev, pa tudi od teh niso vsa mogla 
zbrati podatkov z vseh šol. Celotne slike o 
zadolžitvah učiteljstva zato ne moremo po-
dati, dokler ne pošljejo poročil še ostala dru-
štya. Iz prejetih poročil pa navajamo sledeče 
številke: v denarnih zavodih ima učiteljstvo 
1,905.411 Din dolga, privatno dolguje Din 
3.555.454.50, na hipotekah ima 1,540.077 Din 
obremenitve. Dolgovi učiteljstva na terito-
riju 24 sreskih društev znašajo torej Din 
7,000.942.50. Poleg tega jamčijo ti učitelji kot 
poroki za 2,514.781 Din. Te številke bi s po-
datki ostalih društev še silno narasle, zlasti, 
ker nam formularjev niso vrnila ravno šte-
vilično najjačja društva. Visoka vsota zadol-
žitev nam kaže nadvse težak položaj učitelj-
stva. 

Znižanje prejemkov in organizacija. 

V zvezi z znižanjem draginjskih doklad 
se je pojavila med članstvom zahteva po zni-
žanju članarine. 10 sreskih društev je spre-
jelo sklepe o znižanju članarine, nekatera pa 
so pričela te sklepe tudi izvajati in so. ne da 
bi čakala banovinsko skupščino, začela naka-
zovati sekciji znižano članarino. Ti predlogi 
in sklepi, zlasti pa pristopanje k njihovi iz-
vedbi, so navdali organizacijo z resno skrbjo, 
ker so razdirali gospodarsko osnovo za delo 
udruženja. Zadevali so vso organizacijo, tako 
prispevek za centralo kakor za sekcijo in nje-
ne ustanove. Sekcija ie zato poslala po sklepu 
upravnega odbora, ki se mu je priključil tudi 
ves nadzorni odbor, na sreska društva obšir-
no okrožnico, v kateri je prikazala podrobno 
položaj in opozorila, da obstojajo samo dve 
možnosti rešitve: ali vztrajati do nove skup-
ščine ali sklicati izredno skupščino. Članstvo 
se je po objasnitvi v pretežni večini izreklo 
proti izredni skupščini. Za njo so glasovala le 
4 društva. Med ietom pa je pretežna večina 
članstva uvidela da je nemogoče vsako zni-
ževanje in da je treba organizaciji zdrave 
gospodarske osnove, ki edina daje predpogoj 
za stvarno in uspešno delo. 

Monopol na šolske knjige in zvezke. 

Z delom za odpravo monopola šolskih 
zvezkov in knjig je sekcija nadaljevala tako 
s pedagoškega kakor s praktičnega vidika. 
Sodelovala je z drugimi v poštev prihajajo-
čimi organizacijami kakor: meščanjskošolskim 
udruženjem, profesorskim društvom, z dru-
štvom tiskarnarjev, z društvom knjigarnar-
jev, z društvom šola in dom in s filološkim 
društvom. Izdana je bila posebna spomenica, 
ki jo je deputacija, obstoječa iz zastopnikov 
teh organizacij, izročila g. banu. Ista spome-
nica je bila poslana tudi obema slovenskima 
ministroma in na druga mesta in osebe v ba-
novini. Z delom za ukinitev zakona o učnih 
knjigah je z že imenovanimi organizacijami 
z malimi presledki sodelovalo vse leto. Me-
seca februarja je na predsedniškem zboru v 
Mariboru sprejela posebno spomenico, v ka-
teri izjavlja predsedniški zbor svoje stališče 
proti monopolizaciji. Spomenica je bila objav-
ljena v našem stanovskem listu. 

Finančni zakon za leto 1936./37. prinaša 
glede monopola šolskih knjig dve določbi. S 
prvo se pooblašča finančni minister, da da 
prosvetnemu ministru na razpolago 500.000 
Din kot obratno glavnico za ustroj založni-
štva, za nagrade pisateljem učnih knjig in ko-
misijam za pregled rokopisov državne izdaje 
po zakonu o učnih knjigah. Ta vsota se vrne 
državni blagajni do konca proračunskega leta. 

Po informacijah, ki smo jih prejeli, je bil 
predložen na zadnji razpis za sestavo učnih 
knjig 1 sam slovenski rokopis za srednje šo-
le. Za narodne šole ni nobenega rokopisa. 
Zato bo potreben ponoven razpis. Z ozirom 
na to, da je v § 43. fin. zak. navedeno poobla-
stilo ministru prosvete za izdajo uredbe z 
zakonsko močjo o izpremembah in dopol-
nitvah zakona o učnih knjigah iz leta 1929., 
se bo mogel izvršiti nov razpis šele, ko bo 
izdana predvidena zakonska uredba. 

Da bi prišle v novi, v finančnem zakonu 
predvideni uiredbi, do izraza želje vseh uči-
teljskih kakor kulturnih, pa tudi organizacij 
tiskarnarjev in založnikov, je bil na skupnih 
sestankih zastopnikov teh organizacij spora-
zumno izvršen projekt take uredbe. Predlo-
žen je bil na merodajno mesto. V zadnjem 
času so*se začele razširjati med učiteljstvom 
vesti, da nismo delovali za odpravo mono-
pola na učne knjige, v kar nas veže tudi 
sklep banovinske skupščine. Te vesti odločno 
zavračamo kot neresnične. 

Redakcijski odbor za sestavo novih čitank. 

Zadnja banovinska skupščina je obrav-
navala na predlog Učiteljske tiskarne tudi 
vprašanje predelave čitank, ki naj bi se pre-
delale tako, da bi ustrezale sodobnim zahte-
vam. Skupščina je nominirala posebno anke-
to. Sekcija je izvršila skupščinski sklep in je 
sklicala anketo 28. sept. 1935. Poleg po skup-
ščini določenih članov so sodelovali v anketi 
tudi avtorji čitank, sekcija pa je povabila tu-
di nekatere druge učitelje, ki so že delali pri 
sestavi učnih knjig. Dočim je predvideval 
sklep banovinske skupščine le predelavo že 
obstoječih knjig, je anketa soglasno sklenila, 
naj se sestavijo popolnoma nove. Ugotovila 
je, da so stare čitanke popolnoma ustrezale 
zahtevam časa, v katerem so bile pisane, da 
pa jih je čas danes prehitel in je zato treba 
sestaviti popolnoma nove. Anketa je izvolila 
poseben petčlanski redakcijski odbor, ki je 
pričel takoj z delom. Napravil si je delovni 
načrt in je začel zbirati gradivo. Za sodelo-
vanje je naprosil vse učiteljstvo narodnih šol, 
o čemer so prejela sreska društva obvestila 
z našima okrožnicama štev. 677 z dne 12. okt. 
in št. 917 z dne 5. nov. 1935. V kolikor so po-
edinci ali sreska društva poslala materiala 
sekciji, smo ga dostavili redakcijskemu od-
boru. 

Odbor se je sestal doslej na 3 seje. Gra-
divo za II. čitanko je v glavnem že urejeno. 
Za III. čitanko je izdelan točen načrt. Zaradi 
poglobitve študija in da bi dobili čim več po-
bud, ki bi jih bilo treba upoštevati pri sestavi 
čitank, so se člani redakcijskega odbora ude-
ležili pedagoške ekskurzije, ki se je vršila le-
tos spomladi pod okriljem Pedagoške centrale 
v Mariboru v ČSR 

Ureditev materialnega vprašanja za se-
stavo čitank, kakor kritje stroškov za sestan-
ke itd. je prepuščeno trgovskemu dogovoru 
med Učiteljsko tiskarno in redakcijskim od-
borom. V tem odboru delujejo tovariši: An-
drej Skulj, Pavle Flere, Ernest Vrane, Fran 
Roš in Josip Jurančič. 

Slomškova družba in JUU. 

Ko je leta 1926. z osvojitvijo znane »De-
klaracije« stopila naša banovinska organiza-
cija na strogo stanovsko od zunanjih poli-
tičnih vplivov nezavisno osnovo, je prestal 
vzrok za obstoj druge paralelne učiteljske 
slovenske organizacije. Slomškova zveza je 
tedaj likvidirala in bivše njeno članstvo je 
domala korporativno pristopilo v tedanjo po-
verjeništvo UJU. Za svoje kulturno udej-
stvovanje so si pa člani bivše Slomškove zve-
ze ustanovili Slomškovo družbo, kulturno in-
stitucijo za uveljavljanje principov krščan-
ske vzgoje. Člani te družbe so lahko učitelji 
vseh vrst in kategorij šolstva, pa tudi neuči-
telji. Slično kulturno društvo bi si lahko osno-
vali tudi učitelji, pristaši kake druge srneri 
vzgojstva. Ker po svojem delokrogu take 
ustanove ne tangirajo stanovske organizacije 
marveč imajo nasprotno prav vsi člani istega 
stanu ne glede na različno svetovno in stro-
kovno gledanje iste pravne in materialne in-
terese, ki jih zastopa zanje druga kakor kul-
turna t. j. skupna stanovska organizacija, je 
čisto jasno, da bi ob taktnem nastopanju ne 
moglo priti do trenja med stanovsko in kul-
turnimi učiteljskimi organizacijami, pa če bi 
bilo teh še več. Tako dobro razmerje je vla-
dalo tudi med JUU in Slomškovo družbo do 
zborovanja te družbe v mesecu decembru 
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1935. Na tem zborovanju Slomškova družba 
ni obravnavala zgolj kulturnih vprašanj, mar-
več je prešla na čisto stanovsko torišče. Pa 
ne samo to. Na tem zborovanju se je ocenja-
lo delo naše organizacije in so se vršili celo 
napadi nanjo. Napram organizaciji so se iz-
našali očitki, da ni ničesar storila v obrambo 
interesov članov katoliškega prepričanja. In 
kar je najtežje, so iznašali napade tudi uči-
telji, ki so sami člani JUU. Izrabili so torej 
zborovanje kulturne ustanove, čije člani so 
tudi neučitelji, za napad na svojo lastno sta-
novsko organizacijo. Še več. Izpadali so celo, 
ne da bi imeli zato povod in ne da bj se prej 
prepričali, kai je organizacija storila v njiho-
vem osebnem primeru. Zborovanje je poleg 
tega na predlog člana JUU sprejelo kratko 
resolucijo popolnoma stanovske vsebine. Re-
solucija se glasi: »Prizadevanju min. ref. Er-
javca in ban. šol. nadz. Štruklja, da se prega-
njanemu učiteljstvu popravijo krivice, izre-
kamo zahvalo in zaupanje, obenem pa obso-
jamo vso gonjo in intrigantstva proti nave-
denima in proti izvršitvi vladinega programa 
za popravo krivic.« Z ozirom na dobo, v ka-
teri je bila ta resolucija sprejeta, je naoerje-
na proti sekciji JUU, v kolikor se nanaša na 
odpor naše sekcije proti pozivom za vlaganje 
prošenj za premestitev. Naš odpor proti no-
zivom, ki je točneje nrikazan na drugem me-
stu, imenuje resolucija gonjo in intrigantstva. 

To, kar se je dogodilo na zborovanju 
Slomškove družbe meseca decembra, je veli-
ka nelojalnost napram sekciji JUU, ki so jo 
zagrešili tako posamezniki kakor družba kot 
ustanova. Potrebno ie zato. da določi skup-
ščina kot naivišii banovinski organizačni fo-
rum, katero stališče nai zavzame sekciia nro-
ti nelojalnosti in na i reši, kako je v skladu 
ponašanje naših članov na tem zborovanju z 
dolžnostmi, ki jim jih nalaga članstvo v JUU 
in od katerih je čuvanje ogleda organizacije 
gotovo ena prvih. 

Resolucija društva »Krščanska šola«. 

Dne 3. maja t. 1. je imelo svoje zborova-
nje društvo »Krščanska šola«. Po poročilu 
»Slovenca« z dne 4. maja 1936. je predavanje 
na tem zborovanju vsebovalo tudi sledeči 
stavek: »V mnogih naših šolah poučujejo 
mladino učitelji nekatoličani in ali ne morejo 
le-ti pri vsakem predmetu zavzeti svoje, ve-
ri sovražno stališče?« In vprašanje . . . »kako 
more vplivati na katoliško mladino, če njen 
učiteli izstopi iz katoliške vere in vstopi v 
drugo?« S tem v zvezi naslavlja predavatelj 
na starše s poudarkom, da oni vzdržujejo šo-
le in plačujejo davke, apel, naj zahtevajo, da 
bodo njihove otroke v šolah poučevali učite-
lji in učiteljice katoliške vere. »Slovenec« z 
dne 5. mjaa t. 1. priobčuje resolucijo tega zbo-
rovanja. Resolucija obsega dva dela. Prvi del 
je predlagal osrednie vodstvo »Krščanske šo-
le«, drugi del so predlagali starši. V prvem 
delu je pod točko 4. navedena tudi sledeča 
zahteva: » . . .v vsako šolo bodi nastavljen 
učitelj iste vere, kakor je večina učencev.« 
Tej resoluciji JUU sekcija za dravsko bano-
vino ni zavzela nobenega stališča in ravno ta-
ko ne z izvajanjem predavatelja in je zboro-
vanje samo registrirala v »Učiteljskem tovari-
šu« z dne 7. maia 1936. 

K predavanju in resoluciji na je prinesla 
korektno in stvarno »Narodna prosveta« sle-
deče pripombe: »Primera, da bi jugoslovanski 
učiteli pri svojem javnem delu nastopil proti 
čigarkoli in katerikoli veri, ni, ga ni bilo in 
ga nikdar ne bo. Številni primeri, v katerih 
uči učiteli katoliške vere otroke, ki so vsi 
pravoslavne vere ali obratno, doslej niso dali 
nobenega povoda za kakršnokoli bojazen na-
sprotnega verskega vplivanja. In dalje, no po-
vezanosti našega naroda ni mogoče, da bi bil 
učiteli povsod pripadnik iste konfesiie. ki ji 
pripadajo šolski otroci, enostavno zato, ker 
imamo mnogo šol z otroki raznih veroizpo-
vedi, učiteli Da kot oseba ne more imeti dveh, 
treh veroizpovedi, marveč samo eno. 

In končno, naj društvo »Krščanska šola« 
ne pogreva te stvari — naš narod, v globini 
svo;e duše krotak in toleranten, gleda v uči-
telju človeka in ne pripadnika katerekoli ve-
roizpovedi. 

Na te pripombe ie odgovoril »Slovenec« 
z dne 25. iunija. Iz načina in tona tega odgo-
vora, v katerem se kaže vsa animoznost do 
učiteljskega udruženja. si lahko tolmačimo, 
da so narekovali to točko resolucije, ne skrb 
za krščansko vzgojo, marveč motivi, ki so 
naperjeni proti učiteljstvu. V tem trenotku 
ne moremo ostati več indiferentni in ie naša 
dolžnost v celoti se solidarizirati s stališčem 
našega centralnega glasila. 

Zakon o narodnih šolah nam nalaga dolž-
nost pouka in vzsoie verske strnnosti. To 
svojo dolžnost izvršujemo v polni meri prav 
vsi, tisti, ki smo rimskokatoliške veroizpove-
di, kakor drugi, ki so pripadniki drugih kon-
fesij. Tako je pri nas v banovini, tako je v 
drugiih predelih države., Vsako sumniičenje 
popolnega izpolnjevanja te naše naloge je za 
nas žaljivo in ga moramo odklanjati. 

Živimo v ustavni državi in imamo kot 
državljani DO ustavi vse pravice zajamčene. 
Ustava pa določa: »Enakost državljanov pred 
zakonom, zajamčenost svobode vere in ve-
sti, nezavisnost uživanja državljanskih in po-
litičnih pravic od veroizpovedi.« Dalje: «Vse 
šole morajo daiati moralno vzgojo in razvi-
jati državljansko zavest v duhu narodnega 
edinstva in verske strpnosti« in pa »Vsa me-
sta v vseh strokah državne službe so ob za-
konitih pogojih dostopna vsem državljanom.« 

Te svoje ustavne pravice na Domo učî  
telji branili proti vsakomur, tako kakor bomo 
nastopali tudi proti sumničenjem, ki se na-
slavljajo na nas. 

Evidenca učiteHev družinskih očetov in 
mater. 

Pola, ki io je založila sekcija za zaščito 
članstva, služi istočasno tudi za podatke v 
evidenčnih primerih učiteljev družinskih oče-

tov in mater, ki prosijo za premestitev radi 
šolanja otrok. Organizacija se po žalostnih 
izkušnjah v preteklosti, ko so prihajal; na 
boljša mesta mlajši, socialno manj potrebni 
in celo dobro situirani samski učitelji in učt-
teljice, dočim so starejši učitelji in učiteljice 
s številnimi družinami kljub vsakoletnemu 
vlaganju prošenj ostajali na slabih mestih, le-
ta 1932. odločila posvečati tem socialno po-
trebnim posebno pozornost in tudi s svoje 
strani podpirati njihove prošnje za preme-
stitev. Vsako leto je zato pred objavo razpi-
sov opozarjala s posebno okrožnico na izdano 
tiskovino za evidenco učiteljev etaršev in pri-
poročala, naj oni, ki prosijo za premestitev, 
izpolnijo te pole in jih potom sreskih dru-
štev dostavijo sekciji. Prejete primere je sek-
cija nato v posebni vlogi predložila na n.ero-
dajna mesta in posredovala, naj se upoštevajo 
prošnje najpotrebnejših. Tudi letos je z ozi-
rom na predvideni razpis razposlala v me-
secu maju na sreska društva posebno okrož-
nico. V tej daje navodila za evidenčne prime-
re učiteljev družinskih očetov in mater. Z 
ozirom na izostali razpis pa bodo mogli vla-
gati prošnje zopet le taki, ki bodo osebno 
zaznali za primerno prosto mesto. V kolikor 
je prejela sekcija evidenčnih primerov med 
letom in v kolikor jih prejme sedaj, bo vse 
predložila na odločujoča mesta. 

Upokojitve učiteljstva. 

Sekcija kakor centralna organizacija sta 
se mnogo trudili, da bi dosegli, da bi se proš-
nje ža upokojitev, ki so jih vložili učitelji in 
učiteljice z dopolnjenimi leti službe, rešilejn 
bi se izvršile upokojitve. Zakon predvideva za 
izvršitev' takib upokojitev enomesečni rok. 
Zaradi gospodarskega položaja pa se ta do-
ločba ne izvaja. Tako je danes pri ministr-
stvu prosvete nad 80 prošenj, od katerih ča-
kajo nekatere že po dve, druge pa eno ali 
skoraj eno leto na rešitev. V juniju t. 1. so bili 
31 učiteljem in učiteljicam, ki čakajo na upo-
kojitev, ustavljeni prejemki, ne da bi bila 
upokojitev izvedena in izvršena odmera in 
nakazilo penzije. S tem so prišli vsi prizadeti 
v težak, poedinci pa naravnost v obupen po-
ložaj. Čim je zaznala sekciia za te primere-
je potom centralne organizacije nosredovala 
pri ministrstvu prosvete in ministrstvu financ 
za pospešitev postopka upokojitve. Prvo in-
tervencijo je izvršila v mesecu maju in ker 
do meseca junija ni bilo rešitev, je v tem me-
secu intervenirala drugič. Organizačna centra-
la do danes še ni poročala o uspehu svojega 
prizadevanja in o stadiju, v katerem je reši-
tev teh primerov, zato mi ni mogoče navesti 
končnega uspeha. 

Z ozirom na to, da poteče od dneva upo-
kojitve do izplačila penzije vedno več mese-
cev časa, aktivni prejemki pa se uslužbencu 
prenehajo izplačevati s prvim naslednjim me-
secem od meseca, v katerem je razrešen služ-
be, smo se trudili doseči, da bi se v dobi od 
razrešitve do izplačevanja penzije nakazovali 
razrešenemu uslužbencu aktivni prejemki v 
znižani izmeri. Uslužbenci, ki bi bili upoko-
jeni z 10 do 20 let službe naj bi prejemali 
50% plače in osebne doklade, z nad 20 do 
25 leti 60% plače in osebne doklade ter 50% 
položa j ne doklade, z nad 25 do 30 leti 75% 
plače in osebne doklade ter 60% položajne 
doklade, z nad 30 do 34 leti 85% plače in 
osebne ter 70% položajne doklade, z nad 
35 leti 100% vseh prejemkov. Ob prvem na-
kazilu penzije naj bi se obračunala razlika. 
Tak način ureditve bi ne obremenjeval držav-
nega proračuna in je v skladu tudi s § 150. 
uradn. zak., ki vsebuje slično določbo za rod-
binsko pokojnino. Po tem § se daje rodbini 
umrlega uslužbenca, dokler se pokojnina ne 
odmeri, tretjina vseh uslužbenčevih prejem-
kov, ako je umrl uslužbenec kot aktiven, in 
polovica, ako je umrl kot upokojenec. 

Reaktivacija. 

Za reaktivacijo prosi v dravski banovini 
po seznamu sekcije 22 učiteljev, ki so deloma 
izven, deloma pa v dnevničarski službi. V 
lanskem upravnem letu je znašalo njihovo 
število 25. Rešili so se med letom le 3 primeri, 
od teh je bil eden urejen še v dobi lanskega 
šolskega leta, a se je izstavitev dekreta za-
radi raznih ovir zakasnila. 

Ovire za izvedbo reaktivacij, ki sem iih 
očrtal že v svojem lanskem poročilu in jib 
zato ne ponavljam, so ostale, pojavile pa so 
se poleg tega v proračunskem letu 1935./36. 
s § 81. zak. o proračunskih dvanajstinah še 
nove, o čemer je poročilo spredaj v poglavju 
o napredovanju. 

Učitelji na odslužitvi kadrskega roka. 

Sekcija si je prizadevala doseči, da bi 
prišla v finančni zakon določba, da se tem 
učiteljem odobri za čas, ko služijo kadrski 
rok, potreben dopust, da hi se po dovršitvi 
vojne obveze lahko vrnili na svoja prvotna 
mesta. Te naj bi za čas njihove odsotnosti 
izpopolnilo ministrstvo z učitelji dnevničarji, 
ki naj bi prejemali svojo nagrado iz državne 
blagajne na račun učitelja v stalnem kadru. 
Zlasti sedaj, ko se vodi o vsaki postavitvi 
najskrbnejša evidenca z ozirom na prosta 
proračunska mesta, je postala rešitev v smi-
slu gornjega predloga aktualna. Na ta način 
bi prestalo čakanje na službo po odslužitvi 
kadrskega roka. Ravno tako bi izostalo tudi. 
da bi se morali učitelji, ki so svoj čas že služ-
bovali v uradniški skupini, po odslužitvi voj-
ne obveze, v skrbi za obstanek zadovoljevati 
tudi s službo pripravnika. 

Z ozirom na take primere je naprosila 
sekcija organizačno centralo, naj stori na me-
rodajnih mestih vse, da se ti učitelji prven-
stveno upoštevajo in se prevedejo na prva 
prazna mesta v IX. skupini. Čas sedanje pri-
pravniške službe naj se jim šteje za napredo-
vanje v IX. skupini. 

Pravilnik o izvrševanju verskih dolžnosti. 

Z začetkom preteklega šolskega leta se je 
začel izvajati pravilnik o izvrševanju verskih 
dolnožti. Ker je bila sekcija opozorjena, da 
obstojajo razni nedostatki in razne nejasno-
sti, je razposlala na sreska društva okrožnice 
s prošnjo, da na svojem teritoriju zberejo po-
datke in sporoče mnenje glede določb, ki bi 
jih bilo treba tolmačiti, in onih, ki bi jih bilo 
treba popraviti. Okrožnica je bila poslana me-
seca janaurja. Prejeli smo predloge 7 dru-
štev. Ker nam delo na drugih zadevah nii do 
puščalo časa za poglobitev, bomo poslani ma-
terial obravnavali šele v teku počitnic. 

Uvedba obveznega bolniškega zavarovanja. 

Lansko leto banovinska skupščina zara-
di premajhnega števila odgovora sreskih dru-
štev k temu predmetu ni mogla zavzeti defi-
nitivnega stališča. Na osnovi skupščinskega 
sklepa je predložila sekcija zadeven predlog 
tov. Slokana še enkrat v obravnavo. Prejeti 
odgovori kažejo doslej sledečo sliko: Lansko 
leto je odgovorilo 14 društev. 11 se jih je 
izreklo proti, 3 pa za zavarovanje. Letos je 
odgovorilo 8 društev, vsa negativno. Med te-
mi je eno, ki je lansko leto glasovalo za uved-
bo obveznega zavarovanja. Letos sta ostali 
torej za zavarovanje dve društvi, 22 jih je 
proti, ostalih 10, ki so tudi razpravljala o 
predmetu, sekciji še ni odgovorilo. 

Revija za rodbinsko vzgojo. 

Upravni odbor sekcije je razpravljal me-
seca februarja t. 1. v Mariboru o dveh pred-
logih, ki jih je prejela sekcija za ustanovitev 
mesečnika za rodbinsko vzgojo. Soglasno je 
sprejel v načelu sklep, naj se ta list ustanovi 
v okrilju stanovske organizacije. Organizacija 
naj ga prične izdajati šele tedaj ko bo ime'a 
polno jamstvo, da list njenega proračuna ne 
bo obremenjeval. Sekcija je poslala v zadevi 
na sreska društva obširno okrožnico, v kateri 
je očrtan tudi podrobnejši program te revije. 
Na okrožnico smo prejeli doslei 12 odgovo-
rov, od teh 9 za izdajanje revije za rodbin-
sko vzgojo. Ker so sklepala o tem tudi dru-
ga društva, bo prava slika razvidna šele na 
skupščini. 

Nesporna je potreba po ustanovitvi ta-
kega lista. Iz mnogih ozirov pa je za njego-
vo izdajanje poklicana učiteljska organizaci-
ja, ki tudi lahko najlažje očuva strokovni pe 
dagoški značaj lista. 

Brezposelni učiteljski abiturienti. 

Po podatkih, ki jih ima sekcija, znaša šte-
vilo brezposelnih abitrientov in abiturientinj 
v dravski banovini nad 550. Za namestitev 
prosi 484 abiurientov. Te številke nam po-
kažejo, da del učiteljskih abiturientov ali 
ne reflektira na državno službo, ali pa zaradi 
malih izgledov za nastavitev še hi Vložil pros-
nje. Z letošnjimi abiturienti se je število brez-
poselnih v dravski banovini še povečalo in 
presega zopet število 60Q. Pretežni del tega 
števila odpade na abiFurientke. Prav znatno 
je število takih iz leta 1931. in 1932., ki še 
do danes niso nameščene. Skupno število še 
nenameščenih učiteljskih abiturientk po po-
sameznih letih od 1931. do 1934. znaša 41, 59, 
101, 166, torej skuoai 366. Od abiturientk iz 
leta 1935. pa še sploh ni bila nameščena no-
bena. 

§ 81. zak. o proračunskih dvanajstinah je 
onemogočil nove postavitve. Sekcija se je tru-
dila doseči v novem državnem proračunu zve-
čanje števila mest za učitelje — pripravni-
ke. Uspeh je izostal in ostaja tako za letos 
zgolj možnost postavitev tolikega števila brez-
poselnih abiturientinj in abiturientov. kolikor 
bo z upokojitvami izpraznjenih proračunskih 
mest. Ker število upokojitev ne bo veliko in 
zlasti ne z ozirom na velik obseg brezposel-
nosti med učiteljskim naraščajem, so naši 
brezposelni tovariši in tovarišice v resnično 
težkem položaju. Ta je tem slabši, ker je bila 
v pretežni večini iz bednostnefa fonda po-
stavljenim učiteljicam nagrada s 1. aprilom 
1936. ukinjena. 

Program našega dela v bodočem letu bo 
moral iti z ozirom na to vprašanje, ki ie silno 
važno in pereče, za tem, da se izvrši čim več 
upokojitev in da se te čim hitreje izvajajo. 
Ker je že danes v banovini prostih 161 mest, 
potrebovali pa bi dejansko z ozirom na po-
trebo ustanovitev novih šol in razširitev ob-
stoječih, najmanj 200 učiteljev^ dejansko_o_ 
taki n a d pTrjdu k c i u ujĵ IEe l^tvaT" Fol " k azejo 
številkeT ne moremo govoriti. Zato bo moralo 
biti posvečeno naše delo tudi povečanju dr-
žavnega proračuna, v katerem se morajo nuj-
no ustvariti nova pripravniška mesta. Kljub 
težkemu državnemu finančnemu položaju, na 
katerega ie opozoril tudi finančni minister s 
svojimi navodili za sestavo predloga za bo-
doči državni proračun, smo v položaju, da 
moramo prepričati merodajne krqge, da je 
vprašanje zaposlitve brezposelnih učiiteljev 
tako pereče, da ga je neobhodno potreba re-
šiti. Ravno tako bo morala organizacija po-
izkusiti vse, da se dobi tudi v banovinskem 
proračunu možnost za zaposlitev najpotreb-
nejših. Sredstva banovinsketfa nroračuna ne 
bodo služila zgolj podpiranju potrebnih abi-
tprientov in abiturientinj, marveč še v veliko 
večji meri izobrazbi liudstva. 

Obmejno šolstvo. 

Zadnja skupščina je sprejela sklep, naj 
se osnuje stalen odbor za obmejno šolstvo. 
Vsako obmejno sresko društvo naj bi ime-
novalo v odbor svojega zastopnika. Za delo 
tega odbora skupščina ni predvidela nikakih 
sredstev. Ker so sekcijo okupirala v dobi. ki 
je za delo takega odbora najprimernejša, dru-
ga za ves stan in organizacijo važna vpraša-
nja, ni sklicala sestanka. Pa tudi odbor sam 
se ni sestal, da bi določil program za širji se-

stanek. En član, naš blagopokojni nadvse de-
lavni tovariš Anton Hren je med letom umrl, 
drugi član je bil premeščen in so ga zato oku-
pirale osebne skrbi, tako, da bi ne imel časa, 
posvečati se drugim zadevam. Tovariš Vaudi 
kot tretji član se je sicer trudil da bi prišlo 
do sestanka, ki ga je najavil tudi v stanov-
skem glasilu, kjer je objavil poziv za predlo-
žitev predlogov in za dostavo potrebnega gra-
diva, vendar ni uspel. Tako ni prišlo niti do 
sestanka pripravljalnega odbora, niti do šir-
šega sestanka. 

Z ozirom na izkušnje, ki jih je pridobila 
sekcija pri delu na tem vprašanju, se mi zdi, 
da ne bom pretiraval, ako trdim, da zanje ni 
pravega zanimanja in da — je za nas delo, 
ki ga vršimo sedaj že tretje leto v isti zadevi, 
brezplodno zapravljanje časa in energije. Pri 
ostalih organizacijah, ki morajo biti zaradi 
svojega programa na tem vprašanju še v veli-
ko večii meri zainteresirani, kot je naša sta-
novska organizacija in kot se more od nje 
zahtevati in pričakovati, nismo mogli niti 
predlansko niti lansko leto vzbuditi toliko 
zanimanja, da bi prišlo do širjega sestanka. 
Material, ki smo ga zbrali mi z velikim tru-
dom in ob veliki izgubi časa, je zastarel in 
neuporaben, zastarel in neuporaben je tudi 
material, ki so ga zbrale poedine sreske an-
kete in danes stojimo zopet praznih rok, ter 
bi bilo dejansko potrebno, ako hočemo sploh 
kaj delati, začeti iznova. Živimo pa v doRi, 
ko smo prisiljeni posvečati vso svojo pozor-
nost in vse svoje delo stanovskim vpraša-
njem, ki so naravnost vitalnega pomena za 
učiteljstvo, in važnim vprašanjem za izgradi-
tev organizacije same. V takem položaju, me-
nim, ne moremo zahtevati od organizacije, da 
bi ona iniciativno vodila nestanovske akcije, 
s čimer pa ne trdim, da ne pozdravljamo ta-
kega dela in ne podpiramo onih naših učite-
ljev, ki delujejo na teh vprašanjih v okviru 
drugih društev. Skupščina naj pri obravnavi 
tega vprašanja upošteva tudi stališče, ki eem 
ga navadel zgoraj. 

Kuluk. 

Skupno z ostalimi organizacijami držav-
nih nameščencev je podvzela sekcija korake 
za ukinitev kuluka. Posebno predstavko je iz-
ročila g. banu. Na to predstavko smo prejeli 
obvestilo kr. banske uprave, da je ministrstvo 
za gradbe odobrilo, da se plačuje kuluk v 
dveh obrokih letno, t. j. meseca aprila in 
septembra. Doslej smo ga plačevali enkrat. 

Poleg tega sporoča ministrstvo za grad-
be, da je v predlogu za izpremembo in dopol-
nitev zakona o samoupravnih cestah znižano 
obvezno število delovnih dnin vsem držav-
nim in samoupravnim uslužbencem od treh, 
za kolikor plačujemo sedaj, na dve, upoko-
jencem pa od treh na eno. 

Vozne olajšave. 

Meseca septembra leta 1935. je bila tretja 
točka v pravilniku o voznih olajšavah na že-
leznicah in ladjah v državni eksploataciji, po 
kateri so imeli pravico do trikratne letne zni-
žane voznine vsi oni otroci državnih uradni-
kov in upokojencev, za katere-so bili starši 
upravičeni prejemati rodbinsko doklado, uki-
njena. Po novi določbi imajo otroci uradnikov 
in upokojencev pravico do trikratne vozne 
ugodnosti le do dovršenega 18. leta starosti. 
Sekcija je s posebno predstavko na generalno 
direkcijo in na ministrstvo za promet prosi-
la, naj se uveljavi prvotno besedilo in naj se 
poleg tega prizna upokojencem pravica do 
neomejenega števila letnih voženj s 50% po-
pustom. Rešitev, ki smo jo prejeli, sporoča, 
da otrokom državnih uradnikov in upokojen-
cev zaprošena ugodnost ne more biti prizna-
na, vendar pa istočasno ministrstvo sporoča, 
da so v novem pravilniku o voznih olajšavah, 
čigar uveljavljenje je pričakovati v kratkem, 
predvidene posebne ugodnosti za uradniške 
otroke, ki se šolajo. 

§ 3. pravilnika o voznih olajšavah, ki ure-
ja gornja vprašanja, je bil dne 20. junija t. 1. 
zopet izpremenjen. Z izpremembo je prizna-
na ugodnost 50% popusta za neomejeno števi-
lo voženj poleg državnim uslužbencem tudi 
banovinskim uslužbencem ter duhovnikom 
priznanih veroizpovedi, kakor tudi aktivnim 
nameščencem osrednjega urada za zavarova-
nje delavcev. Upokojenci so dobili pravico 
do k 6ratne letne znižane voznine. Število let-
nih voznih olajšav se je torej upokojencem 
zvišalo za 3. Ostale določbe pravilnika so 
ostale neizpremenjene. 

Za šolske ekskurzije predvideva pravil-
nik o voznih olajšavah ekskurzistom 75% po-
pust od vozne cene. Spremljevalci ne uživajo 
nobenega posebnega popusta. Sekcija je v po-
sebni predstavki na generalno direkcijo dr-
žavnih železnic in na ministrstvo za promet 
prosila, da se prizna na vsakih 10 ekskurzi-
stov 1 brezplačna vozovnica za siromašne 
otroke, spremljevalcem pa, ki potujejo v tem 
položaju itak službeno, brezplačno vožnjo. 

Kmetsko in gospodinjsko ter trgovsko in 
obrtno nadaljevalne šole — ekskurzije: Za 
ekskurzije je zaprosila na ista mesta v po-
sebni vlogi za iste ugodnosti. Istočasno na je 
v pismeni vlogi naprosila kmetijski oddelek 
kralj, banske uprave in odd'elek za trgovino in 
industrijo tudi za uradno podpiranje predlo-
ženega predloga. Kmetijski oddelek je spo-
ročil, da se je to zgodilo. 

Enkratna brezplačna krožna vožnja za 
učiteljstvo: V zvezi z zgornjimi vlogami in pa 
z ozirom na obvestilo, da se pripravlja nov 
pravilnik o voznih olajšavah, je smatrala sek-
cija čas posebno ugoden in je potom izvršne-
ga odbora pokrenila vprašanje priznanja en-
kratne letne brezplačne vožnje po državi, ki 
naj se prizna vsem učiteljem narodnih šol v 
študijske svrhe. Vloga je bila naslovljena na 
ministrstvo za promet. Izvršni odbor na smo 
naprosili, naj ukrene vse, da bo ministrstvo 
prosvete to vlogo tudi uradno podprlo. 
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Odtegovanje uslužbenskega davka. 

Od večih sreskih društev je prejela sek-
cija predloge za posredovanje pri kr. banski 
upravi, da preneha odtegovanje uslužbenske-
ga davka od stanarin v vseh primerih, kjer 
učitelji stanarine sploh ne prejemajo. Sekci-
ja je predlogom ustregla, prejela pa je nega-
tivno rešitev z utemeljitvijo, da je stanarina 
v smislu § 29. in 173. zak. o nar. šolah redni 
mesečni prejemek. Kot tak se smatra po čl. 
91. zak. o neposrednih davkih z ostalimi red-
nimi prejemki za 1 davčni predmet, ki služi 
za osnovo pri odmeri uslužbenskega davka 
po § 95. istega zakona. 

Draginjski razredi. 

Meseca novembra so jele krožiti govo-
rice, da obstoja namera, preurediti draginjske 
razrede. Sprva so se govorice o preureditvi 
nanašale zgolj na mesto Ljubljano. Pozneje 
so se razširile druge, po katerih naj bi se po-
leg sedanjega III. draginjskega razreda ustva-
ril še IV., v katerega bi prišli vsi podeželski 
kraji. V III. razredu bi bila sreska mesta, v 
II. banovinska mesta. V I. razredu naj bi 
ostal samo Beograd ter nekatera banovinska 
mesta in letoviški kraji. Z okrožnico št. 1150 
z dne 30. nov. smo obvestili sreska društva, 
kaj je sekcija pokrenila, ko so se pojavile te 
govorice. Društva so prejela tudi tekst naše 
spomenice, ki smo jo predložili g. banu in žu-
panu Ljubljane in ki jo je poleg naše podpi-
salo še 25 uradniških organizacij. Na spome-
nico smo prejeli odgovor, da namera po pre-
ureditvi draginjskih razredov, kakor so ka-
zale govorice, ne obstoja, marveč je banska 
uprava celo predlagala, da se dražji letoviški 
in industrjiski kraji v banovini prevedejo v 
I. draginjski razred. 

Šolnina. 

Težko breme za vse stroke državnih na-
meščencev so visoke šolnine, ki jih morajo 
plačevati za otroke na srednjih šolah in na 
univerzi. Vsi davkoplačevalci plačujejo šol-
nino na podlagi direktnih davkov brez avto-
nomnih doklad, medtem ko se odmerja dr-
žavnim uslužbencem od uslužbenskega davka, 
ki je približno tako visok, kakor pri ostalih 
davkoplačevalcih direktni davek z doklada-
mi vred. Med tem, ko so davkoplačevalci do 
300 Din direktnega davka oproščeni šolnine, 
mora državni uslužbenec, ki ima približno iste 
dohodke a manjše premoženje, šolnino pla-
čati, ker znaša njegov uslužbenski davek na-
vadno nad 300 Din letno. Zato je sestavila 
sekcija predlog, naj se vzame pri državnih 
uslužbencih za osnovo določevanja višine šol-
nine le 50% uslužbenskega davka. Šolnina naj 
se zahteva od državnih uslužbencev poleg te-
ga največ za 3 otroke, za ostale naj se šolnine 
oproste. Predlog je bil predložen za glavno 
skupščino in za finančni zakon. 

Tečaji za učitelje kmetsko nadaljevalnih šol. 

Na željo večih sreskih društev, na čijih 
teritoriju so kmetsko in gospodinjsko na-
daljevalne šole še v razvojni stopnji, je na-
prosila sekcija kmetijski oddelek kr. banske 
uprave, naj se upoštevajo s teritorija takih 
srezov pri sprejemanju v tečaje za kmetsko 
in gospodinjsko nadaljevalne šole tudi mladi 
učitelji s pod 5 let službe. Banska uprava 
si je ta predlog osvojila, o čemer nas je 
pismeno obvestila. 

Z ozirom na to, da predpisuje učni načrt 
za višje narodne šole tudi obveznost gospo-
darskega pouka, je treba skrbeti za nadaljnjo 
strokovno izobrazbo učiteljev na teh šolah. V 
posebni vlogi je prikazala sekcija kr. banski 
upravi potrebo, naj se pri sprejemanju v te-
čaje ne upoštevajo samo oni učiteli, ki delu-
jejo na kmetsko nadaljevalnih šolah, marveč 
tudi učitelji z višjih narodnih šol, ker je tudi 
tem ta izobrazba potrebna. 

Stiki z narodnimi predstavniki. 

Vsem narodnim poslancem, senatorjem in 
slovenskima ministroma pošilja sekcija »Uči-
teljskega tovariša«, iz katerega lahko razbe-
rejo naše težnje in želje. O važnejših vpra-
šanjih, čijih rešitev je možna le z njihovim 
sodelovanjem in njihovo pomočjo in oporo, 
jih je posebej obveščala z okrožnicami, v ka-
terih je prikazovala posamezna vprašanja po-
drobno in utemeljevala nujnost ureditve. 

Pravila JUU. 

Do konca upravnega leta ministrstvu pro-
svete predložena pravila JUU še niso bila 
potrjena. Zato je v prvotnem vabilu za skup-
ščino izostala tudi posebna točka volitve, ki 
bi morala priti na dnevni red, ako bi bila pra-
vila potrjena. Ker je še vedno obstojala mož-
nost, da se to zgodi, smo dnevni red skupšči-
ne v zadnji številki »Učiteljskega tovariša« 
izpopolnili z volitvami kot novo točko. Šele 
po končanem upravnem letu je prejela sekci-
ja brzojavno poročilo, da so pravila potrjena. 
Letošnja skupščina bo zato izvršila nove vo-
litve. Volitve bodo na dnevnem redu tudi na 
glavni skupščini in na prvem jesenskem zbo-
rovanju vseh sreskih društev. 

Položaj vodstva sekcije. 

Ko polaga sekcija račun o svojem delu v 
preteklem letu. ji nalaga dolžnost, obvestiti 
skupščino in članstvo o položaju, v katerega 
je zašlo njeno vodstvo oziroma poedini njeni 
funkcionarji. Ta položaj ni samo osebna za-
deva vodstva sekcije in njenih članov, mar-
več je zadeva vse organizacije. Banovinska 
skupščina bo morala, pretresajoč delo sekcije, 
naravno zavzeti stališče do tega dela in do 
oseb, ki so to delo vršile ter bo morala delo 
ali odobriti ali odkloniti. Zadeva, o kateri 
Vas moram obvestiti na tem mestu, so naše 
disciplinske preiskave. 

Zaradi okrožnice, ki jo poznate iz »Slo-
venca« in s katero smo nekatere svoje člane 
pozvali ,naj prosijo na ministrstvo prosvete, 
naj se njihova premestitev ne izvede, ker bi 
se morali radi njih oziroma njihove preme-
stitve umakniti s svojih mest drugi člani, je 
bila dne 30. jan. 1936. uvedena disciplinska 
preiskava proti podpredsednici in tajniku sek-
cije, ki sta to okrožnico podpisala. Na poziv 
za zagovor sta odgovorila imenovana začet-
kom februarja 1936. Preiskava teče. 

Dne 7. febr. 1936. je bila uvedena disci-
plinska preiskava proti vsem članom uprav-
nega odbora in proti drugemu tajniku sekcije 
zaradi komunikeja in navodil h komunikeju 
z dne 22. sept. 1936. 

V obeh obtožnicah, s katerimi se uvaja-
ta disciplinski preiskavi, tako v prvi kakor 
drugi, se dolžijo funkcionarji organizacije 
prekoračenja statutaričnega delokroga. 

Druga disciplinska preiskava zadeva isto 
stvar, zaradi katere je meseca oktobra 1935. 
naperilo državno tožilstvo proti predsedniku 
in tajniku sekcije tožbo po § 4. zak. o zaščiti 
države. To tožbo je državno pravdništvo kon-
cem meseca novembra umaknilo, ker se je iz 
spisov uverilo, da ni razloga za obtožbo. 

Dne 9. februarja t. 1. je predsedniški 
zbor v Mariboru sprejel spomenico, ki je v 
poročilu spredaj že na večih mestih omenje-
na. Spomenico poznate vsi. Zaradi te spo-
menice sta bila predsednik in tajnik sekcije 
pozvana dne 18. aprila t. 1. na zaslišanje na 
bansko upravo. 

Četrta disciplinska preiskava je uvedena 
proti tajniku sekcije. Povod zanjo je dala 
ovadba, s katero je mistificiran govor tajnika 
sekcije na društvenem zborovanju učiteljstva 
krškega in brežiškega društva, ki se je vršilo 
dne 7. marca 1936. Tajnik se obtožuje kritike 
uradnih aktov in pa političnih izjav. Odgo-
vor na to ovadbo je bil predan na banski 
upravi dne 20. maja t. 1. 

Proti tajniku je v isti zadevi vložil dr-
žavni tožilec tožbo po § 302. kazenskega za-
kona. Pri sodišču je bil zaslišan 24. junija, 
kjer je predložil tudi svoj zagovor. 

Na te zadeve opozarja sekcija delegacijo 
po svoji dolžnosti. 

Razno. 

Poleg zadev, ki jih obravnava poročilo, 
je delala sekcija tudi fta številnih drugih vpra-
šanjih. ki zadevajo večji ali manjši krog uči-
teljstva. Delovala je za pospešenje izplače-
vanja potnih in selitvenih stroškov ob preme-
stitvah; za ureditev vprašanja nameščanja 
strokovnih oseb na obrtno in trgovsko nada-
ljevalnih šolah, ki naj se reši tako, da na teh 
šolah ne bo vsako leto izprememb. Prizade-
vala se je doseči, da se dnevničarska služba 
šteje po § 72. zak. o nar. šolah za polaganje 
praktičnega učiteljskega izpita. Poleg tega je 
reševala številne osebne zadeve. Izvršila je 
nešteto pismenih in ustnih intervencij ter pri-
zadete o uspehu obveščala. Članom je sestav-
ljala pritožbe proti rešitvam upravne oblasti, 
tožbe na državni svet ter dajala tudi druga 
potrebna navodila. Delo v teh, bodisi naj-
ožjih osebnih zadevah, bodisi v takih, ki so 
bile načelne važnosti, je bilo tako mnogo-
lično, da ga je nemogoče prikazati v okviru 
tega poročila. 

Naš stanovski tisk. 

»Učiteljski tovariš«. Stanovsko politično 
glasilo JUU — sekcije za dravsko banovino, 
zaključuje z letošnjim letom svoj 76. letnik. 
V teku dolge dobe svojega obstoja je to naše 
glasilo bodrilo učiteljstvo k stanovski zavesti 
in se zavzemalo za vse pravne in materialne 
pravice učiteljskega stanu. In prav letos je 
posvečal urednik posebno pozornost vsem pe-
rečim vprašanjem, ki tangirajo učiteljski stan 
in njegovo organizacijo. Toda iz vzrokov, ki 
jih niti uredništvo niti organizacija ne moreta 
odstraniti, je ostalo mnogo člankov neobjav-
ljenih, mnoge zadeve neobravnavane in neko-
mentirane. To dejstvo je bilo vzrok, da marsi-
kdo ni bil povsem zadovoljen z listom, ki ni 
mogel dovolj borbeno nastopati za učiteljske 
težnje in zahteve. Mnoge zadeve se niso mo-
gle odnosno smele komentirati, zato se je 
moralo uredništvo zadovoljiti le z beleženjem 
odnosno ponatisom. To je bil tudi povod za 
uvedbo nove rubrike pod nazivom: »Listi o 
o šoli, prosveti, učiteljstvu in JUU.« Mnogih 
vesti, ki so jih drugi listi že priobčili, »Uči-
teljski tovariš« ni mogel ponatisniti, in to zo-
pet le iz vzrokov, ki imajo svoj izvor izven 
uredništva in organizacije. V najtežjem po-
ložaju je bil naš list v dobi redukcij prej.em-
kov, ko ni mogel komentirati izvršenega dej-
stva, niti mu ni bilo možno priobčiti konkret-
nih primerov z navedbo številk, ki so kazale 
stopnjo znižanja plač posameznim uslužben-
cem. Uredništvo je upoštevalo želje in sklepe 
prejšnjih banovinskih skupščin v kolikor je 
bilo to v njegovi moči. Toda iz že navedenih 
vzrokov je moralo pustiti uredništvo mnoge 
zadeve nekomentirane, kar naj tudi skupščina 
uoošteva. Vso pozornost je posvečal list 
vzgoji, stanovski zavesti, ki je temelj pravil-
nega razvoja naše stanovske organizacije. 
Mnoga vprašanja, ki se niso mogla obravna-
vati na konkretnih primerih, so bila obdelana 
v načelnih člankih, katerim je bila prav letos 
posvečena vsa pažnja. Ovire, ki so stale na 
poti dvigu stanovskega lista na višino, ki jo 
želi članstvo in tudi vodstvo, je treba upošte-
vati in nato presojati. Za dvig lista bi bilo 
nujno potrebno povečati tudi vsoto, name-
njeno za honorarje sotrudnikom, s čimer bi 
se njihov krog povečal. Le z razširjenjem 
kroga sotrudnikov se more dvigniti tudi nivo 
lista, in prav to želimo vsi. 

»Popotnik«. V zmislu sklepa lanske ba-
novinske skupščine je izhajal »Popotnik« v 
letu 1935.-36. v dvojnih številkah, vsakokrat 
na treh tiskovnih polah, in sicer v petih izda-
jah. S tem se je njegov obseg zmanjšal za 80 
strani. Popolnoma se zavedamo, da današnje 
gospodarske razmere z vso silo pritiskajo tudi 

na šolo in učiteljstvo. Ako je našemu pedago-
škemu ilstu kljub temu uspelo, da je, na zunaj 
sicer okrnjen, a na znotraj okrepljen, prebro-
dil to krizo in da se je celo še globlje zasi-
dral, se moramo zahvaliti za to neupogljivi 
volji našega učiteljstva, ki je premagalo vse 
težkoče, zahvaliti se moramo njegovemu ide-
alnemu pojmovanju učiteljskega poklica in 
njegovemu neodoljivemu stremljenju po sa-
moizobrazbi, zlasti pa tudi dragocenemu so-
delovanju naših sotrudnikov in strogo stvar-
ni usmerjenosti našega lista, ki si je prizade-
val, služiti tudi praktičnim potrebam šolskega 
življenja. 

Dolgo časa smo učitelji dobivali svojo 
duhovno pripravo in potrebne pobude za ob-
novo našega narodnega šolstva večinoma iz 
tujine. Pota so se začela v zadnjem času po 
sili razmer vedno bolj razhajati ter so nas 
privedla tudi na pedagoškem področju do 
vedno večje osamosvojitve, ki nam je nujno 
potrebna, da ne podležemo tujim vplivom in 
tujim kulturam. Mnogo se moramo učiti od 
tujih narodov, temeljito moramo proučevati 
njih šolstvo, njega duha in dobre strani, ven-
dar ne smemo nikoli tujih idej ne kritični in 
slepo sprejemati. Sami si moramo pomagati 
in se učiti stati na lastnih nogah ter jasno 
spoznavati in presojati posebne naloge, ki 
nam jih je dodelila usoda. 

»Popotnik« kaže učiteljstvu pot do vere 
v lastne moči, jih zbira ter usmerja preči-
ščeni tok samotvornega dela zopet v vse šol-
ske delavnice. Notranji razmah našega stro-
kovnega lista, ki ga niti današnja kulturna 
in gospodarska stiska nista mogli zaustaviti, 
dasi ga stalno močno ovirata, najbolj zgo-
vorno izpričuje njegovo življensko silo in nje-
govo potrebo. Naš list je kakor šibka rastli-
na, ki je kljubujoč vsem zunanjim viharjem, 
pognala iz zdravih korenin na domačih tleh 
in se v dolgih letih razrasla v krepko drevo, 
ki daje sadove poštenega učiteljskega dela na 
razpolago vsem. 

Smatramo, da smo pravilno orisali ozrač-
je, v katerem naš »Popotnik« kljub vsem zu-
nanjim težkočam in zaprekam uspeva: ne-
upogljivo naprej in navzgor hrepenečo voljo 
našega učiteljstva, odoljevati vsaki stiski, 
njegvoo idealno, z visokim etosom prežeto 
pojmovanje poklica, požrtvovalno zavest dolž-
nosti in globoko vero v bodočnost, iz katere 
črpa za svoje delovanje vedno iznova nove 
sile in pobude. »Popotnik« hoče biti našemu 
učiteljstvu v dobi pedagoške reformne po-
plave oprezen, preudaren in zanesljiv vodnik 
ter najboljši kažipot iz sedanje zmede v jas-
nejšo bodočnost. Pedagoški položaj in nje-
gove zahteve so danes take, da morajo naši 
bližji cilji biti le praktični cilji. To se pa ne 
sme tako razumeti, kakor da bi se mogli za 
prihodnjo dobo odreči teoretični pedagogiki, 
kajti ukvarjanje s pedagoško teorijo je in 
ostane ena najvažnejših zahtev dobre prakse. 
Kar nam ie danes najbolj potrebno, pa je to, 
da reformno gibanje zgostimo z njegovo pre-
vedbo v vsakdanje šolsko delo. 

Ali imamo že reformirano ali novo šolo? 
Da in ne. Imamo jo v toliko, v kolikor sta 
se pač v povojni dobi izboljšala šolski obrat 
in šolska organizacija in v kolikor je marsikaj 
postalo drugače. Velik del učiteljstva si vneto 
in vestno prizadeva, da smiselno in smotreno 
izvede šolsko reformo ali da vsaj zrahlja in 
pripravi tla za to reformo. V službo te na-
loge se je postavil tudi naš pedagoški tisk. 
Potrebno nadaljevanje tega dela, ki si ga mo-
ramo staviti kot bodočo nalogo, je tole: Da 
se poleg delovne ideje, ki je glavni smoter 
šolsko reformnega gibanja, postopoma začno 
splošno uveljavljati v vsakdanji praksi tudi 
vsa ostala načela, ki tvorijo bistvo aktivne in 
življenske šole, med katerimi opozarjamo 
zlasti na strnjenost pouka in na načelo nje-
gove življenjske bližine. Posrečenim učnim 
posnetkom te vrste bomo kot ilustracijam teh 
načel vselej dajali prednost v našem listu. 

Iz navedenih razlogov hočemo v bodoče 
v večji meri upoštevati tudi potrebe in želje 
našega učieljskega naraščaja. Močni dotok 
mladih moči v zadnjih letih nas k temu ob-
vezuje. Njim hočemo služiti predvsem z 
vzornimi, delovno poudarjenimi učnimi po-
snetki, da jih uvedemo v šolsko ppakso v 
duhu strnjenega šolskega dela, kakor tudi z 
nasveti v drugih didaktičnih zadevah. 

Doba vsiljene nam kulture in gospodar-
ske stiske nam nalaga dvojno dolžnost, skr-
beti za to, da dvignemo naše narodno šolstvo 
na čim višjo stopnjo. In tej nalogi mora po-
sredno služiti tudi naš pedagoški tisk. 

Odseki. 
»Učiteljski pevski zbor«. Učiteljski pev-

ski zbor je praznoval v letošnjem letu svojo 
desetletnico. Prvotno je nameraval prirediti 
ob tem jubileju v Ljubljani, v Mariboru in 
Celju koncert z novo naštudiranim progra-
mom. Med letom, do redukcije prejemkov, že 
sklicane tečaje smo morali preklicati. Da pa 
ne bi ravno ob desetletnici utihnili, se je 
upravni odbor »Učiteljskega pevskega zbora« 
odločil, da priredi v začetku marca kratko 
turnejo po Prekmurju, Slovenskih goricah in 
Prlekiji. Turneja je v vseh ozirih uspela od-
lično, v zadovoljstvo tamošnjega učiteljstva, 
še bolj pa v zadovoljstvo pevcev. Kot zaklju-
ček jubilejnega leta je bil nastop v začetku 
junija v Rogaški Slatini. Pri obeh zletih na 
naše podeželje je bilo opažati, da so nastopi 
dobrodošli učiteljstvu, kakor tudi ostalemu 
občinstvu. 

Pred nastopom v Rogaški Slatini je izšel 
»Učiteljski tovariš« kot slavnostna številka; 
zboru sta bili posvečeni dve strani. Zato 
opuščamo na tem mestu historijat zbora. 

Skrčenje pevskih tečajev v preteklem le-
tu — bili so samo trije — je imelo ugoden 
vpliv na zborove finance. Deseto leto obstoja 
UPZ, je istočasno leto, ki se je končalo s 
suficitom. 

V pevskem zboru je vpisanih 48 pevk in 
36 pevcev. Upravni odbor je reševal tekoče 
posle v 11, artistični po v dveh sejah. 

V Rogaški Slatini se je vršila 5. juniia 1.1. 
redna zborova skupščina. Z ozirom na uvod-
nik v »Učiteljskem tovarišu« ob desetlenici 
učiteljskega pevskega zbora (Kritičen glas iz 
učiteljske publike) je skupščina sklenila upo-
števati nekatere predloge omenjenega uvod-
nika. Tozadevno so bili sprejeti sledeči pred-
logi: Pri UPZ se ustanove odsek za muzikal-
ne edicije, odsek za centralno knjižnico, pro-
pagandni odsek in odsek, ki bo organiziral 
stalne pevovodske tečaje za učiteljstvo. 

Upravni odbor se je za prihodnje uprav-
no leto konstituiral sledeče: Predsednik Emil 
Adamič, I. podpreds. Štefanija Schubertova, 
II. podpredsednik Drago Supančič, tajnik-
arhivar Silvester Cerut, namestnica Mara Fle-
gova, gospodar Josipina Miheličeva, namest-
nik Vinko Rupnik, odborniki: Gabrijel Lum-
bar, Mara Petrovčičeva, Albina Travnova, 
Arnošt Adamič in Andrej Štrukelj. 

Načelstvo tvorijo sledeči člani upravnega 
odbora: E. Adamič, D. Supančič, S. Cerut, 
J. Miheličeva, M. Flegova in A. Travnova. 

V artističnem odboru so: E. Adamič, di-
rigent M. Pertot, I. Primožič, A. Kobentar, 
Z. Omerza, J. Tavželj, N. Deklevova in ko-
optirana članica Št. Schubertova. 

Za nami je deset let napornega a plodo-
nosnega dela. Da je bilo to delo izvršeno, je 
zasluga na eni strani vseh aktivnih članov 
UPZ, na drugi pa organiziranega članstva 
naše sekcije, ki že dolgo vrsto let prispeva 
za vzdrževanje zbora 1 Din mesečne podpor-
nine. Slednje prosimo, da tudi v bodoče pod-
pira UPZ v vseh njegovih stremljenjih. 

Gospodarski svet. Gospodarski svet je 
seznanjal članstvo z našimi stanovskimi za-
drugami in z našim stremljenjem po gospo-
darski osamosvojitvi. Vodi stanovsko zadruž-
no politiko in ima evidenco nad gibanjem za-
družnikov v posameznih ustanovah. Ima svoj 
stalen odbor. Imel je šest sej, na katerih je 
sklepal o izvajanju sistematičnega dela za 
prospeh naših ustanov. V letošnjem letu je 
tajništvo gospodarskega sveta izdelalo karto-
teko, v kateri ima vpisane vse učitelje-zadruž-
nike naših ustanov. Kartoteka daje najlepšo 
sliko gibanja članstva. Da bi se članstvo pri 
zadrugah dvignilo na čim višje število, je raz-
poslal gospodarski svet okrožnico na vsa sre-
ska društva s pozivom na gospodarske odse-
ke. Tem odsekom, v kolikor že obstojajo pri 
društvih, je gospodarski svet potom sekcije 
pomagal z nasveti in z dostavitvijo potreb-
nega materiala. Organizacija teh odsekov pa 
še ni popolnoma izvršena in je to delo odlo-
ženo na jesen. Delovni program je izdelan. 
Gospodarski svet je razposlal na vsa društva 
kratka informativna predavanja o naših Go-
spodarskih in socialnih ustanovah. Ta preda-
vanja so se obravnavala na zborovanjih in so 
člani tudi o njih razpravljali. Največjo pažnjo 
je poklanjal gospodarski svet Učiteljski ti-
skarni. Predavanja na zborovanjih, razni član-
ki v »Učiteljskem tovarišu« in agitacija med 
tovariši, vse to je v neki meri rodilo uspeh. 
Število zadružnikov pri našem največjem go-
spodarskem podjetju se je letos dvignilo od 
213 na 345. V bodoče bo gospodarski svet z 
isto intenzivnostjo deloval na to, da bo Uči-
teljska tiskarna ne samo po imenu učiteljska. 
Tajnik gospodarskega sveta se je udeležil 
dveh zborovanj v Ljubljani in 1 v Krškem, 
kjer je imel predavanja o naših gospodarskih 
ustanovah s posebnim ozirom na Učiteljsko 
tiskarno. Gospodarski svet je priobčeval v 
stanovskem glasilu razne članke, dajal nasve-
te, objavljal uspehe pri pridobivanju novih 
zadružnikov itd. Glasilo je prinašalo tudi 
kratka poročila o naših ustanovah ter s tem 
opozarjalo člane na naše zadruge. 

Šolsko upravni odsek je sproti reše-
val razne dopise in vprašanja sreskih učitelj-
skih društev in posameznih članov in dajal 
pravne nasvete. Sestavljal in oskrboval je pri-
tožbe na državni svet ter odgovore na tožbe 
Glavne kontrole osobito ob priliki sprejema 
večjega števila kontraktualcev v drž. službo, 
ko je bilo osporjeno vštetje prejšnjih let po 
§ 54. o državljanstvu v državno službo. Uspeh 
je bil v tem pogledu popoln. 

Odsek je sodeloval pri sestavi predlogov 
za finančni zakon za leto 1936.-37., pri pred-
logih za izpremembo zakona o narodnih šo-
lah in pri sestavi projekta uredbe za vzdrže-
vanje narodnih šol. 

Redigiral je dokončno splošni pravilnik 
k zakonu o narodnih šolah, ter posebni: 

a) pravilnik o stanarini in kurivu učitelj-
stva, 

b) izvršilni predpis za ureditev in oskrbo-
vanje šolskih vrtov, 

c) pravilnik za opravljanje praktičnega 
učiteljskega izpita, 

č) pravilnik o zidanju šolskih zgradb. 

Tajništvo odseka je poslovalo stalno. 

Šolski radio. Šolski radio, ki je ustanova 
sekcije, je zaključil v šolskem letu 1935.-36. 
z Vidovdansko proslavo peto leto svojega 
obstoja. Po določilih pravilnika je bil sprejet 
v prejšnjem šolskem letu in predložen v ved-
nost kr. banski upravi ter upravnemu odboru 
sekcije in izvršnemu odboru JUU, so bile v 
tem šolskem letu zastopane v odboru šol-
skega radia poleg naše organizacije še: pro-
svetni in kmetijski odd. kr. banske uprave, 
srednje šole, meščanske šole, higienski-zavod, 
radijska oddajna postaja in tehnični radijski 
strokovnjak. V odboru so bili: načelnik Mle-
kuž Vekoslav, načelnikov namestnik Škulj 
Andrej, tajnica Engelman Mira ter člani: 
Završan Franja, Kumelj Metod, prof. Andree 
Leopold, prof. Kolarič Rudolf, strokovni uči-
telj Lampe Josip, ing. Sadar Vinko, dr. Kri-
stan Lunaček Slava, prof. Kobler Franc, Vom-
berger Joža in prof. Petelin. Ker sekcija nima 
predvidenega kritja za vzdrževanje te usta-
nove. so delale odseku težkoče tudi material-
ne skrbi, vendar sta pokazali naklonjenost in 
razumevanje za šolski radio kr. banska upra-
va in radio oddajna postaja v Ljubljani. V 
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teku leta so bile 64 oddaje (14 skupnih šol-
ski nastopov, 2 koncerta malih harmonikar-
jev, 1 koncert Trboveljskih slavčkov, 6 pre-
davanj kombiniranih s pojasnjevanji na plo-
ščah, trije dialogi, ostala pa so bila predava-
nja, pravljice, bajke, legenda in življenjske 
slike. V okrilju šolskega radia so se vršile 
tudi vse državne in nacionalne proslave. Po 
vsaki šolski uri je bila napoved novic. 

Odsek za obrtne in trgovske nadaljevalne 
šole. Odsek je imel 6 sej, na katerih je raz-
pravljal: 

1. O predlogih sreskih društev. 
2. O predpisih glede vsakoletnega vlaga-

nja Drošenj za dovoljenje na ministrstvo nro-
svete. 

3. O podaljšanju dobe za nastavitev učnih 
oseb na obrtno nadaljevalnih šolah. 

4. O prvenstvenem upoštevanju učitelj-
etva narodnih šol za poučevanje in vodstvo 
strokovnih nadaljevalnih šol. 

Izdelal je okrožnico za sreska društva in 
strokovno nadaljevalne šole v svrho zbiranja 
statističnih podatkov o strokovno nadaljeval-
nih šolah. Podatki, ki jih je prejel odsek na 
to okrožnico, so mu služili za načelne vloge 
na oblastva in urade. Izdelal je tudi posebno 
predstavko z ozirom na novo uredbo o stro-
kovnih nadaljevalnih šolah. V tej predstavki 
je iznesel glavne hibe te uredbe s prošnjo, da 
se v izogib kvarnim posledicam posamezne 
določbe popravijo. Odsek je sklical tudi dva 
posveta vsega učiteljstva strokovno nadalje-
valnih šol iz Ljubljane in bližnje okolice ter 
nameraval v začetku prihodnjega šolskega le-
ta sklicati anketo vsega učiteljstva, ki poučuje 
na strokovno nadaljevalnih šolah dravske 
banovine. 

Ekskurzijski odsek. Na svojih sejah je 
izdelal načrt pedagoških ekskurzij po tu- in 
inozemstvu, ki ga je dostavil izvršnemu od-
boru v Beogradu v nadaljnje poslovanje. Čla-
ni odseka so sprejeli in vodili razne osebnosti 
iz tu- in inozemstva, ki so obiskale dravsko 
banovino, da se seznanijo s šolskimi in kul-
turnimi prilikami. Odsek je pomagal tudi dru-
gim kulturnim ustanovam pri sprejemu in or-
ganizaciji bivanja raznih tu- in inozemskih 
korporacij v dravski banovini. 

Mladinska Matica ima zopet eno živahno 
leto za seboj. Leto je začelo pod skrajno ne-
ugodnimi razmerami, ki niso obetale nič do-
brega. Gospodarske prilike na deželi so bile 
tudi zaradi sankcij slabše kot kdaj prej, po-
leg tega pa so stopile v igro še neke temne 
sile, ki so stregle tej naši mladinski založbi 
po življenju. Znana anonimna ovadba, ki je 
bila poslana na najvišja mesta, je bila tako 
glede na čas, kot na politično razpoloženji 
tedaj, preračunjena na to, da bi čim več ško-
dila. JUU in odbor Mladinske matice sta 
vzpostavila vse sile, da se to ni posrečilo. 
Tako se je zgodilo, da je bil udarec pravo-
časno prestrežen in uspeh te'ga rovarjenja 
proti naši mladinski ustanovi čisto drugačen, 
kot so si ga nekateri obetali. Učiteljstvo, 
katerega se je lotevala zaradi ponovnih zni-
žanj prejemkov že malodušje, je prav ta grd 
napad spet vzpodbodel, da je šlo s toliko 
večjim ognjem na delo za Mladinsko matico. 

In tako smo dosegli, da se- je tiskala 
prva številka letošnjega letnika »Našega ro-
da« v 21.000 izvodih. Naklada se je sicer med 
letom, kot vselej, zmanjšala, vendar pa je 
ostala približno na lanski višini. 

Poleg »Našega roda«, katerega baš letoš-
nji letnik spada med njegove najbolj zanimive, 
je izdala Mlad. matica v rednih izdajah še: 

1. Kresnice IX., z zanimivo aktualno re-
portažo, 

2. Milkovičeve »Barake«, 
3. Ribičičeve »Čurimurčke«, 
4. Hudalesovo »Posteljo gospoda Fibriha«. 
V kolikor smo informirani, so bile vse 

štiri knjige prav toplo sprejete. Tem bolj, 
ker se je Mladinska matica pobrigala, da so 
dobile tudi prikupno zunanje lice. Vse štiri 
knjipe so bogato ilustrirane, med temi »Čuri-
murčki« deloma v tribarvnem tisku s klišeji. 
Menda se je zgodilo prvič v Jugoslaviji, da 
se je tiskala taka naklada v tej tehniki v tri-
barvnem tisku, s katerim je imela tudi tiskar-
na mnogo skrbi in odgovornosti. 

Izrednih publikacij Mladinska matica lani 
ni izdala, zato pa je letos tem bolj segla po 
njih. Izdala je dve knjigi, za Veliko noč 
»Pirhe«, antologijo bolgarske mladinske pro-
ze, in ob zaključku leta Seliškarjevo »Bra-
tovščino sinjega galeba« 

»Pirhi« niso zanimivi le kot prva mladin-
ska knjiga, ki je prevedena iz bolgarščine, 
pač pa so tudi zaradi opreme posebnost, saj 
je pri ilustrativnem delu te knjige sodelovalo 
kar 26 naših najboljših ilustratorjev. 

Zbirka je bila pri nas, kakor v Bolgariji 
in na Češkoslovaškem prav ugodno ocenjena. 
Pomembna je tudi zato, ker predstavlja prvi 
resen korak kulturnega zbližanja z brati 
Bolgari. 

Kakor je literarni odsek imel mnogo dela 
z ocenjevanjem rokopisov, tako je imel tudi 
ostali odbor vselej polne roke dela. Razpo-
šiljale so se razne okrožnice, razmišljala se je 
znana preuredba za delitev publikacij v dve 
skupini, za mlajše in starejše učence, delali 
so se načrti za prihodnje leto za izdajanje 
cenenih drobnih knjižic, ki bi obsegale zbirke 
raznih drobnih basni, pravljic in pripovedk, 
ter še posebnih zbirk dramatičnih prizorčkov, 
ki bi bili porabi j ivi za šole in šolske odre. 
Razpisali sta se dve literarni nagradi po 2500 
dinarjev. Podprl se je letos s 1200 Din slikar-
sko nadarjeni učenec Tomaž Kvas, razposlali 
so se darovi v knjigah za nekatere revne ob-
mejne šole. Stalno je Mladinska matica poso-
jala klišeje gradiščanskim Hrvatom v Avstri-
ji, ki so omogočili, da se je poživel njihov 
tisk. 

Pri vsem tem je pazil odbor seveda tudi 
na gospodarsko stran te naše važne mladinske 
ustanove, da bi v teh težkih časih vsled pre-

velike podjetnosti ne zavozili v stranpota. In 
če se pomisli, da se je računalo pri obeh iz-
dajah le deloma na letošnjo razprodajo in 
na to, da predstavlja vsa matična književna 
zaloaa tudi pri 50% odpisu nad 50.000 Din 
vrednosti, se lahko reče, da je tudi finančna 
stran MM trdna. 

Vse dosedanje delo te naše mladinske 
založbe se da izraziti v tehle suhih številkah: 

7 letnikov »Našega roda«, 6 izrednih in 
35 rednih publikacij v skupni nakladi 900.000 
izvodov. 

V tem uspehu ni skrito le delo odbora 
in učiteljskega udruženja, ampak tiči v njem 
prizadevanje in trud vsega našega učiteljstva. 
In ker ostane učiteljstvo tej naši ustanovi še 
nadalje zvesto, stopa lahko Mladinska matica 
mirno v svoje jubilejno 10. leto. 

i 
Odsek za brezposelne učiteljske abituriente 

in abiturientinje. 

V letošnjerr» letu ni deloval nepretrgoma. 
Ker ie~bIFšeštavIjen oclsekov^odbör i t Iz sta-
rejših abiturientov in abiturientinj, ki so bili 
ob zadnjih namestitvah meseca aprila 1935. 
vsi postavljeni v državno službo, je vodil po 
njihovem odhodu na službena mesta vse delo 
samo bivši predsednik. Drugo delo je okupi-
ralo vodstvo sekcije, da ni moglo takoj skli-
cati "sirjega sestanka abiturientov Tako~je 
prišlo do sestave .novega odbora šele meseca 
junija. Odbor je z delom že pričel. Njegova 
naloga z ozirom na slabe izglede za zaposli-
tev brezposelnih učiteljev ne bo lahka. Smo-

?_ treni delokrog odseka določa poseben pravTT-
4 ni k, ki ga je potrdil upravni odbor sekci je in 

sprejel tudi natizornl odbor JUU. 

Naša centralna organizacija. 

Eden največjih uspehov zadnje državne 
skupščine je bil brezdvomno ta, da je bil na 
njej ustvarjen pogoj za likvidacijo spora v 
savski sekciji JUU. Ta spor je bil po svojem 
obsegu in vsebini take narave, da je trajno 
ogražal mir in red v celotnem udtuženju. Na 
skupnem sestanku delegacije učiteljstva sav-
ske banovine in zastopnikov izvršnega odbora 
JUU ter anketnega odbora XIV. glavne skup-
ščine za ureditev spora v savski banovini, ki 
se je vršil ob priliki glavne skupščine v Sara-
jevu, je podal tedanji upravni odbor zagreb-
ške sekcije ostavko, s čimer je bila dana 
polna možnost za ureditev spora. Za mesec 
september je bila določena banovinska skup-
ščina z edino točko dnevnega reda: volitve. 
Sklicanju te skupščine pa so stavljali člani 
starega odbora savske sekcije največje za-
preke. Le doslednosti izvršnega odbora je 
pripisati, da se je skupščina vršila. Novo iz-
voljeni upravni odbor obstoja po sklenjenem 
dogovoru med obema spornima strankama iz 
zastopnikov obeh struj, kakor iz zastopnikov 
močne nevtralne struje. S to rešitvijo je bil 
odstranjen povod za nadaljnje spore. V sekciji 
je zavladal red, ki omogoča, da posveča novo 
organizačno vodstvo svoje sile zgolj stanov-
skim vprašanjem in da se more poglobiti v 
delo za notranjo izgraditev sekcije. S pomir-
jenjem v savski sekciji so nastopile urejene 
razmere v celotnem učiteljskem udruženju. 

V glavnem odboru je sekcija po svojih 
zastopnikih intenzivno sodelovala pri reševa-
nju vseh stanovskih in organizačnih vprašanj. 
Poleg vsakoletne seje o priliki glavne skup-
ščine je imel glavni odbor tekom leta dve 
seji, prvo o novem letu, drugo o binkoštih. 
O sejah glavnega odbora je bilo podano po-
ročilo na predsedniškem zboru, poročal pa je 
o njih tudi »Učiteljski tovariš«, ki je priobwl 
tudi v celoti komunike, ki ga je izdal glavni 
odbor tako o svoji prvi, kakor drugi seji. 

O razmeriu med sekcijo in izvršnim od-
borom in o delu, ki ga je opravljal izvršni 
odbor na specialnih naših vprašanjih, sem 
poročal že spredaj. Omenim naj še, da je 
radi potrebnega vpogleda v razmere naše 
sekcije pošiljala sekcija izvršnemu odboru 
vse leto tudi po 1 izvod vsake naše okrožnice 
na sreska društva. Potom izvršnega odbora 
je dostavljala vse vloge osebne in načelne 
vsebine tako ministrstvu prosvete, kakor dru-
gim ministrstvom, na katera se je obračala v 
poedinih zadevah. Izvršni odbor je vršil tudi 
osebne intervencije pri ministrstvu v vseh za-
ščitnih primerih. Nešteto intervencij je izvršil 
v zadevi napredovanj in ostalih zadev, ki jih 
je prejel od nas. O rešitvah teh zadev kakor 
o drugih važnih načelnih vprašanjih, ki so 
zadevale stan in organizacijo, je sekcijo sproti 
obveščal. 

V sreskih društvih, v sekcijah in v glav-
nem odboru ima izvršni odbor za svoje delo 
vso zaslombo. Uničujoča kritika, ki jo je pri-
nesla pred kratkim »Pravda« o delu centralne 
organizacije, ni niti stvarna niti nima prista-
šev v širokih učiteljskih vrstah in je zato ni 
jemati za resno. 

Zaključek. 

V svojem poročilu se nisem spuščal v po-
drobnosti in nisem navajal komplikacij, ki so 
se pojavljale pri našem stremljenju za dosego 
čim popolnejših uspehov za stan in šolo. Po-
edinih naših temeljnih zahtev, ki so v poro-
čilu navedene v samostojnih poglavjih, sek-
cija ni obravnavala samo separatno, marveč 
so se te zahteve, ki so med seboj često tesno 
in organično povezane, tudi pri delu za reali-
zacijo medsebojno prepletale skozi vse leto. 
Na potrebo njihove uzakonitve sekcija ni pri-
kazovala zgolj v svojih vlogah in predlogih za 
finančni zakon, marveč tudi ustno in pismeno 
ter v tisku. Poročilo tudi ne prikazuje zgolj 
dela, marveč delno tudi razmere, v katerih se 
je to delo vršilo. Te za nas niso bile ravno 
ugodne. Pri obravnavi mnogih najvažnejših 
vprašanj, ki so jih prinesli dogodki leta, je 
naletela sekcija na ovire, ki so povzročile, da 
ni mogla posvetiti vseh svojih sil le delu za 
ureditev konkretne zadeve, marveč je morala 
pod silo razmer braniti tudi delo samo. Mno-
go časa in energije ji je jemala zato tudi 

obramba. Tako se je morala dolgo boriti s 
sumničenji, ki so se iznašala v javnosti proti 
akciji za ukinitev uredb. Zlasti mnoffo ener-
gije je morala potrošiti za obrambo proti na-
padom na organizacijo, mnogo časa in truda 
ji je narekoval tudi otežkočen osebni položaj, 
v katerega je prišlo vodstvo organizacije in 
poedini njegovi člani radi organizačnega dela, 
kljub vsem tem težavam pa sekcija ni zane-
marjala nobenega stanovskega vprašanja in 
se je tudi vse administrativno delo vršilo 
tekoče. 

Delo organizacije in njene uspehe je tre-
ba motriti v okviru splošnih dogodkov in raz-
mer. Zavedamo se, da smo vse leto s polno 
aktivnostjo delali za uresničenje vseh zahtev 
učiteljskega stanu. Jasno pa je, da smo mo-
rali posvečati najvažnejšim — največjo po-
zornost. Izostali tudi niso uspehi. Ako pa 
nismo uspeli v vseh, tudi še tako utemeljenih 
zahtevah, potem je to pripisovati razmeram, 
ki so močnejše. S tega vidika naj delegacija 
tudi gleda ter ocenjuje naše delo v preteklem 
upravnem letu. 

Preden končam, mi dovolite še nekaj od-
kritih besed, ki se jih čutim dolžnega izpre-
govoriti z ozirom na našo medsebojno pove-
zanost. — Sekcija je čutila vse leto premalo 
aktivnost članstva v organizaciji. Članstvo 

prepušča vso skrb za organizacijo samo svo-
jemu vodstvu. Za poedina vprašanja načelne 
važnosti kaže premalo interesa. To občutimo 
pri sekciji vsi, zlasti pa urednik »Učiteljskega 
tovariša«, ki ima vse premalo sotrudnikov. 
Tudi pri sreskih društvih bi bilo želeti, opro-
stite, da govorim naravnost, izboljšanja v 
marsikaterem pogledu. To potrebo kažejo 
številne naše okrožnice, na katere še danes 
nimamo odgovora, četudi predstavljajo ti od-
govori material, na čigar osnovi je mogoče 
začeti z delom na važnih vprašanjih. Sekciji 
se še nobeno leto doslej nli posrečilo doseči, 
da bi prišla do popolnega seznama neorgani-
ziranih učiteljev in navedbe vzrokov neorga-
niziianja. Članske sezname prejema z velikimi 
zakasnitvami, nekaj društev jih je poslalo šele 
proti koncu zime. Pregleda o zadolžitvah uči-
teljstva ne moremo sestaviti, ker manjkajo 
poročila 10 društev. Ne mislim naštevati 
dalje, ker bi bilo preveč. Moram pa na to 
opozoriti in ugotoviti, da te razmere ovirajo 
delo organizacije in ji vežejo roke. Zato ape-
liram na vas, opolnomočene zastopnike sre-
skih društev, da storite vse za odpravo teh 
nedostatkov, ker bomo le tedaj dosegli, da 
bo organizacija taka, kakor narekuje potreba 
njenega dela, ako bo v njej ustvarjena polna 
notranja povezanost in aktivnost. 

Potek banovinske skupščine 
V petek 10. t. m. so se zbrali v dvorani 

Delavske zbornice zastopniki vseh učiteljskih 
društev dravske banovineA Zastopana so bila 
34 sreska društva s 50 predsedniki in delegati 
ter 9 članov upravnega in 5 članov nadzorne-
ga odbora. Skupščino je torej tvorilo 65 pol-
nopravnih članov. 

Predsednik tov. Ivan Dimnik je otvoril 
skupščino s programatičnim nagovorom, v 
katerem je ponovno poudaril načela sarajev-
ske deklaracije. Dotaknil se je tudi vpraša-
nja uredbe o draginjskih dokladah in pouda-
ril neprecenljivo škodo, ki jo je povzročila. 
Naglasil je potrebo stalnosti in opisal v krat-
kem borbo zanjo. Očrtal je nato delovanje in 
smer naše stanovske organizacije. Poročal je 
tudi o mednarodnem učiteljskem kongresu, ki 
bi se moral vršiti v Beogradu, a je moral biti 
kljub vsem že izvršenjm predpripravam od-
povedan. 

S skupščine so bile poslane naslednje br-
zojavke: 

Nj. Vel. kralju Petru II., Nj. Vis. knezu 
namestniku Pavlu ter kraljevemu namestni-
štvu, ministru prosvete Dobrivoju Stošoviču 
in izvršnemu odboru JUU. 

Predsednik Dimnik je pozdravil tudi pri-
sotnega zastopnika prosvetnega oddelka kr. 
banske uprave g. dr. Vidmarja. 

Nato so bili izvoljeni vsi skupščinski od-
seki. ki so imeli svoje seje popoldne. 

Plenum skupščine je nadaljeval svoje de-
lo zvečer ob 20. uri. 

Zvečer 
Prvi je podal poročilo tiskovni odsek. 
Tov. Ž u p a n č i č J o ž e , predsednik sre-

skega društva Litija, je kot poročevalec od-
seka prečital predloge odseka. 

PREDLOGI ODSEKA ZA TISK. 

Postavke za izdajanje »Učiteljskega to-
variša« in »Popotnika« naj ostanejo, kakor jih 
je predlagal upravni odbor sekcije. 

Namesto predlagane preuredbe izdajanja 
knjig Mladinske matice v dveh skupinah za 
nižjo in višjo stopnjo, se predlaga, naj se iz-
daja »Naš rod« namesto na 32, v bodoče na 
40 straneh, od katerih naj bi bilo 16 strani za 
nižjo, 24 pa za višjo stopnjo: ker se bo v tem 
primeru snov Kresnic uporabljala že v »Na-
šem rodu«, odpadejo »Kresnice« in dobijo 
tako učenci poleg obširnejšega »Našega roda« 
3 namesto 4 knjige. 

Knjige Mladinske matice naj izhajajo na-
mesto koncem šolskega leta šele v začetku 
prihodnjega šolskega leta, kar bo najboljša 
reklama za pristop k Mladinski matici. 

Odsek za tisk ugotavlja, da je v Sloveniji 
še vedno 199 šol, ki nimajo nobenega naroč-
nika na »Naš rod« in na publikacije Mladin-
ske matice. Predlaga, da predsedstvo sekcije 
dostavi vsem učit. društvom seznam takih šol 
z nalogom, da ukrenejo vse potrebno, da se 
ta nedostatek odpravi prihodnje leto, ki je 
jubilejno leto obstoja Mladinske matice. 

Odsek za tisk priporoča kulturnim pri-
stojnim organizacijam izdajo Roditeljskega 
lista. 

Sklepi so bili sprejeti. 

Tov. P r e s t o r N i k o l a j , delegat sre-
skega društva Radovljica, prečita predloge 
gospodarskega odseka. 

SKLEPI GOSPODARSKEGA ODSEKA. 

1. Obračun za poslovno leto 1935/36 je bil 
soglasno odobren. 

2. Nadzorni odbor je podal revizijsko po-
ročilo o obračunu sekcije in Mladinske matice. 
Isto se vzame na znanje. Gospodarski svet 
predlaga, da se obračun sekcije in Mladinske 
matice odobrita ter poda blagajniku tov. Ra-
du Grumu in upravi sekcije absolutorij. 

3. a) Gospodarski svet si soglasno osvoji 
predloge nadzornega odbora, iznešene v re-
vizijskem poročilu, ter stavi predlog, da jih 
skupščina sprejme. 

b) Gospodarski odsek osvoji predlog sre-
skega društva Celje ter predlaga, da se pri-
pravnikom učiteljem, ki žive v izredno slabih 
razmerah, na njihovo prošnjo in priporočilo 
sreskega društva lahko podari brezplačno uči-
teljske liste iz sklada za samoizobrazbo ali 
učiteljski naraščaj. 

c) Gospodarski svet predlaga, da se tudi 
za upravno leto 1936/37 za zaščito članstva 
porabi sklad samoizobraževalne akcije, koli-

kor ne bi zadostovali doprinosi članstva iz 
prejšnjega sklada. 

č) Gospodarski svet predlaga, da se po-
oblasti upravni odbor, da v teku leta lahko 
regulira honorarje funkcionarjem v obsegu 
proračuna po priznanem oziroma ugotovlje-
nem delu. 

d) Gospodarski svet predlaga, da se pri 
društvih, ki več kot dva meseca ne izvrše 
obveznosti napram sekciji, izvrši na račun 
društva revizija, če društvo dovolj ne uteme-
lji, zakaj ne plača. 

4. Blagajnik predloži proračun za upravno 
leto 1936/37, ki se odobri s sledečimi spre-
membami: 

a) Naklada »Učit. tovarišu« se določi na 
45 številk, s čimer se prihrani 2800 Din. 

b) Uredništvo »Popotnika« se zniža od 
6500 Din na 4000 in se pri tem prihrani 2500 
Din. Upravni odbor se pooblasti, da ohrani 
prvotno postavko, ako najde za to kritje. 

c) Prispevek članstva za zaščito v znesku 
5 Din se popolnoma črta. 

S temi prihranki se postavka nekrite raz-
like zmanjša na 3300 Din. 

Gospodarski svet stavi predlog, da se 
proračun s spremembami od skupščine odobri. 

Predlooi so bili po obširni debati sprejeti. 

Drugi dan 
V soboto 11. t. m. se je najprej vršil raz-

govor delegatov glede sestave liste. 

Tov. K o k a l j F r a n c , delegat sreskega 
društva Kamnik, je podal plenumu skupščine 
poročilo odseka in v razpravo naslednje 

SKLEPE STANOVSKO POLITIČNEGA 
ODSEKA. 

Glede na to, da prejemajo drž. uradniki 
za legitimne otroke zakonite rodbinske dokla-
de, se predlaga, da zastavi JUU ves svoj vpliv 
za to, da se ta pravica raztegne tudi na otro-
ke, ki so adoptirani, kakor tudi za nezakon-
ske, ako mora državni uradnik zanje skrbeti. 

2. Stanovsko politični odsek se pridru-
žuje tajniškemu poročilu poglavju »Upravi-
telji narodnih šol« s pripombo, da se določi 
zvanje in položaj šol. upravitelja ter maksi-
malno število razredov za oprostitev upravi-
teljev od razrednega pouka. 

3. Napreduje naj se avtomatično. Prav 
tako tudi v V. skupino, enoletno čakanje naj 
se ukine. Napredovanje v V. skupino iz VI. 
naj se izvede po 3 letih, ali najpozneje s 
25 leti službe brez vseh drugih pogojev. Vo-
jaki, ki so radi vojne ali drugih neprilik za-
ostali, naj imajo pri napredovanju prednost. 

4. Ukinitev uredbe o znižanju uradniških 
prejemkov: uredba o znižanju urad. prejem-
kov naj se ukine. Predlog se vnese v reso-
lucijo. 

5. Odsek se pridružuje tajniškemu poro-
čilu o stanarini in polni osebni draginjski do-
kladi poročenim učiteljicam. 

6. Pospeši naj se prevedba pripravnikov 
v uradniško skupino. 

7. Službena doba naj ne traja več kot 30 
let. Pri upokojitvi naj se izplačajo polni usluž-
benski prejemki one skupine, v kateri je bil 
upokojenec. Točno naj se izvajajo §§ 109 in 
128 urad. zakona. Tovariši, ki s polno službe-
no dobo in najvišjim položajem ne marajo 
prositi za pokoj, otežujejo borbo za znižanje 
službene dobe. 

8. Prosvetna oblast naj strogo rezervira 
položajno in budžetsko mesto za učitelje, ki 
so pozvani na odslužitev kadrskega roka, da 
bodo mogli biti takoj po odpustu iz vojaške 
službe sprejeti v drž. službo in postavljeni v 
oni položaj, v katerem so že bili. 

9. Na predlog sres. učit. društva Slovenj-
gradec naj se odpravi zdravniška preiskava, 
ki si ji morajo podvreči sedaj vsi, ki prosijo 
za upokojitev, četudi imajo že polno službe-
no dobo, se sklene, da se predlog odstopi 
sekciji v preiskavo, če je kak tak slučaj, kjer 
po § 109 U. Z. ni potrebna preiskava. Pred-
log je bil soglasno sprejet s tem, da ga sek-
cija administrativno reši. 

10. Glede učiteljic ženskih ročnih del se 
osvaja tajniško poročilo v poglavju »Učitelji-
ce žen. ročnih del«. 

11. Predlog, da se vsa prosta službena me-
sta oddajajo le potom razpisa, se vnese v re-
solucijo. 
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12. Izda naj se novela k zakonu o narod-
nih šolah. Upošteva naj se preciziranje po-
stopka z neopravičenimi šolskimi zamudami. 

13. Glede uredbe o vzdrževanju šol po ba-
novini se ugotoVi, da je ta predlog upoštevan 
v projektu pravilnika za izvajanje zakona o 
narodnih šolah. 

14. Višje narodne šole naj se ne reducirajo 
v krajih, kjer se snujejo meščanske šole. 

15. Administrativno delo naj se poenosta-
vi, zlasti naj odpadejo vse nepotrebne stati-
stike. Učiteljstvo naj se ne obremenjuje z 
dajanjem statističnih podatkov privatnikom. 

16. Uvedejo naj se matični listi, ki pa naj 
se primerno preurede. Monopolski zveski naj 
se ukinejo. 

17. Učiteljstvu naj se da enkratna brez-
plačna vozovnica na leto po vsej državi. Uči-
telji spremljevalci pri šolskih ekskurzijah naj 
imajo prosto vožnjo. 

18. Izposluje naj se poštninska prostost 
za vse službene pošiljke, denarne tudi pripo-
ročene šolskih upraviteljstev in krajevnih šol. 
odborov. 

19. Osvaja se spomenica glede učiteljev 
emigrantov, ki jo je dostavilo učiteljsko dru-
štvo za srez Dol. Lendava s sledečimi pred-
logi: 

a) Jugoslovanskim učiteljem, ki so prebili 
službo v tujini in so se izselili v Jugoslavijo, 
naj se šteje službena doba v tujini in kon-
traktualna ter dnevničarska doba v Jugosla-
viji v napredovanje in pokojnino. 

b) Čas, prebit na narodno obrambnem de-
lu v nesvobodni zemlji, naj se všteje v napre-
dovanje in pokojnino. Enako tudi čas, prebit 

, v ječi ali konfinaciji radi narodno obrambne-
ga dela. 

c) Čas čakanja na službo naj se smatra 
kot dopust in šteje v pokojnino. 

č) Službena doba, prebita na zasebnih 
šolah, naj se všteje v pokojnino. 

d) Praktični izpiti, opravljeni do 1. 1923. 
v nesvobodni zemlji, naj bodo veljavni. Iz-
piti, ki jih je učiteljstvo opravilo po letu 1923, 
naj zadobe priznanje z dnem, ko so bili oprav-
ljeni, če jih učitelj dopolni ali nostrificira. 

e) Po uveljavljenju gornjih točk naj se 
revidirajo vse postavitve v drž. službo kon-
traktualcev in dnevničarjev emigrantov, a 
brez retroaktivne razlike materialnih dohod-
kov. 

K predlogu št. 19. se oglasi tov. Peter-
n e 1, ki obširno utemeljuje težko stanje to-
varišev, ki so službovali onkraj naših meja 
in na privatnih šolah, ter prosi, da skupščina 
sprejme ta nujni predlog soglasno. 

O predlogu je govoril tudi tov. D i m n i k , 
ki je podal precej obširno poročilo o stanju 
kontraktualnega učiteljstva in o (vprašanju 
vštetja službenih let. 

20. Predlog sreskega učit. društva za sreza 
Črnomelj in Metlika, da naj banovinska skup-
ščina izreče javno zahvalo gg. banskima svet-
nikoma dr. Visenjaku in dr. Ravniku za njuno 
pravično oceno učiteljevega udejstvovanja, ki 
sta jo izrekla ob priliki zasedanja banskega 
sveta, se osvoji. 

21. Predlog, naj se vzpostavi stalnost v 
službi in izenači učiteljstvo v disciplinskem 
postopku z ostalim drž. uradništvom, pride v 
resolucijo. 

22. Predlog, naj izposluje JUU ločitev 
prosvetne uprave od politične, pride v reso-
lucijo. 

23. Osvaja se predlog učit. društva Celje, 
katerega članstvo ostro obsoja izpade Milo-
jeviča proti tov. predsedniku JUÜ Dimniku, 
in zahteva uvedbo častnega razsodišča proti 
Milojeviču. 

24. Obsoja se okrožnica s pavšalnim sum-
ničenjem učiteljstva glede mladine, ki stopa 
v srednjo šolo in ni haje dovolj zrela. Z ozi-
rom na to se pridružujemo resoluciji profe-
sorskega kongresa v Varaždinu, kjer se obsoja 
sistem srednje šole in je tu iskati neuspeha, 
a ne v narodni šoli, ki ni pripravljalnica za 
srednje šole. 

25. Predlog učit. društva Ljubljana oko-
lica — vzhodni del, ki zahteva od organizacije, 
da uporabi vsa sredstva v zaščito učiteljstva 
pred pavšalnimi napadi, pride v resolucijo. 
Konkretne primere o prestopkih pa naj re-
šuje častno razsodišče. 

26. Stalnosti na službenem mestu in na-
predovanju naj posveti JUU še nadalje vso 
pažnjo. Ta predlog sreskega učit. društva Ma-
ribor desni breg se vnese v resolucijo. 

27. Predlog učit. društva Maribor levi breg 
ßlede reforme praktičnih učiteljskih izpitov je 
bil razpravljan na skupščini v Sarajevu in je 
v teku. 

28. V I. in II. razredu osnovne šole naj bi 
se ločeno ocenjevalo čitanje, pisanje in na-
rodni jezik. 

Izdati je nove širokookvirne učne načrte, 
ki se naj šele po preizkusni dobi uzakonijo. 

30. Ustanovi naj se pri sekciji odsek za 
ženska vprašanja, ki bi dajal odsekom za žen-
ska vprašanja v sreskih društvih iniciativo 
za enotno in sistematično delo pri zbujanju 
stanovske zavesti in s tem omogoča večjo 
organizačno povezanost med člani učiteljicami. 

Tajniško poročilo se je pregledalo in spre-
jelo v celoti, k nekaterim poglavjem pa se 
dodaja še sledeče: 

»Slomškova družba in JUU.« 

Tovariši, ki so se na decembrskem zbo-
rovanju Slomškove družbe pregrešili napram 
JUU, se naj pozovejo pred razsodišče. 

»Resolucija društva ,Krščanska šola'«. 

K temu poglavju dodajamo naslednje: 
Zavračamo take napade, kakor ga je prinesel 
»Slovenec« z dne 25. junija 1936 kot odgovor 
na komentar »Narodne prosvete« glede reso-
lucije društva »Krščanska šola« in pozivamo 
oblast, da ščiti učiteljstvo pred takimi napadi. 

Skupščina obžaluje, da se kongres med-
narodne učiteljske federacije ni vršil v Beo-
gradu, kar bi gotovo koristilo ugledu jugoslo-
vanskega učiteljstva in naše države. 

Skupščina se pridružuje ostalim sloven-
skim društvom in korporacijam za popolno 
univerzo v Ljubljani, za razširjenje ljubljan-
ske bolnice in ustanovitev klinike ter za po-
polno gimnazijo v Murski Soboti. 

31. Čimprej naj se ustanovi prosvetna 
zbornica, v kateri naj sodelujejo organizacije 
vseh vrst naših šol. 

Vsi predlogi odseka s posameznimi do-
datki, so bili soglasno sprejeti. 

Tov. K o r e n č a n L o v r o , delegat sre-
skega društva Žužemberk, je podal poročilo 

z naslednjimi sklepi odseka za pevski zbor: 

Odstavek o učiteljskem pevskem zboru 
iz tajniškega poročila se v celoti odobri. 

UPZ namerava izdati v sestavi Emil Ada-
miča učiteljski priročnik za državne narodne 
praznike pod naslovom: »Čuvajmo Jugosla-
vijo«. Ta zbirka bi vsebovala deklamacije, 
pesmi in pevske nastope. Izdaja bi se izvršila 
le potom subskripcije. 

UPZ predlaga, da Mladinska matica izda 
v svojih edicijah prihodnje leto kot 4. knjigo, 
zbirko slovenskih narodnih pesmi za šolsko 
mladino. Odsek predlaga skupščini, da se 
sprejme predlog upravnega odbora o preime-
novanju učiteljskega pevskega zbora v »Uči-
teljski pevski zbor Emil Adamič«. 

Odsek priporoča UPZ, da upošteva pri 
sestavi programa tudi narodno pesem in ojači 
svoj moški zbor. 

Predlogi so biti soglasno sprejeti. 
t 

Tov. V a u d a M i r k o , predsednik sre-
skega društva Maribor levi breg, je prečital 
naslednje sklepe: 

Strokovno nadaljevalno šolstvo. 

1. Kraljevska banska uprava — oddelek 
VIII., naj spregleda za enkrat vse one slučaje, 
v katerih učiteljstvo ni zaprosilo za dovolje-
nje poučevanja na strokovnih nadaljevalnih 
šolah za leto 1936/37. Vzrok leži v tem, ker 
učiteljstvo ni še prejelo ocenjevalnih listov 
za leto 1935/36. 

2. V zadnjem tednu avgusta (ne v nede-
ljo) naj se skliče sestanek izprašanega in ne-
izprašanega učiteljstva v vseh strokovnih na-
daljevalnih šolah. Dnevni red: Razgovor o 
uredbi in pravilniku. 

3. Sprejet je predlog društva Dol. Lendava 
glede sprejema tudi mlajšega učiteljstva v 
kmetijske nadaljevalne~f£čaje. 

4. Banska uprava naj prireja kmetijske 
in gospodinjske tečaje za učiteljstvo tudi v 
Prekmurju, in sicer v Rakičanih, ker se ta-
mošnje učiteljstvo iz materialnih razlogov ne 
more udeleževati enakih tečajev v Novem 
mestu, Št. Juriju in v Mariboru. 

5. Sekcija JUU v Ljubljani se pooblašča, 
da v dosedanji odsek za strokovno nadaljeval-
no šolstvo še pritegne druge tovariše(ice), ki 
se za to šolstvo zanimajo. 

Obmejno šolstvo. 

1. Ugotavljamo, da je učiteljstvo storilo 
več kot dovolj za strnitev nacionalnega dela 
v obmejnih krajih, vendar pri nacionalnih or-
ganizacijah za to ni našlo potrebnega razu-
mevanja, razen pri družbi sv. Cirila in Me-
toda, ki dosledno posveča svojo pažnjo ob-
mejnemu šolstvu in učiteljstvu, zato priporo-
čamo, da učiteljstvo po svojih močeh podpira 
CMD., kateri za dosledno podpiranje obmej-
nega šolstva in učiteljstva izrekamo zahvalo. 

2. Obmejni šolski odsek naj obstoja pod 
okriljem sekcije dalje ter naj zbira potrebni 
material za obmejno in manjšinsko šolstvo, 
tolmači želje učiteljstva, narodnih delavcev 
itd. na merodajnih mestih. Članstvo tega od-
seka naj tvorijo: tov. Vauda xMirko, Ljudevit 
Peternel, Močnik Peter, Čok Antonija, sek-
cija pa naj imenuje skupnega referenta. 

3. Predloge sreskega učit. društva Kočevje 
glede situacije šolstva in učiteljstva je ob-
mejni šolski svet sprejel ter sklenil, da sekcija 
te predloge v obliki posebne spomenice pred-
loži vsem merodajnim činiteljem. 

4. Glede predloga učit. društva Dol. Len-
dava o izvenšolskem delu se pridružuje odsek 
izvajanjem tajniškega poročila o izvenšolskem 
delu. 

Tov. O m a n O t o n , tajnik gospodarske-
ga odseka sekcije je prečital 

sklepe odseka za stanovske gospodarske in 
socialne ustanove. 

1. Po konstituiranju se je z ozirom na 
predlog učiteljskega društva Radovljica, ki 
se glasi: 

»Sekcija naj pokrene akcijo, da vstopijo 
vsi organizirani člani po vseh srezih kot za-
družniki v Učiteljsko tiskarno«, sklene sle-
deče: 

Odsek priporoča skupščini, naj po mož-
nosti sprejme predlog sreskega društva Ra-
dovljica, da vstopijo vsi organizirani člani po 
vseh srezih kot zadružniki v Učiteljsko 
tiskarno. 

Sklepi so bili soglasno sprejeti. 

Volitve 
Ko so podali vsi skupščinski odseki svoja 

poročila so prišle na vrsto volitve. Ker je bila 
vložena samo ena lista in ni bilo predloga za 
tajno glasovanje so se izvršile z aklamacijo. 
Soglasno so bili izvoljeni: 

UPRAVNI ODBOR: 

Dimnik Ivan, Verk Miloš, Završan Fran-
čiška, Kumelj Metod, Štubelj Mirko, Gallob 
Rudolf, Korenčan Lovro, Wudler Frančiška, 
Vrane Ernest. 

Namestniki: Supančič Drago, Petrovič Si-
mon, Trobiš Štefan, Mihelič Josipina, Malen-
šek Marija. 

NADZORNI ODBOR: 

Ivanjšič Ljudevit, Vomer Ivan. Hajnšek 
Franjo, Serajnik Joško, Bučar Alojzij. 

Namestniki: Černovšek Marija, Napokoj 
Josip, Gradišar Ana. 

STROKOVNI ODBOR: 

Ostanek Franc, Gregorič Vinko, Ambro-
žič Josip, Kante Stana, Engelman Mira, Širok 
Albert, Michler Ivan, Ambrožič Andrej, Bre-
gant Zmago. 

Namestniki: Knez Olga, Likozar Anica, 
Kokot Ferdo, Petrovec Ciril, Premelč Ivana. 

FINANČNI ODBOR: 

Leveč Anka, Kocijančič Ivan, Oman 
Oton. 

Namestniki: Zor Miroslav, Puhar Karel. 

ČLANI GLAVNEGA ODBORA: 

Župančič Jože, Kumelj Metod, Roš Fran. 
Namestniki: Šestan Dušan, Supančič Dra-

go, Pogačnik Janko. 

STANOVSKO ČASTNO RAZSODIŠČE: 

a) Predsedniki: Lapajne Josip, Mavrič 
Karel, Kmet Herman, Peternel Ljudevit, 
Vauda Mirko. Člana: Mervar Franc, Hočevar 
Ciril. 

Namestniki: Vrhovec Stanko, Vode An-
gela. Delovodja® Rupnik Vinko, namestnica 
delovodje: Kazele Ljudmila. 

Resolucija 
Po izvršenih volitvah je prčital tov. Bu-

čar Alojzij predlog odbora za resolucijo. 

Opolnomočeni zastopniki 34 sreskih uči-
teljskih društev smo kot legitimni predstav-
niki učiteljskega stanu v dravski banovini 
razpravljali na VI. banovinski skupščini Ju-
goslovenskega učiteljskega udruženja — sek-
cija za dravsko banovino v Ljubljani, dne 10. 
in 11. julija 1936. o vseh vprašanjih, ki zade-
vajo narodno šolo, izobrazbo in vzgojo na-
roda ter učiteljski stan ter predajamo sledečo 

r e s o l u c i j o : 

1. Prva in najneobhodnejša potreba na-
rodne šole in učiteljskega stanu je uzakonitev 
stalnosti. Učitelj more dosegati zadovoljive 
vzgojne in učne uspehe šele, ko se je poglo-
bil v duševnost otrok in v razmere kraja. 
Njeoovo delo v šoli mora biti neprekinjeno 
in zasnovano na daljši čas. Učitelj mora imeti 
potreben mir, da se more vsega posvetiti svo-
ji nalogi. Vsaka prekinitev dela v šoli in vse, 
kar jemlje učitelju mir in duševno ravnoves-
je, otežkoča in onemogoča učne in vzgojne 
uspehe. Učiteljstvu je treba že zaradi samih 
interesov šole in šolskega dela z zakonom za-
jamčiti polno sigurnost. Premestitve proti vo-
lji premeščenih učiteljev, ne da bi ti kaj za-
grešili, brez disciplinske preiskave in doka-
zane krivde, izvrševane z motivacijo službene 
potrebe, tudi če ta ne obstoja, in to celo sredi 
šolskega leta. so škodljive vsemu učiteljeve-
mu delu v šoli in izven nje. Škoda, ki nastaja 
iz tega, je leto za letom večja. Na to opozar-
jamo vse odločujoče činitelje in prosimo, da 
se čimprej odstranijo vsi škodljivi vplivi, ki 
ogrožajo uspehe narodne šole in učiteljski 
stan, kar se more zgoditi zgolj z uzakonitvijo 
stalnosti za učiteljstvo. 

2. Učiteljstvo se je dolga leta borilo za 
uvedbo modernih disciplinskih predpisov. Če-
tudi disciplinski predpisi v zakonu o notra-
nji upravi, ki jih določa za nas letošnji fi-
nančni zakon, ne ustrezajo popolnoma polo-
žaju učiteljstva, vendar je z njimi zadoščeno 
našim glavnim zahtevam po vpogledu v ovad-
bo, svobodnem zagovoru in pritožbi proti raz-

Prošnje z razpisana učiteljska mesta je 
vložiti pri upraviteljstvu šole do 20. t. m., in 
to samo za mesta, ki so bila razpisana. 

Za mesta in trge smejo vlagati prošnje 
le oni, ki imajo predpisano število let. Proš-
nje vloži vsak zase, napisana mora biti čitljivo 
na celi poli, taksirana s 5 Din. Nejasno in 
nečitljivo napisane ali podpisane prošnje ali 
one, ki niso pisane svojeročno, se ne bodo 
vpoštevale. 

Vsaka prošnja mora imeti naslednje po-
datke: 

1. Priimek in ime s polnim očetovim ali 
moževim imenom v sredini, 

2. vera, 
3. kraj in srez dosedanjega službovanja, 
4. kako je prišel na sedanje mesto (po 

prošnji, po službeni potrebi ali kazni), z da-
tumom, št. odloka ali ukaza, 

5. od kdaj je na sedanjem mestu, 
6. službena doba, 
7. položajna grupa in periodični povišek, 

sodbi. Prosimo, da ee čimprej izvede določba 
zakona in se izda razmeram in organizaciji 
narodnih šol ustrezajoča uredba o disciplin-
skem postopku za učiteljstvo. 

3. Dosedanji načini razpisanja in oddaje 
prostih učiteljskih mest po določbah zakona 
o narodnih šolah je pokazal v praksi vse svo-
je slabe strani. Doslej se še ni zgodilo, da bi 
bili o priliki glavnega letnega razporeda pre-
meščeni učitelji do konca avgusta na svojih 
novih mestih. Prve mesece šolskega leta je za-
to ponekod preveč učiteljev, dočim jih drugod 
primanjkuje. Zaradi tega trpi v prvi vrsti 
šola, trpi pa tudi učiteljstvo, ki se z nadome-
ščanjem čez mero izčrpuje, in ono, ki se mora 
seliti v mrzlem zimskem času na nova mesta. 
Neobhodno je zato, da se v interesu narodne 
šole same izpremenijo določbe zakona o raz-
pisu in oddaji službenih mest. Vsa prosta me-
sta naj se mesečno sproti razpisujejo in spro-
ti tudi oddajajo, premeščeni učitelji pa naj 
nastopijo službo v novih krajih v glavnih po-
čitnicah .Le na ta način bo lahko učiteljski 
stalež ob začetku šolskega leta na šolah po-
poln in bodo vse šole takoj začele z rednim 
poukom. 

Razpisujejo naj se prav vsa prosta me-
sta. Pri oddaji naj odloča zgolj boljša kvali-
fikacija in socialne razmere prosilcev. Učitelj-
stvo želi, da se oddajajo učiteljska mesta ko-
misionalne in da dobi v komisijo svojega 
voljenega zastopnika. 

4. Iz prosvetne personalne politike je tre-
ba izločiti vse osebne in politične vplive. Uči-
telja je treba zaradi važnosti njegovega dela 
v šoli in izven šole zavarovati pred vsakršnim 
razračunavanjem. Vplivanje in odločanje v 
personalnih vprašanjih bodi prepuščeno zgolj 
prosvetni upravi in njenim organom. 

5. Skupščina ugotavlja, da se v zgodovini 
učiteljskega stanu in njegove organizacije še 
ni zgodilo, da bi se na tak nečuven način in 
brez čuta vsake odgovornosti za posledice, 
jemal učiteljstvu ugled, kakor se je to zgo-
dilo z napadi v časopisju v preteklem uprav-
nem letu. Zaradi ugleda in avtoritete, ki jo 
potrebuje učiteljstvo pri vršenju svoje težke 
in odgovorne naloge v šoli in med ljudstvom, 
ravno tako pa zaradi pravičnosti in pošteno-
sti, na kateri apelira lahko tudi učiteljstvo pri 
javnem ocenjevanju svojega dela, prosimo, 
da preprečijo šolska in upravna oblastva vsak 
poizkus po obnovitvi pavšalnih napadov. Isto-
časno pa izjavljamo, da se ne orotivimo no-
beni objektivni in konkretni kritiki. 

6. Število brezposelnih učiteljev in učite-
ljic v dravski banovini je z letošnjimi abitu^ 
rienti in abiturientkami naraslo nad 600. 
Učiteljstvo in njegova organizacija gledata s 
skrbjo na težak položaj brezposelnih učite-
ljev, ki čakajo, kruha potrebni in voljni dela, 
že več let brezupno na službo. Bati se je 
škodljivih posledic, ki so jim izpostavljeni za-
radi brezposelnosti in pomanjkanja tako mo-
ralno kakor fizično. Učiteljska organizacija 
stori vse, kar je v njeni moči, da vzdrži bo-
doče člane učiteljskega stanu na pravem po-
tu ter jih v svojem okrilju varuje škodljivih 
vplivov, za kar doprinaša učiteljstvo tudi 
gmotne žrtve. Neobhodno pa je potrebno, da 
se čimprej ustvarijo pogoji za ^njihovo posta-
vitev. V dravski banovini je že danes nad 160 
razredov brez učitelja, zaradi česar je tem 
nujneje, da se tako v državnem kakor v ba-
novinskem proračunu ustvarijo pogoji za za-
poslitev brezposelnih učiteljev. Pri sprejema-
nju v državno službo naj se upoštevajo zgoij 
socialne razmere in starost prosilcev. 

7. Naše gmotno stanje se od leta do leta 
slabša in je postalo z zadnjimi znižanji na-
ravnost brezupno. V skrbi za svojo in eksi-
stenco svojih družin prosimo, da se na'ši služ-
beni prejemki zvišajo, ker nam bo le tako 
mogoče vse svoje delo posvetiti šoli in narod-
ni prosveti. V celoti naj se uveljavi uredba o 
draginjskih dokladah iz leta 1932. ter se raz-
veljavijo zakonske določbe, s katerimi so 
ustvarjene razlike v prejemkih med neporo-
čenimi in poročenimi učiteljicami. 

Po ugotovitvi TOI Zbornice v Ljubljanf 
so cene na živilskem trgu v dravski banovini 
100% višji od onih v mnogih ostalih banovi-
nah, zato naj se dravska banovina v celoti 
uvrsti v I. drag. razred. 

Iz množice zadev, ki bi jih bilo urediti 
v interesu narodne šole in učiteljstva, ugo-
tavljamo v svoji resoluciji le gornje najvaž-
nejše in najnujnejše. 

Resolucija je bila soglasno sprejeta. Nato 
se je predsednik Dimnik zahvalil vsem za 
udeležbo in zaključil skupščino ob %13. uri. 

8. znanje tujih jezikov, v katerih more 
poučevati, in dokazila za to, 

9. zadnje tri ocene, navesti je tudi oceno 
za to leto, 

10. ali je v preiskavi (disciplinski ali ka-
zenski), 

11. ali je bil doslej kaznovan v službi, od 
koga in zakaj, s štev. in datumom odloka, 

12. dovršeni tečaji, kje in kdaj jih je do-
vršil. Sposobnost za zborovodjo. Priložiti do-
kazilo v overovljenem prepisu. 

13. družinsko stanje, koliko ima otrok v 
narodni, srednji, visoki ali strokovni šoli, v 
katerem razredu in v kateri šoli so letos, ime-
na in leta ostalih otrok, zdravstveno stanje 
osebno in rodbinsko, in druge družinske raz-
mere. (Pri boleznih zdravniško potrdilo dr-
žav. zdravnika.) 

14. Razlogi za premestitev 

15. je li mož ali žena v učiteljski ali drugi 
službi v istem kraju ali drugje. Za netočne 
podatke je prosilec(ka) osebno odgovoren(a). 

Navodila za letni razpis mest na narodnih 
šolah in za vlaganie prošenj 
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Prošnje za premestitev morejo vlagati 
oni, ki še niso dve leti v kraju dobljenem po 
prošnji le, ako so se med tem poročili, a ne 
službujejo z možem ali ženo v istem kraju, 
ali ki so pridobili pogoje po § 101 toč. 2 in 3 
zak. o nar. šolah. 

Prošnje se vlagajo pri upraviteljstvu, ne 
oziraje se, ali je zaprošeno mesto v tej ali 
drugi banovini. Upravitelj predloži prošnje 
s svojim mišljenjem in izjavo o prosilcu sres. 
nač. istega dne, ko prošnjo prejme. 

Prošnje, ki niso vložene rednim potom, 
se ne bodo upoštevale. 

Vsakdo more prositi le za tri razpisana 
mesta. 

Prosilci se opozarjajo, da doslej vložene 
prošnje ne bodo upoštevane, in mora vsak 
ki želi biti premeščen in ima zakonite pogoje, 
vložiti prošnjo sedaj. 

Prošnje, ki so pri banski upravi, se bodo 
vrnile in se lahko prilagodijo gornjim navo-
dilom in vrnejo. 

Seznam razpisanih mest 
i. 

Kraji, za katera je potrebno 10 let službe. 
Srez Ptuj — Ptuj 2. — Srez Novo mesto 

— Novo mesto 1. 
II. 

Kraji, za katera je potrebno 8 let službe. 
Srez Brežice — Brežice 1. — Srez Črno-

melj — Črnomelj 1. — Srez Dol. Lendava — 
Dol. Lendava 2. — Srez Kranj — Tržič 2 
{moški). — Srez Gornji grad — Gornji Grad 
i. — Srez Laško — Laško 1. 

III. 

Kraji, za katera je potrebno 5 let službe. 
Srez Brežice — Sevnica 1. — Srez Gornji 

grad — Ljubno 1. — Srez Kamnik — Mengeš 
1. — Srez Konjice — Vitanje 2. — Srez Krško 

— Mokronog 1. —'Srez Litija — Litija 1. — 
Srez Prevalje — Marenberg 1, Muta 1, Vuze-
nica 1. — Srez Konjice — Konjice 1. — Srez 
Maribor d. br. — Št. Lovrenc na Poh. 1. — 
Srez Novo mesto — Zužemberg 1. — Srez 
Ptuj — Središče 1. — Srez Slovenj gradeč — 
Velenje 1. — Srez Šmarje pri Jelšah — Kozje 
1, Rogatec 1. — Srez Brežice — Rajhen-
burg 1. 

IV. 

Vasi, 

Srez Brežice. — Kapele 1, — Sv. Anton 
1, — Zabukovje 1, — Globoko 2. 

Srez Celje. — Dobrna 1, — Svetina 1, — 
Teharje 1, — Liboje 2, — Matke 1, — Šmart-
no v Rož. dol. 1, — Blagovna 1. 

Srez Črnomelj. — Dragatuš 1, — Prelo-
ka 1, — Štrekljevec. 

Srez Dol. Lendava. — Sred. Bistrica 1, — 
Gaberje 1, — Gor. Lakoš 1, — Dokleževje 1, 
— Žižki 1. 

Srez Gornji grad. — Ljubno 1, — Rad-
mirje 1, — Skorno 1. 

Srez Kamnik. — Čemšenik 1, — Češnjica 
1, — Dob 2, — Komenda 2, — Blagovica 2, 
— Vranja peč 1, — Št. Gotard 1. 

Srez Kočevje. — Karlovica 1, — Livold 
1, •— Loški potok 2, — Nemška Loka 1, — 
Struge 1, — Koprivnik 2, — Dolenja vas 2. 

Srez Konjice. — Sv. Florjan v Dobliču 1. 
Srez Kranj. — Cerklje 1, — Jezersko 1, 

— Sv. Jošt 1, — Šmartno 2, — Št. Urška 
gora 1. 

Srez Krško. — Bučka 1, — Leskovec 2, 
— Podkranj 1, — Št. Rupert 1, — Telče 1, 
— Trebelno 2, — Vel. Dolina 2, — Trebnje 1, 
— Tržišče 1, — Št. Janž 1, — Škocjan 2. 

Srez Laško. — Sv. Jedert 1, — Jurklo-
šter 1, — Št. Rupert 1, — Trbovlje - Vode 2, 
— Hrastnik 1. 

Srez Litija. — Izlake 1, — Sv. Križ pri 
Litiji 1, — Ponoviče 1, — Primskovo 1, — 
Dol pri Litiji 1. 

Srez Ljubljana - okolica. — Črnuče 1, — 
Šmartno pod Šmarno goro 1, — Sv. Jurij pri 
Gos. 1, — Škocjan pri Turjaku 2, — Preser-
je 1. 

Srez Ljutomer. — Cven 1, — Sv. Jurij ob 
Ščavnici 2, — Križevci 1, — Negova 1, — 
Stara cesta 1, — Ščavnica 1, — Vučja vas 1, 
— Železna gora 1, — Šafarsko 1. 

Srez Logatec. — Stari trg 1, — Unec 1. 
Srez Maribor d. breg. — Sv. Marjeta na 

Drav. polju 1, — Sv. Martin na Poh. 1, — 
Podova 1, — Podvelka 1, — Zg. Polskava 1, 
— Slivnica 1, — Sv. Venčesl. 1. 

Srez Maribor levi breg. — Sv. Ana v 
Slov. gor. 2, — Jarenina 2, — Sv. Jurij v SI. 
gor. 1, — Lokavec 1, — Sv. Martin pri Vur-
bergu 1, — Sv. Rupert v SI. gor. 2, — Smarjeta 
ob Pesnici 1, — Zitečka vas 1, — Selnica 1. 

Srez Murska Sobota. — Domanjšovci 1, 
— Fikšinci 1, — Markovci 1, — Pečarjevci 1, 
— Gor. Petrovci 1, — Vidonci 1, — Zenav-
lje 1, — Moščanjci 1. 

Srez Novo mesto. — Ajdovec 1, — Ko-
rinj 1, — Stopiče 1, — Hinje 1, — Dol. Nem-
ška vas 1, — Podgrad 1, Mirna peč 1, — 
Zagradec 1. 

Srez Ptuj. — Sv. Andraž v Slov. gor. 1, 
— Dornava 1, — Sv. Tomaž pri Ormožu 1, 
— Sv. Urban pri Ptuju 1, — Vel. Nedelja 1, 
— Svetinje 1, — Sv. Barbara v Halozah 1, 
— Sv. Lovrenc na Drav. polju 1, — Maj-
šperg 1, — Sv. Marko niže Ptuja 4, — Št. 
Vid pri Ptuju 2, — Zavrč 2, — Hajdina 1, —-
Sv. Duh v Halozah 1. 

Srez Prevalje. — Št. Danijel 1, — Kotlje 
1, — Ojstrica 1, — Prevalje 1. 

Srez Radovljica. _ Boh. Bela 1, — Ljub-
no 1, — Breznica 1, — Javorniški Rovt 1, — 
Gorjuše 1. 

Srez Slovenjgradec. — Sv. Andraž pri 
Velenju 1, — Bele Vode 1, — IIj pod Turja-
kom 1, — Šmartno pri Slovenj gradcu 1. 

Srez Škof ja Loka. — Stara Oselica 1, — 
Zali log 1, — Zabrdo 1, — Št. Lenart 1. 

Srez Šmarje. — Dob je 1, — Donačka go-
ra 1, — Pre vor je 1, — Sv. Štefan 1, — Št. Vid 
pri Grobelnem 1, — Sv. Florjan 1, — Zusem 
1, — Sv. Križ pri Rog.. Slatini 1, — Loka pri 
Zusmu 1, — Sv. Marjeta 1, — Slivnica 1, — 
Ponikva 1. 

Resolucija 1936 
brezposelnih abiturijentov in mladih učiteljev zbranih 29. junijajna svojem prvem skupnem 

zborovanju v Studencih pri Mariboru. 

V navzočnosti predsednika sreskega uči-
teljskega društva Maribor - mesto tov. Cirila 
Hočevarja, delegata sreskega učiteljskega 
društva Maribor - desni breg tov. Ernesta 
Vranca ter predsednika Pedagoške centrale 
g. prof. Gustava Šiliha smo na podlagi po-
drobnih informativnih referatov ter diskuzije 
soglasno in v popolnem sporazumu sprejeli 
sledečo resolucijo: 

I. Ugotavljamo, da je v dravski banovini 
trenutno nad 700 učiteljskih abiturijentov, ki 
živijo iz dneva v dan, od danes do jutri v 
obupnem in nevzdržnem vzdušju brezposel-
nosti, brezdelja in prisilnih počitnic ter tako 
brez vsake opore, brez vsake zaščite in brez 
smotrenega in poklicnega udejstvovanja pro-
padajo njihove moralne, psihične in fizične 
sile kar lahko postane usodno za bodočnost 
našega naroda in slovenske kulture. Zato ape-
liramo na merodajne državne in samoupravne 
oblasti, na dnevno časopisje, na vsa društva 
in korporacije ter na vso javnost, da se ener-
gično zavzamejo za takojšnjo ugodno rešitev 
tega problema. 

II. Ugotavljamo, da smo z ozirom na šol-
sko kvalifikacijo usposobljeni samo za uči-
teljski stan ter se radi tega ne moremo uspe-
šno potegovati za kakršno koli drugo stalno 
zaposlitev, ker bi s tem delali tudi konkurenco 
ter izpodjedali kruh onim brezposelnim to-
varišem, katerim je po njihovi strokovni kva-
lifikaciji dana edina možnost zaposlitve v po-
klicih privatnih nameščencev. Zato se vsi jas-
no zavedamo, da smo lahko le eno: vzgoji-
telji dece in naroda, da je treba iskati nači-
nov in možnosti, da pridemo vsi čimprej v 
redno učiteljsko službo. 

III. Uvidevamo nujno potrebo lajšanja 
bede in drugih neprijetnosti oslabelim in v 
slabih ekonomskih razmerah živečim brezpo-
selnim tovarišem s pomočjo organizirane in 
vzajemne samopomoči ter lastne brezplačne 
borze dela radi smotrenega posredovanja za-
časnih zaposlitev, podpor ter brezobrestnih 
posojil. 

IV. Soglasno in v popolnem sporazumu 
smo uvideli časovno nujnost in potrebo več-
kratnega skupnega sestajanja učiteljiščnikov, 
brezposelnih abiturijentov in mladih, nastav-
ljenih učiteljev radi vzajemnega razmotriva-
nja o naših strokovno - stanovskih problemih. 

Zato ustanavljamo pod okriljem in zaščito 
sreskega učiteljskega društva Maribor - me-
sto ter v tesni povezanosti z njegovim odse-
kom brezposelnih učiteljskih abiturijentov in-
formativno - inicijativni meddruštveni odbor 
mladih učiteljev, ki ga naj tvorijo delegati 
sreskih učiteljskih društev, ki se nahajajo na 
teritoriju bivše mariborske oblasti, nadalje 
delegati Pedagoške centrale, Akademskega 
pedagoškega kluba v Ljubljani, Odseka brez-
poselnih učiteljskih abiturijentov ter Udru-
ženja mariborskega učiteljskega naraščaja. 
Poudarjamo, da nam ne gre za dnevne sen-
zacije in ne za trenotne efekte, temveč uvi-
devamo nujno potrebo, da začnemo z resnim 
solidnim in vztrajnim delom v smeri spopol-
njevanja splošne in strokovne izobrazbe, radi 
notranje dograjenosti, dozorelosti in samo-
stojnosti, da pritegnemo že učiteljiščnike k 
reševanju stanovsko - strokovnih problemov, 
radi nove stanovsko - organizacijske razgi-
banosti ter vzgojitve novih stanovsko zaved-
nih organizatoričnih delavcev, a vse to radi 
dviga ugleda in moči celotnega učiteljskega 
stanu. Nočemo cepljenje učiteljskih sil, tem-
več obratno, tvoriti hočemo živo vez med 
mlajšimi in starejšimi. Z vednim poudarja-
njem tega kar je skupno, hočemo delovati 
v smeri zbližanja in vraščanja v močno sta-
novsko zavest in kulturo. 

V interesu našega naroda in slovenske 
kulture je, da se ugodi sledečim našim upra-
vičenim prošnjam: 

1. da se v bodoče posveča prosvetno-kul-
turnim institucijam, predvsem pa osnovnemu 
šolstvu vsa potrebna važnost ter da se s soraz-
merno malenkostnim povečevanjem proraču-
na ministrstva prosvete čimprej dvigne vse 
naše šolstvo zopet na normalno stanje; 

2. da se pri nameščanju v državno službo 
ne zapostavljajo abiturijenti, ki so diplomirali 
v Mariboru za abiturijenti drugih učiteljišč, 
da v splošnem pri namestitvah odloča le do-
ba brezposelnosti in socialne razmere čaka-
jočega prosilca, upoštevajoč v polni meri tudi 
brezposelne abiturijente ter da se stori vse 
potrebno radi takojšnje namestitve socialno 
najpotrebnejših; 

3. da se učiteljski abiturijenti ne name-
ščajo več v oddaljene, nižje organizirane in 

neurejene šole z manjkajočimi učnimi močmi 
in sobami ter s prevelikim številom učencev, 
ker takšne razmere onemogočajo temeljito in 
vestno pripravo na praktični izpit; 

4. da se ne preobremenjuje učitelje, po-
sebno začetnike s premnogimi učnimi urami 
in s previsokim številom učencev (70 do 100 
in še celo več) ter z raznimi izvenšolskimi 
udejstvovanji, ker to onemogoča temeljito po-
globitev v pedagoško - didaktično delo ter 
navaja k površnosti radi česar trpi šolski po-
uk, na drugi strani pa so prizadeti brezpo-
selni učitelji; 

5. da se tudi v najsiromašnejših podežel-
skih šolskih občinah, kjer službujejo pred-
vsem mladi učitelji otvorijo namesto prena-
trpanih razredov, ki so škodljivi zdravju 
otrok in učiteljstva, novi zakoniti razredi in 
nove vzporednice, da se po vzoru drugih dr-
žav vsem aktivnim učiteljem zniža delovni 
čas, tako v pogledu službenih let, kakor tudi 
v pogledu tedenskih učnih ur, da se tako do-
bijo nova službena mesta ter se enkrat za vse-
lej ventilira brezposelnost našega učiteljstva; 

6. da se preprečijo nadaljnje redukcije 
plač učiteljem in začetnikom, katerim je da-
nes komaj dan eksistenčni minimum ter da 
se začetniškeplače čimprej dvignejo, da bo 
s tem mladim učiteljem zopet dana možnost 
nujno potrebnega, temelijtega in vsestranske-
ga nadaljnjega samoizobraževanja ter da jim 
bo z zvišanjem plač zopet omogočeno misliti 
na ustvaritev lastnega doma, svoje družine in 
da se poročenim učiteljicam da za enake spo-
sobnosti in zmožnosti, za enako strokovno 
izobrazbo ter enako delo tudi enako plačilo; 

7. da se s posebno uredbo usmeri učitelj-
stvo predvsem na šolsko vzgojno udejstvo-
vanje ter se mu zopet z zakonom prizna služ-
bena stalnost in sigurnost, ker le to omogoča 
smotreno, resno in vestno vzgojno udejstvo-
vanje in ne ruši ugled učiteljstva, kot tudi 
ne učnega uspeha. 

Zato apeliramo na vse najmlajše tovari-
še, da se našemu gibanju pridružijo, vse sta-
rejše tovariše pa prosimo, da nas in našega 
vzajemnega dela ne ovirajo, temveč nas mo-
ralno in materialno podpirajo. 

Dva Jubileja v službi gluhonemih 
Prav tako tiho in skromno, kakor je nju-

no življenje, praznujeta ta mesec tovariša 
ravnatelj ljubljanske gluhonemnice Grm Fran 
in str. učitelj Dermelj Ljubo redek praznik 
težkega dela. 

za uspešno delovanje z glušci res dovolj prak-
se in teorije. Taka naj bi ostala tudi v naprej. 

Mogoče mu odločujoči faktorji z nera-
zumevanjem in zavlačevanjem realizacije nje-
govih res idealnih in strokovnih načrtov za-

Ravnatelj Fran Grm. 

Ravnatelj tovariš Grm je bil 16. julija 
1901. imenovan za učitelja ljubljanske gluho-
nemnice. Tridesetpet let je že od tega. Kaj 
naj izločim iz te dolge dobe njegovega priza-
devanja, da bi ga označil resnim in vztrajnim 
borcem za pravice bednih, ko je že itak vsa 
ta doba ena sama velika še neodgnana skrb, 
eno samo veliko, z največjim idealizmom in 
ljubeznijo prepleteno delo? 

Takoj v začetku se je oprijel dela z vest-
nostjo in gotovim načrtom. Leta 1095. je začel 
na učiteljišču kot predavatelj fonetike in me-
todike poučevanja gluhonemih vzbujati v mla-
dih dijakih smisel za lepoto glasoslovja in so-
čustvovanje do gluhih otrok. Istega leta v 
aprilu se je udeležil s sedaj upokojeno tova-
rišico Vito Zupančičevo kongresa za gluho-
neme na Dunaju, kjer je zagovarjal težnje slo-
venskih sirot. Odkar pa je 1. 1907 prevzel 
vodstvo zavoda, je stremel po razširitvi za-
voda in lajšanju obupnega stanja njemu zau-
pane mladine, ki prihaja tako revna v njegov 
zavod. Zavod je bil namreč 1. 1900. zidan sa-
mo za 50 otrok, tekom let je pa število ne-
srečnikov narastlo tako, da je danes v njego-
vem varstvu 110 otrok, mnogi ostanejo doma 
radi pomanjkanja prostora. Vse gluhonemce 
bi rad izobrazil v samostojne ljudi in rešil 
tako družbe kakor občine nepotrebnih bre-
men, vsi bi se lahko preživljali z delom svojih 
rok. Vnet zagovornik bede najrevnejših slo-
jev pa skuša zadnje desetletje položiti trdna 
tla tudi strokovni izobrazbi za vse bodoče uči-
telje te stroke. Praksa iz prejšnjih let je dala 
dovolj jasne dokaze, da so bili njegovi načrti 
izobrazbe učiteljev za to vrsto šol najcenejši, 
najpraktičnejši in najuspešnejši, ker so nudili 

Str. učitelj Ljubo Dermelj. 

grene marsikateri trenutek življenja, vendar 
pa imajo njegovi načrti med tovariši vnete 
zagovornike. Večen in najtrajnejši spomenik 
njegovega dela, znanja in ljubezni pa bo nje-
gova knjiga o fonetiki, ki bo odpirala novin-
cem - učiteljem zavoda in vsem drugim pot v 
njegov tako priljubljen svet glasoslovja, skr-
beč tako za kar najbolj naravni govor gluho-
nemcev. 

Tovariš Grm, naše najiskrenejše čestitke! 
Istega meseca, le štiri leta kasneje, se mu 

je pridružil tovariš Dermelj Ljubo. 30 let so-
deluje že s svojim ravnateljem v veselju in 
težavah tako, da se ta očitna povezanost po-
raja v najčistejšem medsebojnem tovarištvu. 
30 let v službi gluhonemih je vsekakor doba, 
ki očituje mnogo sposobnosti in potrpljenja 
z reveži. Desna roka ravnatelja in tovarišem 
vedno ustrezajoči dobrivLjubo je bil pri vsem 
tem še odlični kulturni delavec, kar so naj-
bolj dokazovala številna društva ob proslavi 
50 letnice njegovega življenja v sokolskem do-
mu na Taboru, ko so mu izročila mnoga pri-
znanja in odlikovanja. Tudi v narodni zaved-
nosti ni nikdar klonil. Med svetovno vojno 
je bilo njegovo stanovanje varno gnezdo za-
grizenih revolucijonarcev in prevratnih »ga-
dov« ter zatočišče pomoči potrebnih tovari-
šev. Vedno neomajen poštenjak je prebredel 
vso to dolgo dobo s prirojeno mu večno do-
bro voljo in galantno uslužnostjo. 

Tudi danes je tovariš Ljubo še mlad in 
vesel. Z gospo in ljubljenim sinkom Marjan-
čkom je deležen srečnega življenja, sreče, ki 
naj mu ne zatone še mnogo let. 

Tudi Tebi, tovariš Ljubo, iskrene čestitke 
k izrednemu jubileju! Vir. 

Navodila za udeležence glavne 
skupStine v Novem Sadu 

(3. in 4. avgusta 1936.) 

1. Zaprošena je četrtinska vožnja za čla-
ne udruženja. Člani d'ravske sekcije bodo po-
tovali od Zidanega mosta do Novega Sada 
skupno, in sicer 1. avgusta z brzoviakom, ki 
odhaja iz Ljubljane ob 20,02 zvečer. V Novi 
Sad pridejo 2. avgusta ob 8,21 dopoldne. 

2. Poleg delegatov smejo prisostvovati 
glavni skupščini tudi člani udruženja. Pri 
vhodu v dvorano bodo morali pokazati svojo 
uradniško legitimacijo in člansko izkaznico. 
Članska izkaznica bo potrebna tudi za legiti-
miranje železniškemu osebju. 

3. Uprave sreskih društev obveščamo, da 
neizogibno in pravočasno izroče pravilna po-
oblastila svojim predsednikom in delegatom. 
Pooblastila naj vsebujejo: Ime in priimek 
delegata, službeni kraj, društvo, ki ga zasto-
pa (srez, banovina), kdaj je bil izvoljen za 
delegata, kraj, datum, podpis predsednika, 
podpis tajnika ter društveni žig. Članom 

glavnega odbora JUU, predsednikom sreskih 
učiteljskih društev in predsedniku nadzor-
nega odbora sekcije bo izdala pooblastilo 
sekcija. 

4. V Novem Sadu je organizirala sekcija 
posebni odbor za stanovanja in prehrano. 
Stanovanja bodo v hotelih, privatnih hišah, 
internatih in šolah. Vsak član dravske sekcije, 
ki želi, da se mu preskrbi stanovanje, naj 
javi z dopisnico na naslov: JUU — sekcija za 
dravsko banovino v Ljubljani, Frančiškanska 
ulica 6 — nastopne podatke: 

1. Kakšno stanovanje želi. 
2. Za katere dni. 
3. Svoj točen naslov. 
Prijave pošljite do 25. julija, ker moramo 

skupni seznam dostaviti stanovanjskemu od-
seku takoj. Nakaznice za stanovanje bodo 
prejeli udeleženci glavne skupščine od zastop-
nika dravske sekcije v Novem Sadu. 
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V informacijo ponatiskujemo iz pravil 
sledeče: 

XII. Skupščine. 

Čl. 36. Skupščine so: sreske, banovinske 
in glavna skupščina Jugos lovenskega učitelj-
skega udruženja. Skupščine so lahko redne 
ali izredne: 

Glavne skupščine JUU tvorijo kot nji-
hovi polnopravni člani: 

a) člani glavnega m nadzornega odbora 
JUU; 

b) podpredsedniki, tajniki upravnega ba-
novinskega odbora in predsedniki banovin-
skega nadzornega odbora; 

c) predsedniki sreskih učiteljskih dru-
štev; 

č) delegati sreskih učiteljskih društev, ki 
se volijo po sledečem sorazmerju: društva, 
ki imajo več nego 50 članov, volijo poleg 
predsednika na vsakih nadaljnjih 50 članov 
še po 1 delegata. Ako je ostanek 25 ali več 
od 25, se računa kot polno število 50. 

Edino uspeSna 
naroda proti 

Med najnevarnejšimi rak-ranami našega 
naroda zavzema pijančevanje eno izmed pr-
vih mest. Pijančevanje, to zastrupljanje po-
edincev in skupnosti, prehaja pri nas iz roda 
v rod in preti, da bo naš narodni organizem 
popolnoma propadel. Nazivajo nas že »narod 
pijancev« in ni čuda, če so posledice našega 
alkoholnega zla že kar očitne: naše umobol-
nice, kaznilnice, poboljševalnice in šole za 
defektne otroke so prenapolnjene in preobre-
menjene. 

Če doseže zlo alkoholizma v nekem na-
rodu tak obseg kot ga je pri nas, potem je 
pomoč nujno potrebna, kajti sicer bo kata-
strofa popolna. A ta pomoč, ta 'borba o roti al-
koholizmu kot socialnemu zlu, mora biti pre-
mišljena, temeljita, zlu je treba iti do kore-
nike in šele, ko je pravi vir zla odkrit, je za-
četi z borbo in z vzgojo proti pijančevanju. 

Individualna psihologija in vsakdanje 
življenje nam kažeta, da je pijančevanje v 
svojem bistvu beg iz stvarnega življenja v 
omamo in pozabo. Alkoholu je najbolj vdan 
oni, ki se čuti slabega, ki je zgubil vero vase, 
ki je obupan in nesrečen. Vprav zato je toliko 
vinskih bratov ne le med delavci, viničarji in 
kočarji in malimi kmeti, nego tudi med iz-
obraženstvom (od uradnkov in umetnikov do 
vseučiliščnih profesorjev), ki je nesrečno radi 
razmer, ki utesnjujejo njegov vzpon in raz-
voj. Spomnimo se le na naša velikana Pre-
šerna in Cankarja, žrtvi naših razmer! Če pa 
zapade ves narod vplivu alkohola, če bolj kot 
drugi narodi čuti potrebo po omami in po po-
zabi vseh težav vsakdanjega življenja, ne mo-
re to nič drugega pomenjati kot, da so raz-
mere v tem narodu žalostne in nezdrave, da 
se narod tega zaveda in se čuti malodušnega 
in nemočnega. Da to, žal, za naš narod v 
polni meri velja, je med prvimi spregledal 
veliki I. Cankar. Videl je, da je tu korenika 
vsega našega zla, vir vse naše nesreče. Res-
nično: kdor noče o tem nič slišati, kdor si 
pred tem dejstvom zakriva obraz, ta hote ali 
nehote peha naš narod v nadaljnjo propast. 
Ne le naš alkoholizem, nego i naše otožne 
pesmi, naše oboževanje sanjske lirike in fan-
tazije, naša preobčutljivost in mehkobnost, 
naše strankarstvo in naš egoizem, naša pre-

vzgoja naiega 
alkoholizmu 

pirljivost, nevoščljivost in hinavščina, vse to 
in še marsikaj drugega ima izvor v naših raz-
merah, ki ustvarjajo nesrečnega, malodušnega 
in zagrenjenega slovenskega človeka, kate-
remu ie omama živa potreba. Vsem poniža-
nim in razžaljenim, vsem siromakom na 
Klancu in v dolini Šentflorjaniski, vsem, ki 
robotajo kraljem na Betajnovi, je alkoholizem 
pač to kar je: beg iz resničnosti, iz prežalost-
nega vsakdanjega življenja. In vprav ta beg 
od stvarnosti, ki se kaže pri nas na vseh po-
ljih, tudi v vzgoji, je ono, kar nas slabi še 
bolj in kar iz nas znova in znova ustvarja 
Cankarjeve Hlapce. Tu je tudi vzrok, zakaj 
je pri nas tako težko povedati resnico: ljudje 
se je boje, preslabi so že, da bi jo prenesli. 

In vendar nas bo rešila le resnica, le stvar-
nost, le istinito življenje! Napeljavati našo 
mladino k temu, mora biti sveta dolžnost 
vsakega zavednega slovenskega učitelja in 
vzgojitelja! Najbolj krvava potreba naše 
vzgoje, tako mladine kot širših narodovih pla-
sti, mora biti stvarnost, realizem, v to moramo 
zastaviti vse svoje moči. Mi moramo vrniti 
našega človeka k zemlji, mu pokazati življe-
nje tako kot je in ga napeljati k stvarnemu 
delu, ki je edini pogoj za boljšo bodočnost. 
Le tako bo prenehala naša že tradicionalna 
navada (iz vsega povedanega seve razumlji-
va), da namreč vedno zavozimo, kadarkoli re-
šujemo kakšna važna vprašanja, zavozimo 
radi tega, ker ne pogledamo resničnosti do-
volj blizu v obraz. Naiša rešitev je edino rea-
lizem na vseh toriščih udejstvovanja, zlasti 
pa v vzgoji, ki mora pripraviti mladino na 
življenje tako kot je. To se žal danes malokje 
dogaja. Doraščajoči rod je treba s samode-
javnostjo, delom v skupnosti, občestvu in z 
uvajanjem v praktično življenje (delovna šo-
la!) vzgojiti v stvarne, samozavestne, zdrave 
in vesele ljudi, ki od stvarnosti ne bodo be-
žali, ki bodo veseli sebe in družbe in življenja 
in ki se bodo od alkoholizma z lahkoto od-
vračali, videč v njem to kar je: strup in beg 
iz življenja. Le tako bo naš narod dobil od 
šole to, kar po pravici zahteva: ljudi, ki mu 
bodo, vzrasli iz njenega življenja, ustvarjali 
lepše dni, dni, katerih stvarnost bo taka, da 
narod ne bo bežal od nje. K. S. 

Splošne vesti 
PISMO G. DR. A. VISENJAKA. 

Jugoslovensko učiteljsko udruženje, sekcija za 
dravsko banovino v Ljubljani. 

Na Vašo zahvalo z dne 13. julija 1936. 
štev. 74/36-37 za mojo obrambo učiteljstva 
pred napadi v banskem svetu, si Vam dovo-
ljuje sporočiti, da sem storil le svojo dolž-
nost, ki mi jo je narekal čut pravičnosti in 
Vas zagotavljam, da bodem vedno rad in 
Dovsod branil učiteljstvo pred neosnovanimi 
napadi od katerekoli strani, v vsakem polo-
žaju, v katerem se bodem nahajal, visoko 
ceneč težke in odgovorne naloöe, ki jih vrši 
z vso požrtvovalnostjo naše učiteljstvo med 
narodom. Da je prosveta prodrla tako plodo-
nosno v vse plasti našega naroda in dvignila 
civilizacijo, je v največji meri zasluga našega 
učiteljstva, ki ga je dal narod sam sebi. 

Sem trdno uverjen, da učiteljstvo ne bo-
de klonilo pred nobenimi neupravičenimi na-
padi. naj pridejo od katerekoli strani in da 
bode vedno služilo z vso vnemo narodu in 
državi. V tem prepričanju zaključujem to 
pismo in beležim z najodličnejšim spoštova-
ni em 

vdani 
Dr. A. Visenjak. 

SKUPNI ANKETNI SESTANEK MLAJŠIH 
UČITELJEV IN BREZPOSELNIH ABITU-

RIENTOV V MARIBORU. 

V času Mariborskega tedna (polovična 
voznina!) se bomo zopet zbrali in sicer v ne-
deljo 2. avgusta ob pol 10. uri predpoldan v 
Krčevinski osnovni šoli v Tomšičevem drevo-
redu. Nujno je, da se po dolgih letih raztre-
senosti po zakotnih vaseh zopet vsi zberemo, 
da se tovariško pomenimo o svojih težavah 
ter najdemo pota za večjo medsebojno pove-
zanost. Na predpoldanskem sporedu sta dva 
kratka, aktualna referata, glavni del pa je 
posvečen diskusiji. Gre za končno izdelavo 
programa, s katerim hočemo vzbuditi med 
najmlajšimi interes za stanovsko-strokovno 
delo, dvigniti in utrditi hočemo močno, vse 
ostalo prevladujočo stanovsko in tovariško 
zavest ter vse naše energije usmeriti na smo-
treno, zavestno-aktivno sodelovanje v stanov-
skih sreskih društvih. Sestanek je neoficielen 
ter se vrši pod okriljem sreskega učiteljskega 
društva Maribor — mesto. Popoldan je skupni 
ogled vseh razstav. Zvečer je na veseličnem 
prostoru družabni sestanek, ki bo posvečen 
tovariški zabavi in lepim spominom iz pre-
teklosti. 

Tovariši, tovarišice! Samo skupno stanov-
sko-zaščitno delo lahko zboljša naš težak po-
ložaj! Zato vabimo vse, prav vse iz vseh 
sreskih društev, tudi one, ki so doslej stali 
ob strani in tudi one starejše, ki čutijo z nami, 
da se sestanka sigurno udeleže, da povedo 
svoje mnenje, da dajo svoje predloge. Pro-
simo, obvesti in zainteresiraj tudi ostale! Na 
svidenje 2. avgusta v Mariboru. 

Pričakujemo Te sigurno! 

Pripravljalni odbor. 

— Izpopolnjevalni telovadni tečaj za uči-
teljice narodnih šol priredi kraljevska ban-
ska uprava od 24. do 29. avgusta t. 1. Tečaj 
se bo vršil v telovadnici Državne učiteljske 
šole v Ljubljani, in sicer le v tem primeru, 
ako se priglasi vsaj 20 učiteljic. Tečajnice se 
vzdržujejo same. Prijave naj se pošljejo ne-
posredno banski upravi, prosvetni oddelek, 
najkasneje do 10. VIII. Prijavljenkam se bo-
do pravočasno dostavila nadaljnja navodila 
d tečaju. 

— Maturantom in maturantinjam drž. 
ljubljanskega učiteljišča iz 1. 1921. Po sklepu 
sestanka z dne 11. jul. proslavimo 15 letnico 
mature v soboto 25. julija v Ljubljani, in sicer 
poklonimo se spominu umrlih sošolcev. Od-
hod z avtomobilom izpred Mestnega doma 
ob 15. uri. Ob 18. uri zbirališče v hotelu Belle-
vue, kjer se fotografiramo, nato prijatelj-
sko družabni večer. Vabljeni so tudi ta-
kratni naši profesorji in bivši vojaki! Zato 
vsi — vsi! — SI. Mrovlje. 

— Maturanti drž. učit. šole 1931 v Mari-
boru praznujemo 8. VIII. 1936. petletnico ma-
ture. Zbirališče pred nar. gledališčem v Ma-
riboru ob 15. uri. Prijavite mi udeležbo do 1. 
VIII. 1936. — Oman Ignac, Maribor, Murko-
va ul. 7. 

— Tovariši, maturanti mariborskega uči-
teljišča leta 1911. Na mnoge želje tovarišev 
se sestanemo letos po 25 letih, in sicer ob 
priliki Mariborskega tedna v ponedeljek 3. 
avgusta ob 10. uri pri »Orlu«, kjer se pogo-
vorimo o nadaljnjem programu. Tovariške 
pozdrave: Luknar Franjo, Živko Janko, Me-
jovšek Branko. 

— Zahvala »Trboveljskega Slavčka«. 
Uprava »Trboveljskega slavčka« se najprf-
srčneje zahvaljuje vsem tovarišem in tovari-
šicam v Rogaški Slatini in Šmarju pri Jelšah, 
ki so pomagali pri organizaciji koncertov. 
Obenem prosimo, da izročijo našo zahvalo tu-
di vsem drugim, ki so na kakršenkoli način 
izkazali zboru svojo naklonjenost. 

VSEM NARODNIM ŠOLAM V SREZU. 

Sreski kmetijski odbor v Gornjem gradu 
je ugotovil, da se je del učiteljstva tukajšnjih 
narodnih šol z res požrtvovalno vnemo lotilo 
sodelovanja na polju kmetijskega pospeše-
vanja. Radi tega je ereski kmetijski odbor na 
ožji seji dne 18. junija sklenil, podeliti vsako 
leto po eno častno nagrado v (iznosu 500 Din 
enemu učitelju ali učiteljici, ki se je na tem 
polju najbolje odlikoval, s to omejitvijo, da 
tisti, ki prejme nagrado, dve leti za tem ne 
more ponovno konkurirati. 

Vabim vsa šolska vodstva, da o pred-
njem obvestijo vse prideljene učne moči s 
priporočilom, da se natečaja udeležijo. Toza-

devne vloge naj pošljejo učitelji in učiteljice 
po upravitelju šole neposredno tuk. sreskemu 
kmetijskemu odboru, in sicer najkasneje do 
1. septembra 1936. Vlogi naj priložijo kratek 
življenjepis s posebnim ozirom na stike s 
kmetijsko stroko, kmetsko grudo in kmet-
skim ljudstvom. Malo natančneje je opisati 
kmetijsko pospeševalno delo poslednjih treh 
let. Dalje naj priložijo točen opis vsega kar 
je vlagatelj za povzdigo kmetijstva storil v 
šolskem letu 1935./36. 

Vloge morajo biti kolkovane s kolkom 
5 Din, priloge pa za 2 Din. 

Tajnik: 
Ing. Wenko, s. r. 

Predsednik: 
Goričar, s. r. 

o učiteljstvu, šoli, prosveti in JVlf 
—1 »Delavska politika« od 1. VII. se nor-

čuje iz učiteljev; članov JUU, кет so se ude-
ležili skupne manifestacije Slomiška^jev v 
Mariboru. Pravi, da so bili skoro vsi govori 
propagandnega značaja za »Slomškovo zve-
zo«. Člani JUU, da so bili vedno v večji za-
dregi, ker so čutili, da so prišli na manifesta-
cijo neke organizacije, na katero kot nečlani 
ne spadajo. 

—1 Papeževa enciklika o filmu. Papež je 
poslal škofom v Zedinjenih državah okrož-
nico, kjer piše o izredno močnem vplivu fil-
ma v dobrem in slabem smislu zlasti za mla-
dino. Treba je preskrbeti, da ne postane kino 
orodje demoralizacije. Zato bo treba v vsa-
ki državi sestaviti odbor za nadzorstvo nad 
filmi, ki bo sporočal vernikom, kakšne filme 
lahko obiskujejo in katere morajo brezpogoj-
no obsoditi. (»Jutro« 4. VII.) 

—1 Na Stritarjevi proslavi v Velikih La-
ščah sta govorila tudi zastopnik JUU tov. 
Kmet in zastopnik Mladinske matice, tov. 
Andrej Skulj, ki je položil na spomenik kra-
sen venec. (»Poned. Slovenec« od 6. VII.) 

—1 Na pritožbo, da se učenci s telovadbo 
odvajajo od vršenja nedeljskih verskih dolž-
nosti, je odgovorilo ministrstvo: Pravila o 
vršitvi verskih dolžnosti za srednje šole niso 
brezpogojni ukaz, to je, ne značijo, da bi 
učenci ne mogli biti zaposleni v šoli tudi ob 
nedeljah in praznikih. Najbolje bi bilo, da se 
veroUčitelji dogovore s pristojnim šol. obla-
stvom in urede obisk sv. maše tako, da se 
vrši pred ali po svečanostih, pri katerih mo-
rajo biti učenci navzoči. (»Domoljub«, 2. VII.) 

—1 Ugotovitev učiteljev iz drinske bano-
vine. Samo v enem letu so znašali izdatki 
države za premestitve učiteljev 3,580.000 Din. 
Za to vsoto bi se dalo zgraditi 20 novih 
osnovnih šol. (»Jutro« 7. VII.) 

—1 Na kongresu jugosl. prof. društva so 
ugotovili: 1. da je naša prosvetna politika 
nujno potrebna temeljite reforme in ureditve 
pri korenini; 2. da je treba iz šole odstraniti 
vsak političen in nepedagoški zunanji vpliv, 
zagotoviti profesorjem stalnost in jih zava-
rovati proti vsakemu političnemu šiikanira-
nju; 3. da je treba čimprej urediti porazdeli-
tev učencev in zavodov ter oskrbeti zidavo 
novih stavb; 4. da je gmotno stanje profe-
sorjev nevzdržno in nujno potrebno takoj-
šnje ureditve. 

—1 Nova vrsta meščanskih šol. Po naj-
novejši ministrski odredbi naj bi se meščan-
ske šoje delile v 4 vrste: v kmetijske, trgov-
ske, obrtno - industrijske in v gospodinjske. 
Posamezne šole so morale staviti svoje pred-
loge, kakšna vrsta meščanskih šol naj bi naj-
bolj ustrezala potrebam. Ljubljanske šole so 
skoraj soglasno predlagale obrtno-industrij-
sko vrsto meščanske šole. (»Slovenec« 14. 
VII.) 

—1 S profesorskega kongresa v Varaždi-
nu: Ker plačujejo profesorji za sinove raz-
meroma velik odstotek (profesorji lani 190.000 
Din, učitelji preko 500.000), so se zavzeli zato, 
da bi se otroci profesorjev oprostili šolnine. 
Druge zahteve: Napredovanje naj se vrši 
avtomatično všaki 2 leti. Premeščanja naj 
bodo le o počitnicah. Določi naj se maksi-
malno število učencev za vsak razred. Dose-
glo se je doslej, da je tajno ocenjevanje uki-
njeno, da so se semestri drugače razdelili, 
da se na srednje šole sprejmejo tudi učenci 
iz meščanskih šol, ki so dovršili 4. razred s 
prav dobrim oz. odličnim uspehom. (»Jutro« 
7. VII.) 

Naša gospodarska 
organizacija 

OBČNI ZBOR UČITELJSKEGA DOMA 
r. z. z o. z. v MARIBORU 

se bo vršil v četrtek, dne 6. avgusta 1936. ob 
10. uri v penzijonatu Učiteljskega doma v 
Mariboru, Kosarjeva ulica, S sledečim dnev-
nim redom: 

1. Čitanje in odobrenje zapisnika o zad-
njem občnem zboru. 

2. Poročilo načćlstva o poslovanju zadruge 
v poslovnem letu 1935/36. 

3. Poročilo kuratorija penzionata o po-
slovanju v posl. letu 1935/36. 

4. Poročilo nadzorstva o rač. zaključku 
za poslovno leto 1935/36. 

5. Sprememba pravil. 
6. Slučajnosti. 
Računski zaključek je na ogled 14 dni 

pred občnim zborom v penzionatu Učit. do-
ma v Mariboru. 

V Mariboru, dne 9. julija 1936. 

Rajšp Josip, s. r. Blažič Štefan, s. r. 
t. č. načelnik. t. č. tajnik. 

Mali oglasi 
Mali oglasi, ki služijo т posredovalne In socialne namene 
občinstva, vsaka beseda 50 par. Najmanjši znesek Din S'-

FR. P. ZAJEC 
i z p r a š a n o p t i k 
Ljubljana, Stari trg 9 

priporoča: naočnike, ščipalnike, barometre, 
toplomere, risalno orodje, mikroskope, foto-
aparate itd. Velika zaloga raznih ur, zlatnine 
in srebrnine. Ceniki brezplačno. 

Lep, dobro ohranjen 

KLAVIR 
(,Stutzflügel') zelo ugod-

no naprodaj. V obračun 

se vzame tudi knjižica 

Mestne hraniln. Maribor 

Naslov pri upravi. 

20% POPUSTA 
od dosedanjih dnevnih cen pri vsem poletnem blagu za 

d a m s k e i n m o š k e o b l e k e 

od 15. julija do 15. avgusta 
n u d i v s e m radi odprodaje zaloge poletnega blaga 

M A N U F A K T U R N A IN M O D N A T R G O V I N A 

M I L O Š P Š E N I Č N I K — CELJE 
P r i l o ž n o s t n i n a k u p ! 

KNJIGARNA 
»UČITELJSKE 
T I S K A R N E « 
raglstrovan« u d r ug « ж om«|. ia**x« 

L i u b I I a n a 
Frančiškanska ulica it. 6 

priporoča cenjenemu 

občinstvu svojo zalo-

go pisarniških in šol-

skih potrebščin. Last-

na izdelovalnica šol-

skih zvezkov. Knjigar-

na sprejema naročila 

za knjige iz inozem-

stva, za vse domače 

in inozemske liste, 

revije itd. Velika izbi-

ra razglednic in slik. 

C e n e s o l i d n e ! 

Pos t režba t o čna ! 

P O D R U Ž N I C A M A R I B O R , palate banovine*« hranilnic« 
Izdeluje diazo - amoniak - papir „ J A S N I T " , za kopiranje 
načrtov, ki je edini 100% domač izdelek te vrste v državi! 



Stran 12. » U Č I T E L J S K I T O V A R I S « Štev. 3., 4. in 5. 

Računi JUU 
sekcije za dravsko banovino v Ljubljani 

za poslovno leto 1935/36. 

V breme Promet V dobro Aktiva Bilanca Pasiva 

25.000'— 

6.37660 

2.71840 

4.064'— 

4.671 91 

8.048'— 

1.321'80 

1.200'— 

8.400 — 

6 . 8 8 0 ' — 

8.446'55 

2.17350 

1. Blagajna 

2. Poštna hranilnica 

3. Dolžniki 

4. Upniki 

5. Učiteljski tovariš 

6. Popotnik 

7. Samoizobrazba in naraščaj . . 

8. Sekcija JUU 

9. Pevski zbor in mladinska glasba 

10. Članarina Beograd 

11. Upravni stroški: 

a) pisarniško osebje . 

b) pis. potrebščine 

c) kurjava in razsv. . 

č) bolniška blagajna in 

pok. zavod . . . 

d) davki, poštna hran. 

in telefon . . . . 

e) znamke, kolki, do-

pisnice . . . . 

f) splošna poštnina . 

g) najemnina . . . 

12. Stroški Učit. tovariša: 

a) uredništvo . . . 

b) eotrudništvo . . . 

c) poštnina . . . . 

č) davek 

13. Stroški Popotnika: 

a) uredništvo . . . 

b) sotrudništvo . . 

c) poštnina in davek . 

14. Vodstvo organizacije: 

a) predsedstvo . . . 

b) tajništvo (2) . . . 

c) blagajništvo . . . 

15. Potnine: 

a) drž. skupščina . 

b) banov, skupščina 

c) 5 sej upr. in nadz 

odbora . . . 

č) potnine sekcij . 

16. Razni stroški: 

a) listi in revije . . 

b) org. značke . . . 

c) snaženje prostorov 

č) razni izdatki . . 

d) prehodni stroški . 

17. Mladinska matica . . 

18. Inserati 

19. Radio 

20. Deleži 

21. Gospodarski svet . . 

22. Premičnine . . . . 

23. Sospeso 

6.500'— 

7.552'— 

1.068'50 

8.200 — 

16 .800 '— 

8.400'— 

7.258'— 

7.076 — 

8.247'— 

1.082'— 

1.682'— 
480'— 

960'— 

5.81040 

20.241'65 

Din Din 

383.927 

764.676 

699.367 

430.236 

152.107 

75.141 

28.750 

6 

39.149 

35.185 

53.400 

25.900 

15.120 

33.400 

23.663 

29.174 

453.573 

9.403 

14.328 

4.562 

41.850 

31.288 

16.019 

3,360.230 

14 

55 

37 

75 

82 

83 

1. Blagajna 

2. Poštna hranilnica 

3. Dolžniki 

4. Upniki 

5. Učiteljski tovariš 

6. Popotnik 

7. Samoizobrazba in naraščaj 

8. Sekcija JUU 

9. Pevski zbor in mladinska glasba 

10. Članarina Beograd . . . . 

11. Prehodni stroški 

12. Mladinska matica 

13. Inserati 

14. Radio 

15. Deleži 

16. Gospodarski svet 

17. Premičnine 

18. Sospeso 

41 

05 

50 

05 

64 

75 

50 

50 

86 

Prejemki Račun Mladinske matice za leto 1935./36. 

1. Saldo 30. junija 1935 

2. Naročnina . . . 

3. Terjatve . . . . 

4. Zaloga 

5. Izredne publikacije 

6. Inserati 

7. Razno 

Din 

6.816 

405.975 

22.064 

8.206 

11.571 

1.671 

80 

456.384 46 

Aktiva Bilanca Mladinske matice 30. junija 1936. 

1. Saldo 30. junija 1936 

2. Zaloga 

3. Terjatve . . . . 

4. Klienti 

5. Inventar . . . . 

Din 

3.368 

66.260 

28.361 

9.676 

3.631 

111.298 82 

383.606 

727.516 

482.767 

583.805 

162.174 

132.551 

88.389 

67.808 

45.725 

35.185 

20.241 

456.942 

34.382 

18.934 

4.562 

94.728 

4.812 

16.097 

3,360.230 86 

Izdatki 

1. Pisarna in poštnina 

2. Honorarji . . . . 

3. Ekspedicija . . . 

4. Uprava in potnine . 

5. Tisk in papir . . 

6. Klišeji 

7. Davki in pristojbine 

8. Inventar . . . . 

9. Izredne publikacije 

10. Razno 

11. Saldo 30. junija 1936 

Din 

13.215 

49.970 

16.610 

22.850 

287.701 

18.216 

3.422 

1.598 

34.862 

4.569 

3.368 

456.384 

14 

46 

Pasiva 

1. Izredne publikacije 

2. Rezervni zaklad 

3. Cisti dobiček 

Din 

60.083 

50.000 

1.215 

111.298 

82 

82 

Din P Din P 

1. 320 79 153.569 20 

2. Poštna hranilnica 37.159 90 29 112 55 

3. 216.600 — 3. Učiteljski naraščaj 30.526 07 

4. 26.476 — 4.178 52 

5. 158 68 5. Mladinska glasba 2.398 — 

Z ' 6. Mladinska matica 3.368 82 

7. Radio 4.605 75 

8. Gospodarski svet 50.735 — 

9. Ekskurzijska akcija 2.142 95 
10. Sospeso 78 51 

280.715 37 j 260.715 37 

1 
Ljubljana, dne 30. junija 1936. 

Dimnik Ivan, predsednik 
Kumelj Metod, tajnik 

Upravni odbor: 
Završan Franja, I. podpredsednica 

Verk Miloš, II. podpredsednik 
Člani: 

Bučar Alojzij, Kmet Herman, Peternel Ljudevit, Vauda Mirko, Vudler Franja, Jože Župančič 

Nadzorni odbor: 
Ivanjšič Ljudevit, predsednik Člana: 

Požar Metod, podpredsednik, Černovšek Marija, tajnica Hajnšek Franjo, Mervar Franc 

Proračun Mladinske matice za leto 1936./37. Obračun 
prispevkov za učiteljski naraščaj in za 

učiteljsko samoizobrazbo 

Din Din 

1. Učiteljski naraščaj: 

a) L j u b l j a n a : 

Prispevek do konca leta 

1934./35. je znašal . 5.175-95 

V letu 1935./36. je bilo 

vplačano 7-005-75 

Skupaj . . . 12.181-70 

Izdalo pa se je: 

za stanovske liste in pe-

dag. revije 898-— 

za kurjavo 340-50 

za razsvetljavo . . . . 239-75 

za 6nazenje 245--

za pisarn, potrebščine . . 207-75 

za najemnino 360--

za poštnino 42-50 

308'— 2.641-50 

ostane še . . . 9.540-20 

b) M a r i b o r : 

Prispevek do konca leta 

1934./35. je znašal . 21.099-25 

V letu 1935./36. je bilo 

vplačanega . . . . 7.005-75 

Skupaj . . . 28.105-— 

Izdalo pa se je: 

za učiteljski naraščaj . . 6.600'— 

za stanovske liste . . . 350--' 

za razno 169-13 7.119-13 

ostane še . . . 20-985-87 

2. Učiteljska samoizobrazba: 

Prispevek do konca leta 

1934./35. je znašal . . 34-061-25 

V letu 1935./36. je bilo 
14.011-50 

Skupaj . . . 48-102.75 

Izdalo pa se je: 

za zaščito članstva . . . i 6.839-45 

za pedagoške revije . . . 197-— 

za pisarn, potrebščine . . 311-75 

za sestavo pravil Udruže-

nja 400- -

za honorarje referentom 

banov, skupščine . . . 1.242-— 18.990-20 

ostane še . . . 29.112-55 

Ako seštejemo vse končne 

tri vsote: 

1. Učit. naraščaj Ljubljana 9.540-20 

2. Učit. naraščaj Maribor 20.985-87 

3. Učit. samoizobrazba 29.112-55 

dobimo koncem leta saldo 59.638-62 

Prejemki Izdatki 

A. Naročnina 15.000 naroč-

nikov ä Din 22'50 . . 337-500--

214.200-— 

Honorarji 50X00'— 

22.800--

Klišeji 15.000 -

Ekspedicija 14.000--

Pisarna in poštnina . . 12.000--

5.000*— 

Davki in pristojbine . . 3.500--

1.000--

337.500- /37.500 -

Stanovska 
organizacija JUU 
BRZOJAVNI POZDRAVI Z BANOVIN-

SKIH SKUPŠČIN. 

—<iz Izvršnom odboru Jugosl. Učiteljskog 
udruženja, Beograd. — Ohrid 4 jula 1936. — 
Učiteljstvo vardarske banovfrie sa svoje go-
dišnje skupštine iz drevnog Ohrida, pozdrav-
lja Vas izražavajuči Vam puno poverenje sa 
željom da istrajete u borbi za učiteljska pra-
va. — Pretsednik Marko Cvetkovie. 

—iz Jugoslovenskom učiteljskom udruže-
nju, Beograd. — Split 7 jula 1936. — Banovin-
ska skupština jednodušno pozdravlja Izvršni 
odbor i uvaženog pretsednika izrazujuč pri-
znanje i solidarnost u radu za učiteljska pra-
va i dobro škole. — Pretsednik Petar Grego. 

—iz Gospodinu Ivanu Dimniku, pretsed-
niku Jugosl. Učiteljskog udruženja, Beograd. 
— Sarajevo 4 jula 1936. — Učiteljstvo Drin-
ske banovine sa V skupštine pozdravlja te 
kao zatočnika i neustrašivog borca Jugoslo-
venske nacionalne škole i pravnog i materi-
jalnog položaja narodnih učitelja. Nastavi, mi 
čemo te pratiti. — Pretsednik Bilčar. 

—iz G. Ivanu Dimniku, Beograd. — Niš 
4 jula 1936. — Učiteljstvo Moravske bano-
vine sa svoje šeste godišnje skupštine po-
zdravlja Vas i Izvršni odbor i uverava da če 
uvek biti sa Vama i ^omagati Vas u ostvare-
nju učiteljskih ideala. — Pretsednik Svetolik 
Jankovič. 

—iz Gosnodinu Ivanu Dimniku, pretsed-
niku Jugosl. Učiteljskog udruženja, Beograd. 
— Banja Luka 6 jula 1936. — Pretstavnici 
učiteljstva Vrbaske banovine sakupljeni na 
godišnjoj skupštini pozdravljaju Vas i ceo 
Izvršni odbor zahvaljujuči Vam na dosadaš-
njem radu i želeči da istrajete na putu una-
predenja prosvete, škole i učiteljstva. — Pret-
sednik Stambolija. 

—iz Gospodinu Ivanu Dimniku, pretsed-
niku Jugosl. Učiteljskog udruženja, Beograd. 
— Sa redovne skupštine učiteljstva sreza 
Senj-Brinje održane dana 16 juna 1936 u Se-
nju pozdravljamo Vas i sve članove centralne 
uprave Udruženja, kako energične i nesebič-
čne borce u odbrani naših prava i ostvarenja 
vitalnih interesa učiteljskog staleža. Na do-
sadanjem radu odajemo puno priznanje, iz-
ražavajuči puno poverenje Vama i svim čla-
novima centralne uprave sa željom, da ustra-
jete i dalje u započetom radu na opčc dobro 
škole, prosvete i naroda. — Pretsednik Majer 
Mate. 

—iz Gospodinu Ivanu Dimniku, pretsed-
niku Jugosl. Učiteljskog udruženja, Beograd. 
— Donja Stubica 4 jula 1936 g. — Sa pro-
ljetne skupštine učiteljstvo sreza donjostu-
bičkog izrazuje jednoglasno priznanje Vama 
i zivršnom odboru za požrtvovni rad na od-
brani naših staleških interesa, sa molbom da 
i nadalje ustrajete u radu za napredak na-
rodne škole, prosvete i učitelja. — Drugarski 
pozdrav. — Pretsednik Markovič Ivo. Sekre-
tar Peršič Ivo. 

—iz Gospodin Ivan Dimnik, pretsednik 
Jugosl. učiteljskog udruženja Beograd. — Ce-
tinje 10 jula 1936. — Učitelji zetske banovine 
sa godišnje skupštine na Cetinju oda ju puno 
priznanje Izvršnom odboru na požrtvovnom 
radiu za zaštitu učiteljstva. — Pretsednik La-
zar Durovič. Sekretar Krsto Grujičič. 

G l a v n i in o d g o v o r n i u redn i k Vekoslav Mlekuž. - I zda j a t e l j : J. U. U. - sekci ja za d r avsko b a n o v i n o v L j ub l j an i . Za sekcijo odgovarja Ivan Dimnik. 
Tiska Učiteljska tiskarna (predstavnik France Štrukelj). — Vsi v Ljubljani. 


